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Z UREDNIKOVE MIZE 
Prazniku graničarjev se pridružujemo vsi občani, saj Je to naše skupno slavje, 

kot je naša skupna dolžnost braniti meje domovine. Čestitamo tudi občanom 
šentjurske občine, ki ob svojem prazniku seštevajo uspehe in kujejo načrte za 
nove spopade s še obstoječimi problemi. 

Videti je, da počitniška mrzlica malce pojenjuje, saj v uredništvo dobivamo vse 
več pisem bralcev, tudi mladi so že sedli k pisanju. Kmalu se bomo spet srečali v 
vseh -"-dnih rubrikah Novega tednika. Po dolgih letih premora pripravljamo v 
uredmtvu tudi anketo, da bi lahko čimveč bralcev izrazilo svoje mnenje o 
časniku, ki ga prebirajo. 

Če imate v nedeljo čas, pojdite na celjsko letališče. Veliko lepega boste videli. 

DRAGO MEDVED 

ZA BOLNE J E ZDRAVIL DOVOU - ŠTIRI LETA SPOROV SO KRIVI GOLOBI 

15. avgusta je dan graničarjev v spomin na 15. avgust leta 1944 in sklep nacionalnega 
komiteja, da vrhovni štab formira korpus narodne obrambe Jugoslavije in iz teh enot so se 
razvile tudi graničarske. V e č o življenju in delu čuvarjev naše meje berite na 7. strani. 

Foto: D. Medved 

OPUSTOŠENA HMELJIŠČA 
V to rek p o p o l d a n jc* h u d o ncurjcN ki ga jo .spremljal 

i / . redno m o č a n v e t e r o p u s t o š i l o pol ja v Savinj.ski d o 
lini. N a j v e č š k o d e j e na hme l j i š č ih , .saj j e neur je po
d i l o o k o l i 70 h(>ktarov ž i č n i c , na še d o d a t n i h 10 hek
tarjih pa j e v e t e r po t rga l ž i c e s hmei j tmi in j ih p o m e t a l 
na tla. S k o d a j e i / . redno v i s o k a , č e p r a v j e še n i so 
<)C(Miili. D o d a t n a š k o d a b o nastala / a rad i tega , ke r so 
prec(\i š k o d e ut rpela heml j i šča , na kater ih j e sorta 
hmel ja atlas, ki do/ .ori š e l e k o n ( H ' septeml^ra. K o t j e 
i / javi l d i rektoi - S O Z D H m e / . a d V i n k o K o l e n o , b o d o 
n o j n u d o m a pr iče l i / o b i i - a n j e m ostal i l i h m e l j s k i h sor l , 
storili pa } ) o d o tudi v s e , da bi p o š k o d o v a n i h m e l j 
sor te aurora us tnv .no /ašč i t i l i . 

N e u r j e j e najbol j pus to š i l o v si-edišču S a v i n j s k e 
d o l i n e , tore j m(^d G o m i l s k i m in Ž a l c e m . Pr i / . ade te .so 
tudi o s t a l e po l j šč in i ' in še p r e d v s e m s a d n o j i ^ e v j e . 

SPREJEM ZA KOPITARJA 
IN KOCUVANA 

Skupščina občine Celje je v ponedeljek priredila s pred
stavniki D P O sprejem za Roka Kopitarja in Mira Kocuvana, 
ki sta na OI v Moskvi nadvse častno zastopala jugoslovanski 
Šport. Ko t je znano, je Rok Kopitar v finalu teka na 400 m 
ovire dosegel častno peto mesto, kar je v.sekakor v veliki 
meri tudi zasluga njegovega trenerja Mira Kocuvana. Aleš 
Ilc, predstavnik D P O Celja je obema izrekel zahvalo Celja za 
ta izreden športni uspeh, ki potrjuje, da je Celje resnično še 
Vselej športno mesto, mesto atletike. Ob tem je dejal, da bi ta 
svetal primer imel svoj odmev v vrstah mladine Slovenije in 
Jugoslavije, da bi se v večji meri vključila v »kraljico špor
tov- - atletiko, ker bi le ob večji množičnosti in kvalitetnem 
delu lahko dvignili ta individualni šport v naši državi na 
višjo raven. V znak priznanja jima je v imenu D P O celjske 
občine izročil praktični nagradi in monografijo Celja. Ta 
Nagrada naj bi obema ostala v spominu, da je Celje povezano 
s športom, da nudi širša družbena skupnost vse pogoje tudi 
^ razvoj vrhunskega športa, obenem pa tudi kot spodbuda 
^ uspešno delo vnaprej. Za pozornost se je zahvalil Miro 
Kocuvan. 

K. J U G . 

ZKIN 
SINDIKAT O 
GOSPODAR
JENJU 

Telegrafsko kiatka oce-
n;i družbenoekonomskih 
in političnih razmer na 
.šir.šem celjskem območju 
bi bila lahko naslednja: 
povečan i/.vo/., precejšnje 
težave pri oskrbi / . repro
dukcijskim materialom 
in surovinami, v primer
javi /. letom 1979 tem(>ljilo 
zmanjšane in nekje celo 
odpravljene izgube, pre
malo pralnih praškov, pli
na in nie.sa tei' bolj skopa 
trgovska ponudba s po
lic; pri tem pa .̂ e vedno 
ugodno razpoloženj(> pie 
bivalstva, ki pa za mnoge 
težave ni' .štedi s kritiko 
na račun neodgovornosti 
in izsiljevanja na račun 
sovlaganja ali lakote po 
devizah. Jasno tudi, da je 
trgovina že nekaj ča.sa 
glavna tarča potrošnikov! 

N e glede na mnoge 
zvezne, republiške in dru
gačne škarje ter platna re-
.ševanja gospodarskih te
žav, so stvari v združe
nem delu za uresničeva
nje dolge bitke za .stabili
zacijo dobro zastavljene, 
škodljiva bi utegnila biti 
samo mi.selnost in tudi 
pripra^•e, ki bi bitko za 
.stabilizacijo postavila v 
kratko'rajen proces. Veli
ko hii reje bo potrebno 
pome.'- i s starimi navada
mi, ra vadami in mi.sel-
nostjo Kadri, ki ne bodo 
pripra Ijeni več, bolje in 
pred v.' -m drugače delati, 
se bo( ) morali posloviti 
in nai -diti prostor spo
sobne,] im. Sicer pa več o 
tem na 4. strani! 

M I T J A U M N I K 
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DELO NAJVEČJA 
VREDNOTA ČLOVEKA 

Delovni ljudje in občani obči
ne Šentjur pri Celju praznujemo 
svoj praznik »18. avgust«, to je 
dan. s katerim .<o povezani večji 
uspehi narodnoosvobodilnega 
gibanja na našem območju, ko je 
bila 18. avgusta 1944. leta osvo
bojena Planina pri Sevnici z več
jo okolico. 

Visoka zavest kmečkih, delav
skih množic in posamezne inteli
gence se je aktivno odražala v 
organiziranem odporu - z večjo 
ali manjšo uspešnostjo - v celot
nem obdobju NOV. kar se je ne
posredno pa tudi posredno odra
žalo v razvoju narodnoosvobodil
nega gibanja in organiziranja ter 
delovanja organov osvobodilne 
fronte. 

Dosedanja prizadevanja delov
nih ljudi in občanov, ob konkret
ni aktivno.'iti družbenih in druž
benopolitičnih dejavnikov, so v 
tem letu rodila pomembne 
uspehe. 

Intenzivna so prizadevanja za 
uresničevanje ciljev in nalog 
ekonomske stabilizacije. Ta pri
zadevanja se žc kažejo v izboljša
nju stanja v zunanjetrgovinski 
menjavi, kjer se povečuje pokri
vanje uvoza z izvozom: povečane 
so aktivno.^iti načrtovalcev delo
vanja proizvodnih aktivnosti -
od zjigotavljanja surovin in mate
rialov. pred<'lovanja le-teh do 
končnega plasmana na tržišču: 
vedno večji je poudarek na načr
tovanju kadrov ter ustvarjanju 
pogojev za konkretno aktiviranje 
kadrov po končanem šolanju. Na 
len) področju je ši- vr.sta po
membnih nalog pred vsemi načr
tovalci polnih ^M) kadrih. 

Stalno preko raznih organov, 
izvršnega sveta in drugih 
spremljamo združevanje in pora 
/ H ) sredst<'v za potrebe skupne in 
splošne porabe. .<•<• posebno veli
ka pa so in bodo prizadevanja \-
korist načrtovanja ii^vesticijske 
potrošnje. Za uresničevanje po
sameznih nalog ne gre prezreti 
pomembiu'ga deleža, ki ga obča
ni po krajevnih skup)iios(ih na
mensko združujejo preko samo-
pris/u-vka pa tudi dodatno tako v 
sredstvih kot z delom ali v mate 
rialu. 

Kljub pomembnim prizadeva
njem delovnih ljudi in občanov 
in podpore šir.^e družbene skup
nosti, še vedno zaostajamo v ra
zvoju na posameznih področjih v 
odnosu do SR Slovenije kot celo
te. Zato tudi v prihodnje upravi
čeno pričakujemo konkretno po
moč in podporo širše družbene 
skupnosti. 

Skupno se veselimo uspehov, 
ki jih dosegamo v zadnjem ob
dobju, pa naj si bo otvoritev mo
tela in trgovske hiše v Šentjurju, 
upravne stavbe, prostorov za de
lovanje občinskih družbenopoli
tičnih organizacij. SIS. institucij 
finančnih in drugih storitev, do
graditve zdravstvenega doma. iz
gradnje osnovne šole v Dram-
Ijah. kulturnih in gasilskih do
mov, izgradnja družbenih stano
vanj in drugo. 

Kot družbeno potrebna je potr
jena ustanovitev enote temeljne
ga sodišča v Šentjurju z zemlji
ško knjigo ter začetek delovanja 
geodetske uprave. Vse večja so 
prizadevanja pri izgradnji gospo
darske infra.-itrukture (kot .so re-
ste. PTT omrežje - tu je pp-
membna tudi pro.storska prido
bitev v Šentjurju, v Dobju ter 
usposobitev prostorov v Slivnici 
- vodno godpodarstvo tako /.a 
preskrbo s pitno vodo. kjer sta 
pomembni pridobitvi vodovod 
na Planini ter izgradnja vodovo 
da za potrebe KS Ponikva, ureja
nje vodotokov, komunalna de
javnost, elektro omrežje in dru 
go). Poudariti pa moramo, da je 
prav na teh področjih še mnogo 
pomembnih nalog. Tudi na po
dročju gospodarstva so doseženi 
konkretni rezultati. Ti .se kažejo 
tako pri razvoju družbenoeko 
nomskih odnosov, uveljavljanju 
delavski'na samoupravljanja, ka
kor tudi pri rezultatih poslova 
nja. ki so bili koncem lanskega 
leta ter še posebno ob polletju 
letošnjega leta zelo dobri. Najza
htevnejša gospodarska naložba 
to leto v občini je začetek izgrad
nje objekta za proizvodnjo c/jc/ 
getske opreme. kati're investitor 
je FMO Celje s sovlagatelji. 

Za nadaljnji gospodarski ra
zvoj občine pa je pomembno tudi 

dobro samoupravno organizira
nje ter načrtovanje malega go
spodarstva. 

Ob navedenih in .^e drugih na
logah pa je bila naša družbena 
odgovornost in odnos usmerjena 
v razreševanje temeljnih social
nih vprašanj občanov, borcev, 
kakor tudi razvoja družbenih, 
kult urnih, vzgojno-izobraževal-
nih. socialno-varstvenih in dru
gih dejavnosti. Družbeni razvoj 
naše občine spremlja tudi tradi
cija prosvetno kulturne aktivno
sti. Ugotoviti bi mogli, da je 
kljub premikom pri samouprav
ni organiziranosti na področju 
družbenih dejavnosti in dru.^tev. 
ta aktivnost ^e vedno v močni 
soodvisno.^ti z aktivnostjo manj
šega števila občanov ali posa
meznikov, kljub temu. da so vse
skozi pomembna prizadevanja v 
korist samoupravnih aktivnosti 
po družbenih organizacijah in 
društvih v frontni dejavnosti 
SZDL. Te aktivnosti so naravna
ne tudi v nadaljnji razvoj krajev
ne skupnosti ter utrjevanje vloge 
in mesta krajevne skupnosti in 
njenih samoupravnih delegat
skih odnosov. 

I^rispevek k do.sežkom med 
občinskima praznikoma v naši 
občini - tako pri izgradnji gospo
darske infrastrukture kakor tudi 
pri razvoju druž.lH'nopolitičnega 
in samoupravnega delovanja 
pa ustvarja brigadirska aktiv
nost, načrtovana in izvajana v 
zvezni mladinski delovni akciji 
•KOZJANSKO. 

Navedena in še mnoga druga 
vpra.'iatija tudi s področja /j/csk/-
/x'. družlu^ne .samozaščite in var
nosti, družbenega načrtovanja 
ter snovanja in vrednotenja vse-
bin.^ikih opredelitev za srednje
ročno obdobje umi um bodo 
naše temeljne nalogi' in odgovor
nosti v prihodnje. 

V.s<'/7i delovnim ljudem in ob-
čamun občine Šentjur iskreno 
če.<:titamo za občinski praznik z 
željo, da bi bili naši odnosi in 
sodelovanje tako pristni in tova-
riški tudi i' prihodnje 

P H K D S E D N I K IS 
L U D V I K M A S T N A K 

ŽETEV JE KONČANA 
V Savinjski dolini je poleg hmelja tudi precej žitaric, predvsem pšenice. Večina kmetov 

namreč kljub specializaciji v kmetovanju sejejo pšenico, nekaj za krmo, precej pa tudi za 
lastne potrebe. Kruh spečen iz moke, ki jo meljejo v domačih mlinih in pečejo v kmečkih 
pečeh, je namreč še vedno zelo dober in tisti, ki so ga navajeni, se mu ga kar ne morejo 
odreči. T. T A V Č A R 



ALI RES PRIMANJKUJE ZDRAVIL? 

ZA BOLNE JE ZDRAVIL DOVOU 
Namesto aspirina raje Izlet v naravo 

Kar navadili smo so že, da nekaterih 
proizvodov za našo vsakodnevno po
rabo na policah trgovin primanjkuje. 
Priznati moramo, da smo v ocenjeva
nju tega stanja že kar teatralični in da 
ob tem zahajamo že v kritizerstvo, ki 
pa ni najbolj primerna oblika reševa
nja nekega problema, posebno ne ta
krat, ko smo za takšno stanje krivi tudi 
potrošniki sami. Če smo bili še lani 
zadovoljni s trikilogramsko vrečo za
loge pralnega praška, smo se sedaj »za
varoval i« kar z nekajkratno lansko za
logo, in to, seveda, na račun tistega 
potrošnika, ki ni bil dovolj hitrih nog 
in je tako ostal praznih rok. 

V zadnjem času je slišati tudi nego
dovanje občanov na račun pomanjka
nja zdravil in zdravstvenih pripomoč
kov v bolnišnicah oziroma v lekarnah. 
Na tem področju pa smo še posebej 
občutljivi. Stopili smo v celjsko bolni
co in lekarno in tam poskušali izvede
ti, kakšno je stanje tovrstne preskrbe. 

V celjski bolnici je pomočnik direk
torja tozd za strokovno-medicinske za
deve doktor Ivan Radkajec povedal. 

da trenutno je oDcutiti pomanjkanje 
določenih vrst zdravil, vendar le tistih, 
ki niso vitalnega pomena. Primanjku
je predvsem encimskih preparatov za 
želodčna ter kardiotonikov za srčna 
obolenja. Stanje v celjski bolnišnici ni 
zaskrbljujoče, saj je v zadnjem času že 
mogoče občutiti intervencijski uvoz 
zdravil. Skratka, uspešno zdravljenje 
bolnikov zaradi zdravil ni ogroženo in 
smo glede tega lahko kar pomirjeni. 
Zaskrbljujoče je edinole pomanjkanje 
rentgenskih filmov. 

Direktor Celjskih lekarn, magister 
farmacije Dušan Gradišnik pa je po
vedal, da je tudi v lekarnah čutiti po
manjkanje določenih vrst zdravil, ven
dar je to pomanjkanje v veliki meri 
zoper posledica panike, ki jo govor ice 
o tem povzročajo. Ljudje si kar panič
no nabavljajo zdravila, ki jih lahko do
bijo brez zdravniškega recepta, zaloge 
pa, seveda, hitro kopnijo. Med potroš
niki je tudi vel iko takšnih, ki za vsako 
najmanjšo bolečino zaužijejo zdravilo. 
In prav med njimi je vel iko takšnih, ki 
si po nepotrebnem ustvarjajo zaloge. 

Za takšne pa je slabša založenost v 
nekem smislu celo dobrodošla. 

Jugoslovanska farmacevtska indu
strija proizvaja za trg zdravila, ki se 
različno imenujejo, njihov učinek za 
zdravljenje pa je popolnoma enak. Na
ši potrošniki, ki pa so sila razvajeni, 
velikokrat vztrajajo pri tistem zdravi
lu, ki so ga navajeni, pa čeprav j im je 
na razpolago zdravilo enakega učinka, 
le z drugačno etiketo. Eden od razlo
gov za pomanjkanje zdravil je tudi dej
stvo, da ima farmacevstska industrija 
v okviru celotne jugoslovanske indu
strije enak tržni položaj, zanjo veljajo 
enake tržne zakonitosti in mehanizmi. 
Ker pa vemo, da večine surovin za to
vrstno industrijo na domačem trgu ni 
dobiti, postaja ta proizvodnja za proiz
vajalce vse dražja in neekonomska. 
Klasični izhod iz takšnega položaja pa 
je čakanje na sprostitev cen, to pa o t -
čuti naš potrošnik - bolnik. O tem pa 
bi«morali razmišljati kje drugje, saj je 
proizvodnja zdravil po vsej zdravi logi
ki posebnega družbenega pomena. 
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FURNIRNICA LIK SA VIN J A 
NA ZELENI VEJI! 

V furnirnici Lesnoindustrijskega kombinata Savinja | 
Celje se sanacija uspešno uresničuje. T O Z D Furnir- • 
niča, ki je še v lanskem septembru imela 23 milijonov J 
dinarjev izgube, je letošnje prvo polletje zaključila že z i 
nekaj čez osem milijonov ostanka dohodka. V L I K j 
Savinja pravijo, da je to predvsem rezultat uspešne 
sanacije, zaradi katere si ob koncu leta obetajo tudi 
dokajšen ostanek čistega dohodka. 

Sicer pa na aomačem trgu prodajo polovico svojih 
proizvodov, drugo polovico pa izvozijo, še največ v 
Sovjetsko zvezo. Češkoslovaško, Zvezno republiko 
Nemčijo , Italijo, Dansko in v sosednjo Avstrijo. 

Za boljši poslovni položaj v furnirnici so svoje pri
spevali tudi zaostreni pogoji izvoza, oziroma še bolj 
uvoza, v domačih razmerah delovne organizacije pa so 
izboljšali poleg prodaje še organizacijo dela in povečali 
produktivnost. P o podatkih za vso delovno organiza
cijo so produktivnost povečali za 47 in ekonomičnost 
za 13 odstotkov, kar j im je omgoči lo da so izredno 
povečali sredstva za razširitev materialne osnove dela, 
saj so v poslovni sklad namenili več kot 25 milijonov 
dinarjev. 

Vsekakor je furnirnica L I K Savinja izplavala iz iz
gube, čeprav bodo potrebne še močne poslovne in 
drugačne spodbude vsega kolektiva, da furnirnica 
znova ne zdrkne na rentabilnostni prag proizvodnje ali 
celo podenj. Težave s hlodovino niso majhne, pa še 
slabe kakovosti je! 

M I T J A U M N I K 

ZDRAVILIŠČE IN SAVA 

SKUPAJ GRADIJO HOTEL 
V Rogaški Slatini ga bodo odprli leta 1982. -

Zdravilišče Rogaška Slati
na je od sredine šestdesetih 
let v vsakem petletnem ob
dobju opravilo kako večjo 
naložbo. Tako so zgradili no
v o terapijo, polnilnico, hotel 
Donat. Da bi z vlaganji tudi v 
bodočem srednjeročnem ob
dobju nadaljevali, so v Zdra
vilišču že pred letom dni iz
delali program, ki predvide
va izgradnjo novega hotela s 
300 posteljami in adaptacijo 
nekaterih že obstoječih ob
jektov. Naložba je usmerjena 
predvsem v povečanje obi
ska inozemskih turistov, 
obenem pa pomeni tudi za 
četrtino povečane gostinske, 
zdraviliške in turistične ka
pacitete Zdravilišča. 

Ze ob pripravi finančne 
konstrukcije za gradnjo no
vega hotela so v Zdravilišču 
vedeli , da sami ne bodo zmo
gli tako obsežnih vlaganj, saj 
terjajo turistične naložbe ve
liko denarja. Zato so se v 
Zdravilišču odločili, da bodo 

iskali sovlagatelja, ki bi bil 
pripravljen nostiti delno bre
me naložbe, v zameno za in
vesticijska sredstva pa bi 
Zdravilišče odstopilo sovla
gatelju devizna sredstva. 
Iskanje sovlagateljev je tra
jalo skoraj leto dni. Ponudbe 
sovlagateljev so bile namreč 
vel iko manjše, kot so bile fi
nančne potrebe Zdravilišča. 
Finančna konstrukcija na
ložbe je namreč terjala, da bi 
moral sovlagatelj pokriti 40 
odstotkov predračunske 
vrednosti projekta v znesku 
180 milijonov dinarjev. Za 
tem, ko se je v Zdravilišču 
oglasilo nekaj konkretnih 
ponudnikov, ki pa so imeli 
na razpolago vel iko manj in
vesticijskih dinarjev, kot jih 
je potrebovalo Zdravilišče, 
pa se je za sovlagatelja ponu
dila organizacija združenega 
dela Sava Kranj. In sicer se 
je ta organizacija odločila, da 
bo prevzela celoten delež 
vlaganj, ki so ga predvideli v 
Zdravilišču. Izhodišče dogo

vora med Zdraviliščem Ro
gaška Slatina in Savo Kranj 
se je oblikovalo v tem, da bo 
Zdravilišče za 180 milijonov 
investicijskih sredstev od
stopilo Savi 360 milijonov 

• deviznih sredstev oziroma 
pravic v roku petih let. T o pa 
pomeni, da bo zdravilišče 
odstopilo tej kranjski delov
ni organizaciji blizu 80 od
stotkov pričakovanega de
viznega priliva do leta 1985. 

Glede na to, da sta obe or
ganizaciji že oblikovali dogo
vor o sovlaganju in da sta se 
pri zagotavljanju potrebnih 
finančnih sredstev uspešno 
vključili tudi obe temeljni 
banki Ljubljanske banke go
renjska in celjska - v Zdravi
lišču ne pričakujejo večjih 
problemov, ki bi zavrli priče-
tek izgradnje novega hotel
skega kompleksa. V jeseni 
bodo po rokovniku zasadili 
lopate, hotel pa bo predvido
ma zgrajen v letu 1982. 

D A M J A N A S T A M E J C I C 

»SVEČANO ZAPRISEGAM...« 
6. avgusta je bila ustanovljena udarna brigada Slavko Slander. Enota v vojašnici Jože 

Menih Rajko nosi ime te brigade in praznuje 6. avgust kot svoj dan. Ob tem prazniku so 
mladi vojaki, ki so komaj dober mesec v vojašnici, svečano zaprisegli. S svojim podpisom 
so se obvezali, da bodo prisego vestno izpolnjevali. Ta prisega pomeni obljubo domovini, 
njenim narodom in narodnostim, da bodo čuvali samostojno, neuvrščeno in samoupravno 
Jugoslavijo, bratstvo in enotnost ter izvrševali povelja nadrejenih. Predsednik Občinske 
konference Z S M S Celje Riki Majcen je posebej poudaril v logo, ki jo imajo vsi mladi pri tej 
pomembni nalogi. Prisotni so počastili spomin na predsednika Josipa Broza Tita, ki ima 
vel ike zasluge za to, da je naša vojska tako močna in enotna ter na padle borce Slandrove 
brigade. S slovesnosti so poslali tudi pozdravno pismo predsedstvu republike. 

T. P. FOTO: B A T A L A K I 

ADOLF 
GRAČNER 

Borec in dolgoletni ak
tivist, takoj od vdora oku
patorja pa vse do danes. 
Adolf Gračner iz Dobja, 
bo v teh dneh pristavil 
številnim priznanjem še 
nagrado občine Šentjur. 

Leta 1948 sprejet v par
tijo, član ZZB od usta
novitve, nekaj časa pred

sednik SZDL. predse
dnik poravnalnega sveta, 
ustanovitelj lovske druži
ne v Dobju, do 1979 akti
ven v Krajevni skupnosti 
Dobje, od osvoboditve do 
leta 1948 zaposlen na kra
jevnem uradu, kasneje 
zaposlen kot knjigovodja 
v Kmetijski zadrugi in ko 
se je le-ta razformirala kot 
poslovodja reprodukcij
skega materiala v trgovi
ni Kmetijskega kombina
ta Šentjur, od leta 1969 
upokojen, se je rodil leta 
1905 v Širju nad Zidanim 
Mostom in se v starosti 
enega leta preselil s starši 
v Dobje. 

Oče mizar, organist, 
vojni invalid iz I. svetov
ne vojne, ni imel zemlje, 
pa tudi zaslužil ni dovolj, 
da bi se njegovi otroci 
izučili poklica. Ob trdem 
delu. v boju za vsakdanji 
kruh je Adolf Gračner 
končal osnovno šolo. V 
Dobju. V stari Jugoslaviji 
politično neaktiven, je ta
koj po vdoru okupatorja 
leta 1941 stopil v stik z 
aktivisti. Veliko orožja 
pobranega od razpadle 

jugoslovanske vojske je 
šlo iz njegovih rok v parti
zane in mnogi izmed akti
vistov so na Gračnerjevi 
domačiji varno prespali. 

Človek naj dela dokler 
zmore pravi Adolf Grač
ner in še v pokoju deluje 
kot tajnik ZB Dobje, kot 
delegat in član občinske
ga odbora ZB in kot član 
SZDL, pomaga pa tudi 
pri vseh prireditvah, ki 
jih organizirajo krajani, 
medtem ko v Krajevni 
skupnosti ni več tako ak
tiven, ker se po njegovem 
mnenju preveč prepirajo. 
Z veseljem se ozre v pre
teklost, prav tako pa se 
veseli občinskega prizna
nja, saj je to dokaz, da de
lo le ni bilo zastonj. 

»Tisti, ki so veliko nare
dili so tiho in živijo svoje 
življenje, medtem ko dru
gi, ki so prispevali bolj 
malo, govorijo kot da so 
vse sami osvobodili. -< 

Njegov v življenju 
preizkušeni pogled, ki ve 
kaj hoče, nam je zaželel 
srečno pot in z delom iz
polnjeno življenje. 

V I L I E I N S P I E L E R 

PORTOROŽ 

PROSLAVA MORNARICE 
Slavnostni govornik Stane Dolanc 

Za letošnjo proslavo Dne
va Jugoslovanske vojne 
mornarice in pomorstva 
SFRJ je organizacijski od
bor pri Obalni konferenci 
S Z D L Koper že pripravil po
droben program, ki obsega 
kar 35 različnih prireditev od 
prve, ki bo 16. do 23. avgusta 
v Kopru (Balkansko prven
stvo v jadranju) do 14. sep
tembra v Piranu (Republi
ško prvenstvo v T R N K A R -
JENJU) . 

Ostale pomembnejše pri
reditve: 23. in 24. avgusta bo 
v Izoli Ribiški prazniki 6. 
septembra bo v Portorožu in 
Piranu P O M O R S K I K R S T . 
7. septembra popoldne pa bo 
na Bledu (edina prireditev 
izven morja!) otvoritev 
evropskega prvenstva v po
dvodni orientaciji. Pripravili 
b o ^ več razstav: 26 let sa

moupravljanja Splošne plov
be Piran", »Ti to in morje-
itd. Prikazali bodo številne 
filme o J V M . 

Mladina obalnih občin bo 
odšla na enodnevni pohod 
po poteh partizanskih enot. 
Na 'p redvečer osrednje pro
slave. 9. septembra, bodo 
svečano osvetlili ladje in pri
pravili promenadne koncer
te v Izoli, Kopru in Piranu. 
Odprli bodo Kabinet za me
ritve in računalniški termi
nal ob 20-letnici Višje po
morske šole v Portorožu. Po
ložili bodo vence J V M in 
obalnih D P O k spomeniku 
partizanom pomorščakom 
1941-1945 v Portorožu. 

10. septembra bodo pripra
vili posvetovanje Zveze dru
štev za proučevanje in po
speševanje pomorstva Jugo
slavije na temo: »^Razvoj ju

goslovanskega gospodarslvii 
v naslednjem srednjeroč 
nem obdobju-. 

Osrednja proslava dneva 
J V M bo 10. septembra 1980 
ob 16. uri pri spomeniku par
tizanom pomorščakom 
1941-1945 v Portorožu, kjer 
bo slavnostni govornik član 
predsedstva C K Z K J Stanf 
Dolanc. Ob tem bo še j)iikaz 
dejavnikov L O in DS \' luki 
Koper, odkritje spomin.ske 
plošče v Loparju ter sprejt-m 
mladincev prostovoljcev '̂ 
enote TO. 

Osrednja pozornost ob U'' 
tošnjem praznovanju pa bi' 
usmerjena v to. kako v bode
če še bolj razvijali sloven.^^ki' 
pomorstvo v eno naših pf ' 
marnih vej gospodarstva. 

T O N E VRAB^ 



TELEFONSKA 
JEZA V 
VRHOVEM 

Krai. i '" \'rlu>v«'Ka v laski 
(iliciiii X' nikakor ne iiiort j o 
spri.ja/niti / <l«-j>tvoiu. da 
imajo \ \ s « ' j kra.j«-\iii skup
nosti i«' i\\'i t<*l<>toiia. /.v 
leti stojijo v kraju tt-lctoiiski 
drogovi, ki so jili domai-iiii 
postavili s |irosto\(djiiiin 
delom, nabavili pa so tudi 
p4)tr(-hnn tficfonsko /i<o. 
pra\ toliko časa pa je / « • |M»-
teklo. odkar su krajani pla
čali prispevek za telefon pri 
pTT Trbovlje . Ta jim j«' na-
nireč zagotovila, da bo razši
rila omrežje na njihovem 
podrotju brž ko bo zgrajen 
nov most v Radečah. Promet 
po m«»stu bo ob koncu mese
ca stekel, stanj«' na področju 
telefonije pa se v Vrhovem 
ni premaknilo z mrtve 
točke. 

PTT Trbovl je se obnaša 
kot da nima ušes, krajani pa, 
ki su pravočasno naredili 
svoje, upravičeno negoduje
jo. Njihovo nezadovoljstvo 
je razumljivo, saj je potreba 
p«i telefonih v kraju že kar 
vpijoča, od pris|)evka, ki so 
ga plačali, danes nimajo nič, 
ure njihovega prostovoljne
ga dela pa tudi niso tako po
ceni. Krajani v Vrhovem so 
znani po tem, da so vselej 
pripravljeni prispevati svoj 
delež za napredek kraja, za
to J4' njihovo nezadovoljstvo 
toliko bolj razumljivo. 

M. A G R E Ž 

O S E M L E T B R E Z V O D E . 

POLNI KOŠI OBUUB 
Š e eden izmed sestankov brez rešitve problema 

Soseska S je kup novih hiS 
na hribu nad J>enljurjem. 
I,epa okolica, mir, toda ta 
idila se razblini ob dejstvu, 
da nima.jo vode. Ko so kupi
li parcele, so hkrati z grad-
l>«>iiim dovoljenjem dobili 
tudi zagotovilo, da jim bodo 
priključili vodo. uredili ko
munalno omrežje in cesto. 
Toda od takrat je minilo že 
osem let in od vsega tega se 
je izpolnilo to. da so morali 
kanalizacijo sami urejati, 
da je cesta urejena, vendar 
ne vsa, da pa vode še vedno 
ni. So pač na hribu in ker je 
v dolini porabijo precej, ni 
dovolj velikega pritiska, da 
bi pritekla tudi v So.sesko 5. 
Razvoj v dolini pa teče da
lje in problem bo vedno 
večji, če ne bodo našli učin
kovite rešitve. 

Dolgo časa .so čakali in 
upali, da bodo izpolnili, kar 
so j im na občini od sestanka 
do sestanka obljubljali. Izgo
varjali so se, da ni sred.stev. 
ali pa jim obljubljali, da bo 
problem rešen, ko bodo 
zgradili ta ali oni priključek. 
Lani je bil speljan priključek 
iz N o v e vasi do Kmeti jske 
šole, od tod naj bi dobili 
priključek tudi v So.sesko .5. 
Ostalo je samo pri obljubah. 
Prebivalci že ne verjamejo 

več. da bo o lx ina kaj .storila 
Velik je / e namreč kupzapi-
sniko\- / ra/nih .sei. na katere 
so prisil pred.stavniki krajev
ne .skupnosti. Ce.slne komu
nalne skupnosti. Izvršnega 
sveta oličine Šentjur. . . Pra
vijo, da se b(ido morah obr
niti na repuijliške organe. 
Samo ponoči priteče voda 
od ča.sa do časa in tako dežu-
rajo. da si jo natočijo. Komu
nalno podjetje je sicer zadol
ženo, da JO pripelje s cister 
no, vendar doslej ni bilo pra
v e akcije. Na enem izmed se
stankov so jim tudi obljubili, 
da bodo od časa do časa 7.a-
prli vodo v dolini in jih o tem 
obvestili. Pa ni bilo ne zapi
ranja in sevc-da tudi obvesti
la ne. 

Tako so .stanovalci »po-
gruntali • rešitev, pa čeprav 
samo za dva dni. V tovarni 
Alpos so zagotovili , da pitne 
vode ne uporabljajo za indu
strijske namene. Ker v sobo
to in nedeljo ne delajo, torej 
vode ne potrebujejo. Tako so 
prebivalci šli v Alpos in zapr
li ventil ter imeli dva dni vo
do. V ponedeljek pa, ko se je 
spet začelo delo v tovarni, so 
ugotovili , da je nastala pre
cejšnja škoda na strojih. Se
daj seveda nihče več ne trdi, 
da pitno v o d o uporabljajo 

samo za potrebe dela\'ce 
Seveda se je iz\ 'edelo, kdo j * 
k i ivec in sedaj imajo prebi
valci .še opravka z milico. 

\ ' torek je bil zopet sesta
nek na občini. Tokrat m bilo 
vode v celem Šentjurju. Do
bijo JO namreč iz Celja, ker 
pa je pomanjkanje vode, jo v 
Šentjur pride premalo. Hote
li so se dogo\or i t i , kako reši
ti pioblen-i v Šentjurju in 
hkrati v Soseski 5. Pa niso 
pri.-^li predstavniki Izvršnega 
sveta in CtsUie komunalne 
skupnosti, torej ti.sti. brez 
katerih ni mogoče razprav
ljati o rešitvi problema. Sli
šali smo predlog o priključ
ku iz N o v e vasi. Za to pa bi 
bilo potrebno odobriti sred
stva, poklicati na pomoč bri
gadirje . . . Dokler ne bodo za
čeli z delom, bodo še naprej 
odvisni od vode iz Celja, s 
tem pa se stanje v Soseski 5 
nič ne spremeni. Menili so. 
da bi bila začasna rešitev re
zervoar na hribu, pa kaj ko 
še v mestu ni vode. Torej je 
vse skupaj nekakšen /.ačaran 
krog, iz katerega ni videti re
šitve, vsaj toliko časa ne, do
kler ne bodo vsi pripravljeni 
sodelovati. K d o ve, kdaj bo 
to, do takrat bodo prebivalci 
že kaj ukrenili, pa čeprav j im 
pravijo, da so vsega vajeni. 

T A T J A N A P O D G O R Š E K 

AKTUALNO V VARSTVU OKOLJA 

ZBIRATI ODPADNA OUA 
Zbrana odpadna olja v predelavo 

Precejšnja količina olj, ki 
jih delovne in druge organi
zacije ter po.samezniki upo
rabljajo, -se po končani pora
bi pojavi kot odpadek. Celot
na družbena priz.adevanja .so 
usmerjena v to. da bi poslej 
Uiko |M )membno odpadno 
surovino na primiTen, ekolo 
ško sprejemljiv način zbirali, 
t(T zatem predelovali. Taks 
na potreba j«- bila prisotna že 
nekaj let, v začetku bolj 
di ti'ga, ker je neprimeix'n 
način ravnanja z rabljenimi 
oziroma odpadnimi olji pov 
/inčal in .št' povzroča vi ' l iko 
1'koloSko škodo, v zadnjem 
<)/ir<mia v l<'tošnj<'in letu pa 
'udi zato, ker se ji" družba 
zjucla zaveflati, da z taksnim 
rjivnanjem povzročamo voli 
ko gos|)odarsk»» in ekonom 
sko škodo o b spoznanju, d.i 
j«'obnova oflpachiili olj v po 
!><'linih rafinerijah možna do 
'̂ 4";, izkori.stka Prven.stveno 

postopku obnove nastajaji> 
'iihka. t«žka iii ma/na olja. 
Piidobi pa .se tudi l()"o In-n 
-̂ iiui. 

Pristojne SIužIM- in organi 
občin Si) opozarjali pristojn«' 
•"Mane v Repii!)l!ki na |X ' r e 
^o problematiko, laviianja z 
"tipadnimi olji. ki sodi v f)k 
^ii zakona o ravnanju z od 
Padki (Ur. I. SRS , .št. H 
•̂ 1̂ 78). Na osnovi citiranega 
'^kona je spomladi leta 1980 
izdal republiški .sekretar za 
'ndu.strijo S R S P R A V I L N I K 
O R A V N A N J U Z O D P A 
L>NIMI O I J I . V nadaljeva-
•̂ Ju sestavka žel imo bralce v 
f^ovzetku .seznaniti z v.sebino 
P'"avilnika. Za njegovo izva-
''injf morajo uporabniki na-
^nčneje proučiti določila 
^^'•^vilnika in zato za tak na-
'̂ '̂n povzetek ne z.adošča. 

S pravilnikom o ravnanju 
'•'Odpadnimi olji .se predpisu-
J'̂ io oifjanizacijam združene-
8y dela. delovnim ljudem, ki 
^"»fncjstojno opravljajo go-
•^Podarsko dejavno.st z o.seb-
["Ti delom in z sred.stvi, ki .so 
^^tnina občanov, samou-
l̂ l^^vnirn organizacijam in 
' '^iJpnostim ter občanom, ki 

l^>ral>ljajo naftne derivate, 
'*fi<»je ravnanja z odpadni

mi olji. Pravilnik določa, da 
so odpadna olja. rabljene ali 
onesnažene funkcionalne te
kočine sestavljene v celoti 
ali deloma iz naftnih deriva
tov, kot tudi o.stanki pri či-
.ščenju skladišč, tovarniških 
in transportnih rtvei-voarjev, 
emulziji ' (oljne in sintetične) 
ter ial)ljena či.stila, lepila, ra 
zredčila izdelana iz nafte. V 
nadaljevanju pravilnik dolo
ča, da ravnanje z odpadnimi 
olji ob.sega; z.ijjenianje, zbira
nje, skladiščenje, oddajanje 
zbirnim centrom m neškod 
Ijivo odstranjevanj«' Ekolo 
š k o p o m e m l M * n je 4. člen 
pravilnika, ki določa, da mo
rajo porabniki z;ij«'mati v.se 
količin«' odpadnih olj, ki se 
pri uporabi p<»javljajo. 
zinski .s«'rvisi iii avtom<'ha 
ničn«' delavnic«' morajo zaje
mati, zbirati in odciajati tudi 
odpadna olja na.stala pri 
piaznj«'nju karterj«'V motor 
nih vozil V prim«'ru. da m«' 

njavo olja opravi voznik v«)-
zila .sam. mora odpadno olje 
oddali najbljižjemu benzin-
skemu ser\'isu ali zbirnemu 
centru. Organiz.acije združe
nega dela, ki opravljajo tran
sportno dejavno.st morajo z.a-
htevati od voznikov, ki vf)zi-
jo na daljših relacijah, da 
med vožnjo pri menjavi olja 
odpadno olje zajemejo, ga 
oddajo svoji d«'lovni organi
zaciji, najbljižjemu lK 'nzin-
skemu .servisu ali zbirnemu 
centru. 

Transportu«' organi/.i«cije 
moraj«) vodili tudi evid«'nco 
o menjavi olja z.ii v.sako vozi
lo po.s«'lH'j. Uporal)niki pri 
katerih s«' {>ojavlja najmanj 
400 kg odpadnih olj, morajo 
l«'ln«' količin«' planirati in vo
diti evid«'nco o zajetih, zbra 
nih in oddanih količinah. 
Pravilnik predpisuje tudi 
pogoje čistoče oz. primesi v 
odpadiu-m olju, kakor tudi, 
da morajo porabniki odpa

dna olja zbirati v ustreznih 
posodah (.sodi. rezeivoarji) 
tako, da ne onesnažujejo 
okolja. Posode morajo biti 
označene z vrsto odpadnega 
olja, ter firmo uporabnika. 
Za ravnanje z odpadnimi olji 
morajo uporabniki zagotovi
ti strokovno službo in dolo
čiti odgovorno osebo, ki bo 
skrbela za strokovno zbira
nje in evidenco odpadnega 
olja. Vsi uporabniki, razen ti
stih lastnikov vozil, ki me
njavo opravijo .sami in odpa
dno olje oddajo najbljižjemu 
benzinskemu sei-\'isu, .so 
dolžni zbrane k«)ličine odpa
dnih olj oddati p<M)bla.šč«>ni 
organiz.aciji združenega dela. 

Pristojne služlx' občine 
C(»lje s«) opozorik» delovne 
organizacije na v«'ljavnost 
pravilnika o ravnanju z od 
padnimi olji, ter v mesecu ju 
niju ž.«' prič«'Ie pi«'v«'rjati 
izvajanje onu'njen<'ga pravil 
nika. F]kološko varno ravna
nje s Uiko pomembiK« odpa 
dno surovino, lahko piin«'.se 
družbi pi«'cej.šen piihran«'k, 
.saj bi z dosI«'dnim lavna-
nj«'m z odpadnimi olji. bilo 
potr«'bno uvoziti usti:«'zno 
pridobljenim količinam 
naftnih derival«)v. manj su 
rove naft«'. 

A N S T 

CELJE 

RAZVOJNI SVET PRI RC 
Nova kakovost povezovanja 

Izvršni .svet c«'ljsk«' občin 
ske skupščine je v zadnji-m 
času kar dvakrat razpravljal 
o nekaterih vpra.šanjih. ki .so 
vezana na delo in prihodnjo 
pot Razvojnega (-(Mitra. pi-vič 
v zv«'zi z nekaterimi notranji
mi «)rganizacijskimi spre-
m«'mbami. ki nakazujejo zla-
.sti novo delo in so v bi.stvu 
rezultat kvalitativnih premi
kov in drugič zaradi predlo
ga o ustanovitvi, nalogah in 
načinu delovanja razvojnega 
sveta. Kot prvo. tako je izvrš
ni svet podprl tudi drugo po
budo. 

Predlog za u.stanovitev ra
zvojnega sveta lahko istove
t imo z nalogo po u.stanavlja-
nju družbenih .svetov, sicer 
pa ima temelje v želji, da do-

sež.«> kolektiv na področju 
planiranja, inženirstva in in 
formatike ter z usmeritvijo v 
razvojne, raziskovalne m in-
\'entivnt» dejavnosti takšne 
odnose, ki b o d o pre.segli 
zgolj kratkoročn«' p o g o d l K ' ^ -
ne povez.iive in ki bodo zago
tavljali dolgoročno sodelova
nje na podlagi samouprav 
nih sporazumov, dohodkov
nih in drugih povezav. 

Zato bodo razvojni svet v 
Razvojnem centru sestavljali 
delegati občin, organizacij 
združenega dela in delegati 
organizacij, oziroma po.sa
mezniki s področja razvojne
ga znanja. 

Delo razvojnega sveta pa 
bo usmerjeno predv.sem v 
oblikovanje predlogov ra

zvojnih usmeritev d«' lovn«' 
organizacije, zatem v inven 
tivni' aktivno.sti, v oblikova 
nje pr«'dlogov za usm«'rjanje 
plansk«' funkcije Razvojnega 
ct»ntra, v iskanje poti. kak«) 
posredovati v organizacije 
združenega dela več znanja 
m ne nazadnje v iskanje 
f)blik po\i 'zovanja Razvojne
ga centra z znan.stvt-ninii in 
raziskovalnimi ustanovami 
pri nas. Sev«'da pa gr«- .š«- za 
druge naloge in dela. in pri 
vsem tem za zagoto\ ite\- več*-
je usklajeno.sti delovanja Ra
zvojnega centra z int«'r«'si .sit-
moupravnih in družKmopo-
litičnih dejavnikov v ct-loi-
nem prostoru. 

M R O Z I C 

POGLEJMO NAOKROG 
SREDA. 6. AVGUSTA: 

Italija se je poslovila od 76 žrtev bolonjskega aten
tata Zah)vala je vsa Italija. V Nici pa so prijeli Marca 
Affitiata, pripadnika italijanske skrajne desnice, ki ga 
sumijo sodelovanja pri atentatu... Izvoljeni bolivijski 
predsednik Zuazo, ki bi prav danes moral prevzeti 
predsedniški položaj, pa mu je to preprečil nedavni 
vojaški udar, je ustanovil vlado nacionalne enotnosti 
v I legal i . . . V Hirošimi so danes obudili spomin na 6. 
avgust, obletnico eksplozije atomske bombe, ki je 
razdejala to japonsko mesto. 40.000 ljudi je izkazalo 
čast žrtvam katastrofe.. . 

ČETRTEK, 7. AVGUSTA: 
Nadaljuje se zaplet zaradi razglasitve Jeruzalema 

za izraelsko prestolnico. Izraelci zahtevajodo Z D A , da 
z vetom prepreči sprejem resolucije islamskih dežel o 
tem vprašanju v varnostnem svetu. Egipt pa nasprotno 
Z D A poziva, naj pomagajo O Z N v prizadevanjih, da 
razveljavijo sklep izraelske v lade . . . Vlado legalnega 
bolivijskega pred.sednlka Zuaze, ki jo je ta ustanovil 
v ilegali, so podprle vse bolivijske stranke in organi
zacije, ki se upirajo pučističnim oblastem.. . V na
slednjih petih letih bodo Z D A porabile za oboroževa
nje bilijon dolarjev, kar je daleč najvišji znesek voja
škega proračuna v Z D A doslej. A Pentagon še ni 
zadovoljen, češ da sredstva ne zadostujejo, da bi 
Z D A »ujele« svoje zaostajanje za Sovjetsko zvezo. . . 

PETEK, 8. AVGUSTA: 
Na uradni in prijateljski obisk v Jugoslavijo je 

pripotoval zunanji minister Demokratične ljudske 
republike Koreje Ho Dam. Na srečanju s predsedni
kom predsed.stva SFRJ Cvijetinom Mijatovičem je H o 
Dam izročil poslanico predsednika D L R Koreje K i m II 
Sunga. v kateri s«) poudarjene tesne prijatelj se vezi 
med obema drž.avama. želja po še tesnejšem sodelova
nju ter pomembnost politike neuvrščenosti v zaplete
nih mednarodnih razmerah. . . Zvezni izvršni svet je 
preklical sklep, s katerim je bila do 31. avgusta pre
povedana prodaja kurilnega olja. Petrol in Istra-Benz 
že sprejemata naročila, kurilno olje pa bodo pričeli 
dobavljati po 20. avgustu. . . Zvezni izvršni svet je na 
današnji seji razpravljal med drugim o kritičnem po
manjkanju zdravil in sprejel sklep o določanju najviš
jih proizvodnih cen zdravil. Sestavljen je tudi seznam 
prednostnih zdravil, na katerem je 360 vrst zdravi l . . . 

SOBOTA, 9. AVGUSTA: 
Arabske dežele vse ostreje protestirajo proti raz

glasitvi Jeruzalema za glavno mesto Izraela. P^gipt je 
prekinil pogajanja z Izraelom >d«jkler z.anje ne bo p«>-
gojev". Saudska Arabija in Irak sta zagrozila, da bosta 
prekinila diplomatske odnose z vsemi drž.avami, ki bi 
priznale novo izraelsko glavno mesto, zagrozila pa sta 
tudi z gospodarskimi sankcijami. . . Iraški minister za 
nafto Tejah Abdulkerim je v razgovoru z dopisnikom 
Tanjuga v tej deželi poudaril zadovoljstvo zaradi 
dobrih odnosov z Jugoslavijo, sodelovanja obeh de
žel in podčrtal, da bo Irak vedno pripravljen zagfHo-
vili jugoslovanske potrebe po nafti . . . 

NEDEUA, 10. AVGUSTA: 
Orkan Allen, ki je na svoji poti čez karibsko otočje 

pu.stošil in zahteval preko 100 človeških žrtev, je 
včeraj dosegel obale Z D A . Vendar orkan nima več 
takšne rušilne moči, tako da se strah prebivalcev ogro
ženih dežel ni uresničil. K o je bil na višku m<»či je 
Allen divjal s hitrostjo 270 km na uro in prepotoval 
6.!i00 k i lomet rov . . . I M V je ponovno začel dobavljati 
katrce. T e dni jih l )odo dobili naročniki, ki s«) jih 
vplačali maja lani . . . Zavod za statistiko je objavil 
podatek, da je bil družbeni proizvod Jugoslavije lani 
1161, 44 milijarde dinarjev, ali zneskovno za 2!> od-
.stotkov vi.šji kot leta 1978. O b upoštevanju inflacije, 
višanja cen in prevelike porabe pa je družbtMii proiz
vod realno narasel z.a 7 o d s t o t k o , . . . 

PONEDEUEK, 11, AVGUSTA: 
V New Yorku se je začela konvencija demokratske 

stranke, na kateri bodo izvolili kandidata demokrat
ske stranke za novembrske pred.sedniške volitve, 
("arter je prepričan «) sv«iji zmagi na tej ki>nvenciji in 
tudi o novembrski zmagi nad republikanskim kandi
datom Ronaldom Reganom. . . Iranska skupščina je 
izvolila novega predsednika vlade. To je Mohamad 
Radžai, znan po islamskih opredelitvah in podpori 
Homeini ju . . . Pakistan je predlagal sklic mednaro
dne konference, na kateri bi skušali najti politično 
rešitev afganistanskega zapleta. . . Zvezni izvršni 
svet je odobril uvoz 10.000 ton mesa, zvečine svinjine 
Ukrep naj bi «>dpravil .sedanje motnj«' v preskrbi z 
m e s o m . . . Kriminalisti koprske UJV so na Škofijah 
zasegli 426,9 kg hašiša, ki je bil skrit v gumah tovor
njaka zahodnonemške rt^gi.stracije... 

TOREK, 12. AVGUSTA: 
Z«' prvi dan zasedanja konvencij«' demokratske 

stranke Z D A v Neu Vorku. na kaU-ri i /bi iajo kandi 
data t«> stranke /a n o \ emhiske pred.st-dni.ške \-olitv«'. si 
je Jimmy Carter zagotovil zmago. 

D«'l«'gati .so nanir«e / glasovanj«-!!! izrazili, da .s«« l ) o « l i i 
dr/.;ili izidov popr«'jsnjih strankinih \-olitiv, na kat«'iih 
je zn!agal . l immv CarU-r S«'nator Edvvard K«'nne«'y j « ' 
takoj po glasovanju s|MmK'iI, d.t izstopa iz boja. k«'r 
nini.i več možnosti /a zn!ago V Ženevi se nadaljuje 
konferenca o izvajanju s|)orazuma «» neširjenju .)<'dr-
skega orožja. I)an«'s s o prebrali poslanci Carterja in 
Bre/ivi«'va. v kat«'i ih sta vo«l i t«' l | a Z D A ii SSSR pouda 
lila pomen te lislin«' /a varnost v ,sv«-tii in obsodila 
d«'žele. ki listine nis<> podpi.saUv .^kode, ki j<» je hudo 
neur.ie prizadelo Pomuriu je za 100 milijonov dinar-
j<'v. .Akcija /a |)on!o<- p n / a d « t i n i i)i)nioej«'in .š«- t«-«'«', 
kot kaže pa se b o vaii|'> vključil tuili Sklafl re|)ubli.-kih 
I« .'er\ Zaradi slalu- oskrbe s siintvinami .je jeseni
ška železarna v kritičnem položaju, ( i rozi e« ' lo . da 
bodo niorali ustaviti visoko peč . , 

file:///-olitv�'
file:///-olitiv


GOSPODARSKA PODOBA OBMOČJA 

PREVEČ 2IV0TARJENJA! 
Bistveno zmanjšanje izgub in večji izvoz 

Kljub temu, da težav v 
vseh občinah celjskega ob
močja ni malo, pa je dose
žen pomemben uspeh v 
izvozni usmeritvi našega 
gospodarstva ter v temelji-
tejšem zmanjšanju izgub. 
Zaradi povečanega izvoza 
so se sicer nagrmadile še 
večje težave pri oskrbi z re
produkcijskim materialom 
in surovinami, glede pre
skrbe prebivalstva pa so 
problemi skoraj povsod pri
bližno enaki: primanjkuje 
plina, pralnih praškov in 
mesa, čeprav naj bi po mne
nju nekaterih trgovcev bilo 
na policah za kakšnih 300 
artiklov manj blaga. Kl jub 
mnogim problemom v pre
skrbi pa je razpoloženje lju
di ugodno, čeprav je tudi to 
res, da v tem času mnogo 
občanov še preživlja svoj 
letni dopust, zato je povpra
ševanje v trgovinah 
manjše. 

V petek dopoldne so o 
omenjenih vprašanjih in o 
prvih ocenah gospodarjenja 
v prvi polovici letošnjega le
ta razpravljali najodgovor
nejši partijski in sindikalni 
delavci iz vseh občin celjske
ga območja. Posvet je vodil 
sekretar Medobčinskega 
sveta Z K S Celje Janez Za-
hrastnik. Namen posveta je 
bil seznaniti se z najbolj pe
rečimi problemi gospodarje
nja in v tem okvirju še pose
bej z nekaterimi že znanimi 
rezultati poslovanja, o izvoz
nih prizadevanjih in dosež
kih, težavah z oskrbo z re-

promaterialom, perečimi 
problemi preskrbe prebival
stva in z že sprejetimi ter na
črtovanimi ukrepi politič
nih, skupščinskih in drugih 
organov ter organizacij za 
uspešno nadaljevanje bitke 
za stabilizacijo. Istočasno naj 
bi posvet in kasnejša dogo
vorjena razprava v občinah, 
spodbudili stalno politično 
akcijo za uresničitev temelj
nih dolgoročnejših ciljev go
spodarske stabilizacije. Ak
cija političnih organizacij, ta
ko komunistov, kot Organi
zacij sindikata in S Z D L , pa 
bi morala biti naravnana tu
di na nekatere kratkoročnej-
še ukrepe, ki se nanašajo na 
ureditev razmer v vsakdanji 
preskrbi z najvažnejšimi pre
hrambenimi in še nekateri
mi drugimi proizvodi. Konč
no je tudi od bolj urejenih 
razmer v vsakdanji preskrbi 
v veliki meri odvisno uresni
čevanje stabilizacijskih bitk 
na različnih področjih druž
bene ekonomike. Vsekakor 
pa je ljudem treba jasno po
vedati, da realni standard pa
da, da bo še bolj padel, vpra
šanje, ki ga je treba čim bolje 
rešiti pri tem pa je, kako to 
padanje realnega standarda 
čim enakomerneje porazde
liti med vse kategorije delov
nih ljudi in občanov. 

Posvet je opozoril na tri 
skupne ugotovitve: da so v 
vseh občinah dokaj dobro 
seznanjeni s stanjem in pro
blemi na družbenoekonom
skem in političnem področ
ju; da se povsod zavedajo re

snosti sedanjega in še bolj 
prihodnjega obdobja uresni
čevanja stabilizacije in, da je 
nesporno dejstvo o zmanjša
nju števila tozdov z izgubami 
v vsej regiji spodbudno, če
prav so še delovne organiza
cije, ki se borijo z znatnimi 
težavami in problemi renta
bilnega poslovanja. Med te
mi naj omenimo R E K Vele
nje s 380 milijoni dinarjev iz
gube, kjer se borijo za svoj 
dohodek tudi rudarji z veli
kimi težavami, saj so vpeti v 
ves kompleks slovenskega 
elektrogospodarskega kriz
nega stanja. 

Pomemben premik na bo
lje je narejen pri tistih tozdih 
z izgubami, kjer so izgube v 
relativno kratkem času celo 
odpravili, kot na primer v 
celj.skem Topru, v furnirnici 
L I K Savinja, tudi v Gorenju 
so poslovali v prvem polletju 
brez izgub, čeprav nimajo 
malo težav v oskrbi z repro
dukcijskim materialom. 

Na posvetu so posebej 
podčrtali kadrovsko in po
slovno životarjenje v mno
gih delovnih organizacijah, 
ki sicer niti ne padejo sko
raj nikoli v izgubaške vode, 
so pa za kakšne večje po
slovne gospodarske zamahe 
že lep čas neperspektivne. V 
mnogih primerih bi kazalo 
zamenjati kadre, sicer pa bo 
zveza komunistov zaostrila 
odgovornost tudi pri 
ustvarjanju kakršnekoli po
trošniške mrzlice, vsaj tako 
je bilo razumeti partijsko 
razpravo iz občine Celje. 

M I T J A U M N I K 

DEŽURNE PRODAJALNE 

SLADO SE ORNASAJO 
Daleč od stabilizacijskega ravnanja 

Celjski potrošniki so si 
dolgo želeli, da bi imeli odpr
to vsaj eno trgovino v podalj
šanem delovnem času. S 
podpisom samoupravnega 
sporazuma o odpiralnem ča
su se je tudi ta želja izpolnila, 
pa čeprav le delno. Podaljša
ni delovni čas za eno uro ne 
more bistveno izboljšati in 
zadovoljiti potrebe po oskr
bi. Toda celjski potrošniki 
smo le upali, da bodo rezul
tati spodbudili trgovce, da bi 
razmišljali o prodajalni, ka
tere vrata bi ostala odprta tja 
do 22. ure, tudi ob nedeljah 
in praznikih. Ce ima takšne 
trgovine Valjevo, ki je tipič
no kmetijsko središče, ali Bi-
leča, ki ima desetkrat manj 
prebivalcev kot Celje, potem 
bi jih Celjani toliko bolj po
trebovali še zlasti zato, ker 
govore, da je Celje gospodar
ski, politični in turistični 
center Zahodne Štajerske. 

Celjski trgovski delavci pa 
niso navdušeni z obogatitvi
jo tovrstne ponudbe. L e kdo 
bi se trudil, ko pa imamo 
enako majhen dohodek, pa 
čeprav že nekaj časa ne pro
dajamo mesa, praškov, ka
v e . . . se izgovarjajo. 

Odpor celjskih t rgovcev 
do dežurne prodajalne se ka
že tudi v tem, da so že 10 dni 
po uvedbi dežurne prodajal
ne obvestili novinarje o izre
dno majhnem prometu, ka
terega naj bi ustvarili v po
daljšanem delovnem času. 

pa čeprav je bilo vsem sku
paj jasno, da bo potreben do
ločen čas, da se bodo celjski 
potrošniki navadili na novo 
kvaliteto, pa tudi sicer vedo 
trgovci povedati, da večina 
novih trgovin, ki jih odpira
jo, ustvarjajo nekaj časa iz
gubo. 

Ze lo malo je bilo s strani 
t rgovcev storjenega, da bi bil 
potrošnik obveščen o dežur
ni prodajalni. V tisku in ra
diu nismo doslej zasledili do
volj opozoril, obvestil ali 
sporočil t rgovcev. V kino-
dvoranah niso objavili niti 
enega telopa, da o propagan
di v sosednjih občinah ne go
vorimo. 

Izbrane so bili štiri proda
jalne, ki se v tej funkciji me
njajo, tako da jih potrošnik 
le težko najde. 

K o smo obiskali pred dne
vi dežurno prodajalno Rim
ski dvor v Zidanškovi ulici, 
so bili v prodajalni samo trije 
kupci in niti enega prodajal
ca - celo pri blagajni ne. 
Smeh iz skladiščnih prosto
rov je dal vedeti, da se odlič
no zabavajo. Trgovina ni bila 
nič bolj založena z blagom 
kot sicer. Na oddelku z deli-
katesami smo lahko izbirali 
.samo med tremi vr.stami si
rov in nekaj vrstami suho-
mesnalih izdelkov, na poli
cah je bilo samo še nekaj, za
vojev alpskega mleka, kruha 
nobenega. 

Velikokrat zmanjka tega 

blaga že pred nastopom p( 
daljšanega delovnega časi 
P o ugotvitvah celjski: 
tržnih inšpektorjev tudi s 
cer t rgovc ' ne naročajo ve: 
blaga, ko delajo v podaljfe 
nem času. 

Med osebjem je opaziti v« 
lik odpor do dela v podaljšt 
nem času. K o smo se pogc 
varjali z delavci, so velik 
pripominjali na majhner 
promet, niso pa opazili, da s 
že kmalu po sedmi uri zarac 
čiščenja spraznili police 
mlečnimi izdelki, da pora 
vajo tla prodajalne in s ter 
motijo kupca pri nakupu. 

K o so obiskali dežum 
prodajalno celjski tržni im 
pektorji, na policah ni bik 
mleka, v skladiščih pa so g 
našli dovolj . Prodajalci n 
vodijo redno knjige povpr. 
sevanja po blagu in še bi lah 
ko naštevali. 

Pravzaprav je škoda, dan 
smo našli niti ene svetle toč 
ke v delu dežurnih prodajai 
cev. 

Mislimo, da v času, ko srn 
odločeni speljati stabilizac 
jo, lahko veliko naredimo ti 
di v trgovini. Če bi se potri 
dili, da bi dosegali tudi v ti 
govini boljše ekonomske n 
zultate, bi .se ti kazali tuc 
drugod. Delavci bi manj n 
puščali delovna mesta me 
delovnim časom, da bi naki 
pili hrano, s tem bi bolj izki 
ri.ščali proizvajalna sred.stv. 

h J 

SAMOUPRAVNO ŽIVLJENJE V LAŠKI PIVOVARNI 

INFORMIRANJE: ODLIČNO 
Razvoj v luči ustalitvenih prizadevanj 

Letos je muhasto vreme, 
ki je pokazalo svoje pravo 
obličje šele v drugi polovici 
meseca julija, laškim pivar-
jem grdo zakuhalo. Kar tako 
grdo, da so se ob koncu prve
ga polletja pokazali slabši re
zultati dela, kot so jih načrto
vali za to obdobje in kot so 
jih dosegli v enakem obdob
ju lani. Seveda pa ni za vse 
krivo le vreme. Ve l iko je še 
težav, s katerimi se vsako
dnevno srečujejo v Pivovar
ni Laško, rešujejo jih pa tako 
kot je treba in kot je tudi 
prav. Pri tem pa nikakor ni
so pesimistično razpoloženi, 
saj pravijo, da bi brez težav 
ne bilo tistega delovnega za
gona, ki ga je danes čutiti na 
slehernem koraku. 

Predsednik delavskega 
sveta delovne organizacije 
H P Pivovarna Laško Marjan 
Zabukovšek je mož, ki ta de
lovni kolektiv dobro pozna, 
pozna pa tudi njegov samo
upravni utrip, saj so ga de
lavci letos drugič zapovrstjo 
izvolili za predsednika de
lavskega sveta. K o ocenjuje 
delo samoupravnih organov, 
v svojih ocenah ni nedore
čen. Pohvali tisto, kar je v 
redu in kritično oceni ostalo, 
kar šepa. 

V Pivovarni se lahko poh
valijo z dobrim in učinkovi
tim informiranjem delavcev, 
saj se dovolj zavedajo po

membnosti tega člena .sa-
moupravljalske prakse, ki je 
pogoj za pravilno odločanje 
in delo. Odloči tve sprejema
jo v sklopu S O Z D , ki vklju
čuje še Kol insko in Univit iz 
Ljubljane, Drogo iz Portoro
ža in Tališ iz Ma.ibora ter v 
svoji delovni organizaciji. 
Najživahnejše je takrat, ko 
skrbno pripravljeno gradivo 
za sejo delavskega sveta, ki 
je poleg tega še razumljivo 
slehernemu delavcu, ti pre-
mlevajo v svojih ožjih delov
nih sredinah, v samouprav
nih delovnih skupinah. Res 
je, da se še vedno ne zaveda
jo vsi delavci svoje pravice 
in dolžnosti samoupravlja
nja, vendar je vse manj ti
stih, ki j im je vseeno, kak.šen 
bo njihov jutrišnji delovni 
dan. Vse več je konkretnih 
predlogov, ki jih delavci izo
blikujejo na zborih samou
pravnih delovnih skupin, ki 
jih .strokovne službe nato 
skrbno pretehtajo in nema-
lokdaj tudi upoštevajo v gra
divih za seje delavskega sve
ta. Odločanje posameznih 
delegatov na sejah delavske
ga sveta torej ni težko, saj 
prihaja delegat na seje z ja
sno opredeljenimi mnenji in 
smernicami sredine, ki mu je 
to pomembno nalogo zaupa
la. Predsednik delavskega 
sveta Pivovarne pa je pouda
ril tudi hibo, ki se kdajpak-
daj pojavlja kot zaviralni mo
ment v procesu samouprav
nega odločanja. Gre za sa
moupravno izobraževanje 
delavcev, ki mu bo v bodoče 
treba posvetiti več pozorno
sti. Dogaja se namreč, da de
lavec ne ubere pravilne poti 
pri uveljavljanju svoje pravi
ce, včasih pa se je niti ne za
veda kot tudi svojih dolžno
sti ne. 

V Pivovarni Laško imajo 

solidno samoupravno osno
v o za nadaljnje delo in tako 
je tudi njihova prihodnost ja
sna, saj so se krepko lotili 
nalog, ki so pogoj za trdnejše 
poslovanje in za gospodar
sko preobrazbo nasploh. 

M A R J E L A A G R E Z 

MIK PREBOLD 

ROUŠE DELO DO 
V Miku grade nove prostore 

v preboldskem M I K gra
dijo novo proizvodno dvo
rano in v tem primeru gre 
za največjo Mikovo naložbo 
doslej. O tem smo se pogo
varjali z vodjo komercialne 
službe v tej delovni organi
zaciji, Valterjem Zupan-
cem. 

• Za to naložbo smo se mo
rali odločiti zaradi izredno 
težkih delovnih pogojev v 
sedanjih, obstoječih prosto
rih. Proizvodnjo imamo na
mreč organizirano kar v treh 
nadstropjih in tako nam 
okrog dvajset odstotkov ce
lotnega časa odpade na in
terni transport, ki se odvija z 
nošenjem po stopnicah. 
Boljše organizacije dela nam 
sedanji prostori ne omogoča
jo. Z izgradnjo nove proiz
vodne dvorane bomo lahko 
organizirali proizvodnjo v 
eni etaži. Uvedl i bomo lahko 
sodobni tehnološki posto
pek z visečim transportom, 
oziroma tekočim trakom. S 
tem tudi prehajamo iz polin-
dustrijske na čisto industrij
sko proizvodnjo, kar je pogoj 
za obstoj na tržišču.-

- Kolikšna je vrednost te 
naložbe? 

»Veljala bo osemnajst mi
lijonov dinarjev. 60 odstot-

^kov je bančnih sredstev, tri
deset naših lastnih, deset od
stotkov potrebnega denarja 
pa smo zbrali s sovlaganjem. 
To^ so nekatere trgovske de
lovne organizacije ter sred
stva dobaviteljev." 

- Kdaj bo naložba kon
čana? 

»Računamo, da sredi okto
bra tega leta. Zaenkrat si no
ve strojne opreme ne bomo 
mogli privoščiti, ker je uvoz 

"odgovarjajočo opreme prav
zaprav nemogoč, domači 
proizvajalci pa te opreme tu
di nimajo za dinarska sred
stva. Dobili bi jo lahko za de
vizna sredstva, vendar je po
stopek skoraj takšen kot pri 
čistem uvozu. 

Zaenkrat bomo sanirali to 
z obstoječim strojnim par
kom, ki še ni povsem iztro-
šen. S primerno postavitvijo 
sedanjih strojev bomo dose
gli odgovarjajoče učinke.-

- Boste v novi dvorani 
povečali proizvodnjo? 

» S to naložbo ne povečuje
mo proizvodnih zmoglj ivo
sti, ker nimamo na voljo do
volj delavcev. Sicer pa spri
čo sedanjih tržnih razmer tu
di ni naš cilj povečevati pro
izvodnjo. Navsezadnje ne tu
di zaradi današnjih gledanj 
na tekstilno industrijo. Ra
čunamo pa, da bomo lahko z 
boljšo organizacijo dela po
večali storilnost za okrog 
dvaj.sct odstotkov. Poudariti 
moram, da še vedno zaposlu
jemo določeno število ko
operantov v Sloveniji in v 
drugih republikah. Ce bo to 
možno še v naprej, bomo s 
kooperanti še vedno sodelo
vali, če pa ne, bo povečanje 
proizvodnje šlo prav na nji
hov račun. Seveda je to pred
vsem odvisno od tržnih ra
zmer.-

J A N E Z V E D E N I K 

INOVACIJE V 
ŽELEZARNI 

V .šloiski železarni jo v 
tirvcm polletju 7.5 predla
gateljev prijavilo 42 novih 
inovacijskih predlogov 
Največ predlogov so pri 
javili iz tozda Vzdrževa 
njo in Elektroplavž tci 
aglomeracija, realizirani 
pa so bili predlogi v tozdu 
Livarna I I , v elektroplav-
žu, jeklarni in valjarni. 

Poleg novih predlogo^' 
so na ustreznih samou
pravnih komisijah obraV; 
navali tudi inovacije, ki 
bodo prišle v poštev ^ 
drugem oziroma tretjem 
obračunskem obdobju: 
teh je bilo 64, tako, da j« 
bilo skupno do konca ju 
nija obravnavanih 8" 
predlogov. 

Inovacijski dohodek 
oziroma prihranki znaša 
jo nekaj čez 20 milijonom' 
dinarjev, kar je neka) 
manj kot prihranki ^ 
vsem letu 1979. Avtorjel^ 
je bilo za nadomestila î ' 
plačano 530.873 dinarjeV' 
kar predstavlja 2,6 odstop; 
ka v.seh prihrankov. No^'' 
inovacijski predlogi pos^' 
gajo na tehnično-tehnolo; 
ško področje in so t»i'' 
realizirani v tozdih. , 

^ 



HOTEL PREBOLD 

RADI DI GOSTE 
Škota j dva milijona izgube 

Hotel Prebold je že nekaj 
časa v škripcih. Gostov ni 
toliko kot bi si jih želeli in 
to se pozna tudi pri dohod
ku. Ob polletju je skoraj 
dva milijona dinarjev izgu
be. Takrat, ko so v hotelu 
prvič zabeležili izgubo, so 
vsi po vrsti zatrjevali, da se 
bodo trudili za to, da bi na
pake popravili, vendar je 
vse skupaj ostalo le pri ob
ljubah. Zaradi objektivnih 
in tudi subjektivnih vzro
kov je bilo gostov vse manj. 
V hotelu je sedaj novo vod
stvo. Upravnica Jožica Vi-
tanc je trdo odločena, da bo
do napake in pomanjkljivo
sti odpravili. 

J. Vitanc: »Izdelali smo sa
nacijski program. Mislim, da 
ga bomo lahko z združenimi 
močmi izpeljali tako kot je 
treba, saj je med delavci v 
hotelu, še zlasti potem, ko so 
nekateri, ki so vna.šali nered 
in nerazpoloženje v ta kolek
tiv, odšli. Nerodno je to, ker 
smo sedaj v, za nas, tako 
imenovani sezoni. Upam pa 
si trditi, da bodo prvi rezulta
ti naših naporov vidni že v 
je.seni, saj bomo vse sile upe-
rili v to. da pridobimo nove 
goste in tudi tiste, ki so bili 
včasih naši, pa so si premi
slili.-

- Kakšni so ukrepi, s ka
terimi bi v hotel privabili 
več ljudi? 

J. Vitanc: » V sanacijskem 
programu smo točno opre
delili program ukrepov za 
odpravo vzrokov izgub. Da 
bi povečali prodajo, smo so 
povezali s Turističnim druš
tvom. Tako bomo skušali na
domestiti tudi manjkajočih 

dvaj.set ležišč. Sicer pa išče
mo stike z nekaterimi delov
nimi organizacijami v Dal
maciji in turističnimi agenci
jami v Vojvodini . Radi bi do
bili nove naročnike za druž
beno prehrano na področju 
žalske občine ter vzpodbudi
li vse delovne organizacije v 
okviru S O Z D Hmezad h ko
riščenju reprezentance, 
družbene prehrane in ostalih 
gostinskih storitev v našem 
hotelu. Pomembni so tudi 
ukrepi za zmanjšanje stro
škov poslovanja. Da bi jih 
lahko izvajali, bo treba sprot
no spremljati porabo suro
vin in materiala, trgovskega 
blaga in drugega. Pomemb
no bo mesečno ugotavljanje 
odstotkov pokrivanja mate
rialnih stroškov za malice in 
ostale storitve kuhinje ter 
sproti analizirati vzroke za 
morebitna odstopanja. Tu je 
še cela vrsta drugih ukrepov. 
Mislim na ukrepe za poveča
nje proizvodnosti dela, 
izboljšanje medsebojnih od
nosov, poostritev kontrole 
poslovanja in ne nazadnje na 
obnovo kopališča.-

- Kakšne konkretne akci
je pripravljate v jesenskih 
mesecih? 

» V hotelu bomo pripravili 
mesec gobovih jedi, me.sec 
kostanja, mesece ali tedne 
nacionalnih kuhinj in druge. 
Še več pozornosti bomo na
menili izboru plesne glasbe, 
ker bi radi zagotovili kako
vostno glasbo. Septembra 
bomo temeljito obnovili di-
sko in en večer v tednu na 
menili glasbi za starejše lju
di. Prva večja akcija pa bo 
konec avgu.sta na bazenu, ko 
bomo po letih premora zno
va pripravili nekoč priljub

ljeno in dobro obiskano pri
reditev Preboldska noč. S te
mi in podobnimi prireditva
mi sku.šamo znova pridobiti 
zaupanje tudi domačinov.-

J A N E Z V E D E N I K 

INTERESNE DEJAVNOSTI MLADIH 

IDEJE SO, KAKO DAUE? 
Kdaj do privlačno organiziranih počitnic? 

v poletnih, počitniških in 
dopustniških dnevih mnogo 
razmišljanj namenjamo or
ganizirani interesni dejavno
sti otrok in mladine. Podatki 
niso ravno spodbudni. N e za 
celjsko območje, pa tudi za 
druge kraje v Sloveniji ne. 
Razkorak med šolskimi po
čitnicami in dopusti staršev 
se pozna pri mladih, ki pre
cejšnji del prostega časa pre
živijo sami, brezskrbno in 
neorganizirano. Zato so se že 
v marsikateri občini odločili, 
da poleg skupnosti za otro
ško varstvo, izobraževalne 
skupnosti in skupnosti so
cialnega varstva pritegnejo k 
dogovoru o bolj razgibani in
teresni dejavnosti med po
čitnicami še družbene orga
nizacije in društva. 

Taki dogovori so še pre-
redki. Zato ni ravno mnogo 
primerov, da bi se pravoča

sno dogovoril i o organizirani 
telesni rekreaciji otrok in 
mladine, o različnih tekmo
vanjih, izletih, taborjenjih, 
slikarskih, raziskovalnih in 
drugih kolonijah. Še celo v 
poletnih kulturnih priredi
tvah mlade izpuščajo in le 
redke občine so v počitnicah 
otrokom ponudile še kaj več 
kot le filmske predstave. 
Družbene organizacije ter 
društva bi se lahko prav v 
počitnicah izkazale z izvirni
mi oblikami interesnega de
lovanja. T o ne valja le za ta
bornike, organizacije Parti
zan, strelce, počitničarje, 
planince, ampak tudi za kul
turna društva, za občinske 
raziskovalne skupnosti, za 
Društva prijateljev mladine 
in za druge. 

Na celjskem območju že 
nekaj let tli ideja o organizi
rani likovni koloniji. Lahko 

bi se zbrali tudi miadi etno
logi in arheologi, raziskoval
ci torej, ki jih zanima zna
nost. Možnosti potemtakem 
ni malo. Vendar se zdi, kot, 
da z julijem in z avgustom 
preneha vsa dejavnost druž
benih organizacij in društev, 
razen nekaj izjem. Nekdanji 
mladinski tabori so bili pre
polni. Zdaj jih ni več. Prav 
tako so bile privlačne in za
nimive poletne mladinske 
šole. Tudi teh ni skoraj več. 
Pač pa v počitniških dneh 
očitno zmanjka dobre volje, 
da bi vsaj poskusili z nekate
rimi oblikami, ki bo združe
vale prijetno s koristnim. Ze
lo radi ponujamo misli o ak
t ivnem dopustu in prostem 
času. Pozabljamo pa, da prav 
otroci in mladina najbolj po
trebujejo premišljeno, 
skrbno in privlačno organizi
rane počitnice. J. V . 

VINSKA GORA: NOVA CESTA 
Zadnji dan v mesecu juliju so z razširjeno sejo sveta 

krajevne skupnosti in družbenopolitičnih organizacij ter 
otvori tve nove ceste v Spodnji Crnovi krajani Vinske gore 
kar najbolj svečano in delovno obeležili svoj krajevni praz
nik, ki ga drugače praznujejo 22. julija, na dan vstaje sloven
skega naroda. Na svečani seji, ki sta se je udeležila tudi 
predsednik skupščine občine Žalec Vlado Gorišek in pred
sednik IS Jože Jan, so spregovorili o uspehih, tako na 
področju organiziranja in razvoja samouprave v krajevni 
skupnosti, spregovorili pa so tudi o delovnih zmagah in 
težavah, s katerimi se srečujejo pri vsakdanjem delu. Največ 
težav imajo s financiranjem, ki onemogoča hitrejši razvoj in 
uspešnejše uresničevanje zastavljenih akcij. P o svečani seji 
so se vsi prisotni udeležili krajše proslave v Spodnji Crnovi, 
kjer so letos zgradili novo cesto. Pri gradnji ceste so krajani 
prispevali precej denarja in opravili več tisoč udarniških ur. 

Praznovanju krajevnega praznika so se pridružili tudi do
mači gasilci, ki so predali namenu nov gasilski avtomobil . 
Med tednom pa je društvo T V D Partizan Vinska gora pri
pravilo več športnih prireditev. T. T A V C A R 

AFRIKA, AFRIKA 

VSE G U I VE NISO ENAKE, RES! 

PIŠE: 

JOŽE VOLFAND 1 5 

MiUmid Durovič-BuUi jo ostul /• mano 
vse do trenutka, ko .sva .se morala odpe
ljati na lotali.<;čo. Lome. glavno mesto 
Toga. sva prekrižarila po dolgem in po 
če/.. Najbolj .sem .se zabaval v n<'ki dokaj 
piotnetni uliei. blizu mogočnih bank. 
kjer so znani ulični pohajkači. kijih poz
na v.sako mesto in velemest(y, menjavali 
marke, dolarje, franki' in drugo drago 
\alut(> po najholj.šom kursu. KerjeTogo 
\ tak(>imi'n()van('m fiankofonskem delu 
Afrike, tudi v tej majhni državi velja 
enako pravilo pri menjavanju (h'narja 
en francoski frank velja 50 iogoških 
(l''A frankov. Na ulici .se nritno \:sef)ov 
sod naji)()lj.š(' tnenja. Policaji se za iak.š 
no me.šelarjenje ne zmenijo kaj do.sti. 
Tako .sem opazoval, kako so nekateri 
beli turisti kar javno držali v rokah .šope 
bankovcev, oblegali pa so jih iznajdljivi 
prekupčevalci in veliki poznavalci 
bančnih skrivnosti. 

V prijaznem hotelu Benin sva še kupi
la razglednice in jih od/joslala na v.se 
kraji' ])o domovini. Za kavo že ni bilo 
več ča.sa. Pač pa sem Bato končno vpra
šal, od kdaj .so si Afričani umislili izvir
no in presenetljivo navado, ki zbode \-
oči prav v.sakega turista na minibuse 
ali na druga prevozna sredstva z veliki 
mi črkami poslikajo prav znamenite re
snice ali spoznanja Tako .sem v Lago.su. 
v Akri in v drugih mestih prebiral: V.se 
glave niso enake. V.se je mogoče. Nikoli 
ne izgubi upanja. Take in predv.sem reli
giozne domislici- so .se kihšatile na zad
njih ali prednjih .straneh vozil in potnika 
ali popotnika opozarjale, kaj si velja za
pomniti in kaj velja morda v življenju 
tudi spregledati. To. da vse glave niso 
enake, je najbrž res. .saj za to resnico ve 
ves svet. Ni.sem pa nikjer prebral, da bi 
kje namalali na kak avtobus tudi stavek 
- Gorje pametnemu ali prepametnemu. 
saj tudi ta resnica ni nič drugačna od 

Na prepro.ste. a v biti filozofske .stav
ke, ki so jih .'ioferji ali kdo drug popi.sali 
tiste, ki uči. da naj človek nikoli ne izgu
bi upanja. 
po avtobusih, .sem postal pozoren .'ie zm-
radi nečesa drugega mnogo ugotovi
tev .se je nana.šalo na vero. na boga. 
skratka oslanjalo se je na .svet religioz
nih domnev in naukov. To me pravza
prav ni čudilo. Kajti afriški človek, vsaj 
v državah, ki .sem jih obiskal, .se rad 
zateka v božje hrame. tja. kjer morda 
lahko zamakne vsaj v zadnje upanje ne
kega umišljenega boljšega življenja. 
(Ogledal sem si nekaj mctodističnih in 

drugih cerkev. /Jasti v Gani so bile pol 
ne. In ko sem neko nedeljo dopoldne 
odšel na potep po Akri. .svm predv.sem 
želel ugotovili, kak.šen je odnos Gancev 
do verskih obredov. Stopil .sem pred 
vrata velike, a preproste metodistične 
cerkve. Mirno .sem ostal med vhodom in 
poslušal ubrano petje prenapolnjene 
cerkve. Ni.sem stal minuti^ ali dve. ko je 
pristopil k meni .starejši Ganec. očitno 
zadolžen za red v božjem hramu, in me 
je povabil v klop. tako da mi je odstopil 
svoj .sedež. Zahvalil .sem se mu s smeh
ljajem in o.stal miren, .še vedno med vho
dom. Tedaj se je iz pete ali .šeste vrste, 
cerkev pa je bila dolga vsaj .šestdeset 
metrov, dvignila sivola.sa črnka in se na
merila naravno.st proti meni. Ustavila.se 
je. Nekaj ča.sa n)e je gledala, nato pa mi 
je ponudila roko in meje hotela popelja
ti v prednje vrste. Več vernikov .se je 
obrnilo proti vhodu in že pripravljalo 

špalir. če bi se odpravil s prijazno ženi
co. Pa .sem .se ji vljudno zahvalil in ji 
povedal, da .sem turi.st. da me zanimajo 
.sakralni .spomeniki in da jih nikakor ne 
želim motiti. Opravičil .sem .se. Spet se 
mi je prijateljsko nasmehnila in mi po-
kimala. 

Vrnila se je na .svoj sedež. Počakal 
.sem le .še nekaj trenutkov in se odpravil 
iz cerkve. 

Bata mi ni znal pojasniti, kako je s 
filozofskimi izreki na javnih prevoznih 
sred.stvih. Nekaj več sva govorila o pi.sa-
ni dru.ščini verskih skupnosti v Gani in 
\- drugih afriških deželah. To ni nič ču
dnega, .saj je tudi etnična raznolikost 
izjemna p<\sebnost današnji' Afriki'. A 
kakor hitro človek pogleda suženjsko 
preteklost afriški' ci'lini' in današnje 
prebijanje Afričana iz dneva \ dan. .se ne 
more čuditi razgibanemu verski'mu živ
ljenju. Nasploh pa so Afričani nagnjeni 
k modrovanju. Ko sem bral politične 
govore in izjave nekaterih ganskih poli
tikov, a tudi drugih, .sem se pogosto 
u.stavil ob temeljnih ciljih, ki .so jih zapi
sovali: En narod, eno ljudstvo, ena uso
da: popoln človekov razvoj in polna za
poslenost, revolucionarna disciplina, 
služba ljud.stvu. patriotizem in medna
rodno razumevanje, mobilizacija duha. 
razuma in volje. Tako je zapisala vlada 
Ignatiusa Kutuja Acheamponga. ko so 
od.stavili dr. Busio in začeli novo obdob
je vojaške vladavine. No. pa .saj je res. da 
včasih nekaj modrih besed ni ravno tež
ko izreči. Morda .so se tega držali tudi 
mnogi vojaški režimi, ki so po več let 
vladali siromašnemu ljud.stvu v po.sa-
meznih deželah. Modra spoznanja 
najbrž pomagajo ljudem lažje prena.šati 
nekatera dej.stva. .stvarna, groba, težko 
spremenljiva, ki jih čutijo na v.sakem 
ki^raku. 

Z Batom .se ni.sva mogla nagovoriti, 
saj .sva sproti doživljala in presojala ra
zlike med gansko in togoško prestolni
co. Zame je bilo .seveda najtežje ra
zumljivo, kako da so ganske trgovine 
skorajda pov.sem prazne, da nimajo 
sladkorja, moke. mleka. olja. skratka, 
ničesar, kar v.sakodnevno piHrebuje člo
vek, dočim je Lome prav zaradi .stalnih 
zvez s Francozi mnogo bolj.še oskrbo 
van. Zato ni čudno, da poslovneži, di 
plomati. naši delavci in drugi opravijo 
nakupe kar v Lomeju. ne pa v Akri. kjer 
prazne polici' najbolj zgovorno pričajo o 
težki krizi ganske tretje republike. 

Na letališču v Lomeju mi je Bata po
magal preko vseh zaprek. Ustavilo se je 
pri tehtanju kovčkov. Kup knjig o afri
ški zgodovini, kulturi, umetno.sti. poli
tični geografiji, literaturi ni prepričalo 
letališkega uslužbenca, da mi mora 
spri>gli'dati odvečne kilograme. Ni preo
stalo drugega, kot da sem za pretežke 
kovčke plačal okrog 2,50 starih ti.soča-
kov \' našem denarju. In čeprav sem 
uslužbencu pi^asnjeval. da prenašam 
predv.'>em knjige, ni to nič pomagalo In 
če .sem v Gani nekaj knjig na univerzi 
kupil zares poceni, potem .sem jih v Lo
meju več kot de.setkrat preplačal. Pa 
kaj! Takih knjig si človek ne more kupi
ti v.sak dan. Zgovoril .sem si v.saj to. da 
.so mi prtljago čekirali do Banguija. Kaj
ti letalska zveza je bila. kakor .sem že 
napi.sal. precej vijugasta. Iz Lomeja smo 
najprej leteli v Lagos. nato v lAbreville. 
v Brazz.avillu pa bi moral prenočiti. 

A v letalu sem še vedno upal. da s 
prenočevanjem v Brazz.avillu ne bo te
žav To je bil up. skoraj tako velik in 
nedosegljiv kot sonce. 

http://Lago.su
http://Ustavila.se


POOSTRENA KONTROLA 

UTOS MANJ PKUMtINIH NESKfcG 
Najpogostejši povzročitelji prometnih nesreč so vozniki motornih vozil 

»Sredi turistične sezone 
je marsikje v naši državi 
prišlo do prometnih zasto
jev in kolon, ki so bile nekje 
dolge tudi do 30 km. Celje, 
ki je včasih bilo ozko pro
metno grlo, se je z novimi 
obvoznicami rešilo tranzit
nega prometa, tako da na 
tem območju ni prišlo do 
večjih zastojev,« je povedal 
prometni inšpektor Franc 
Stiherl. 

Celjska Uprava javne var
nosti se je letos posebno pri
pravila na turistično sezono, 
saj od 15. junija dalje nekate
re cestne' odseke posebno 
pozorno pokrivajo s promet
nimi patrolami, tako da po
sebej upoštevajo propust
nost posameznih cestnih od
sekov in da patrole v prvi 
vrsti pomagajo voznikom. 
Zaposlili so tudi nekaj štu
dentov prometnikov, ki ure
jajo promet na določenih kri
žiščih v Celju in Velenju. 

V sedmih mesecih letoš
njega leta se je na celjskem 
območju pripetilo 491 hujših 
prometnih nesreč, kar je 41 
manj kot lansko leto v istem 
času. V teh prometnih nesre
čah se je zgodilo 42 nesreč s 
smrtnim izidom, kar je 9 
mani kot lani, v njih pa ie 45 

oseb izgubilo življenje, to je 
10 manj kot lani. Razen tega 
se je na celjskem območju 
zgodilo 579 nesreč s telesni
mi poškodbami, kar je 34 
manj kot lani. Ce pri tem 
upo.števamo, da se je v enem 
letu tudi močno povečal pro
met, lahko ugotovimo, da je 
stanje sicer nekoliko boljše, 
vendar s tem še vedno ne 
moremo biti zadovoljni. 

Najpogostejši krivci za 
prometne nesreče so še ve
dno udeleženci v prometu 
sami, kajti prometna disci
plina še ni na zadovoljivi vi
šini, kar kažejo tudi vsako
dnevni podatki o prometnih 
nesrečah. Ob povečanem 
prometu bomo samo z dobro 
prometno disciplino in upo
števanju prometnih predpi
sov in ne nazadnje tudi z ure
ditvijo nekaterih cestnih od
sekov pripomogli , da se bo 
cestni promet odvijal varne
je. Se posebej to velja za 
cestna odseka Zalec-Vran-
sko in Celje-Rogaška Slati
na, kjer je največ prometnih 
nesreč v celjski regiji. 

Ko t ilustracijo naj našteje
mo še nekaj številčnih po
datkov, ki kažejo, kdo je naj
večkrat udeležen v promet
nih nesrečah. Med povzroči

telji so najpogosteje vozniki 
osebnih vozil , saj nanje od
pade kar 54 odst. prometnih 
nesreč, sledijo vozniki koles 
z motorjem s 13 odst., pešci z 
9,8 odst. itd. Tudi med pov
zročitelji prometnih nesreč s 
smrtnim izdiom so največ
krat vozniki osebnih motor
nih vozil z 40,6 odst., na dru
gem mestu so vozniki koles z 
motorjem s 24,3 odst. in peš
ci z 10,8 odst. Ce pogledamo, 
kateri so najpogstejši vzroki 
prometnih nesreč, v id imo, 
da gre kar v 31 odstotkih za 
neprimerno hitrost, v 20,1 
odst. je vzrok izsiljevanje 
prednosti, sledijo pa še alko
hol 11,3 odst., prehitevanje 9 
odstotkov ter neprevidni 
pešci 7,3 odst. Vzroki 
smrtnih nesreč pa so: nepri
merna hitrost 27,1 odst., al
kohol 24,3 odst., izsiljevanje 
prednosti 10,8 odst. ter pre
hitevanje in vožnja po levi 
strani cestišča po 8,1 odst. V 
sedmih mesecih je letos živ
ljenje izgubilo 14 voznikov 
osebnih vozil , 10 pešcev, 10 
voznikov koles z motorjem, 
5 sopotnikov, 3 kolesarji, 2 
motorista in 1 traktorist. Gle
dano po dnevih se ob pone
deljkih zgodi 17,6 odst. pro
metnih nesreč, torkih 10 
odst., sredah 14,8 odst., četrt

kih 12,8 odst.. petkih 18,6 
odst., sobotah 11,8 odst. in 
nedeljah 14,1 odstotek. Ko t 
je razvidno iz podatkov se 
število -nesreč ob torkih in 
četrtkih, ko je promet manjši 
vsaj za tretjino bistveno ne 
zmanjša, kar pomeni, da voz
niki ravno te dni vozi jo manj 
pazljivo. 

Prometni inšpektor Upra
ve javne varnosti Celje Franc 
Stiherl je poudaril, da mora
jo vozniki upoštevati, da tu
ristična sezona še traja in da 
je ob povečanju prometa ne
varnost na cestah toliko 
večja. 

F. P U N G E R C I C 

POPRAVEK 
K o smo v prejšnji šte

vilki pisali o krajevnem 
prazniku na Ponikvi , se 
nam je zgodila neljuba 
pomota. Napisali smo na
mreč, da je bila osrednja 
proslava pri hiši, kjer je 
bil leta 1944 ustanovljen 
krajevni odbor OF. T o naj 
bi bilo pri hiši Milana Va-
sleta, bilo pa je v resnici 
pri hiši Janka in Majde 
Vasle, po domače pri 
Zgornjem Toplovčanu na 
Brezovem. 

BRIGADIRJI IZ STUTTGARTA 

KAJ ODLOČA O VRNITVI V DOMOV? 
Tujec ostane vedno tujec — Vsak se sam zaveda svojih korenin ^ 

Rade Milosavljevič, Sanja Njegovan, Vinko Bukvič, Kazimir Smajič, Leon .lokalj 

Brigada Edvarda Kardelja iz Stutt-
garta se je v zadnjih dneh meseca julija 
pridružila Zvezni mladinski delovni 
akciji »Kozjansko 80«, da s svojimi 
močmi prispeva k lepši, prihodnosti, 
temu še dokaj nerazvitemu in potre
sno prizadetemu območju. Brigadirje 
smo povprašali o delu in o težavah, s 
katerimi se morajo vsak dan spoprijeti 
pri delu, izkoristili pa smo tudi prilož-
no5t, da iz njihovih ust slišimo, kaj 
me \ijo o vrnitvi v Jugoslavijo oziroma 
kaj j im pomeni življenje v tujini. Za 
N e m c e je vsekakor bolj ugodno, oziro
ma donosno, da zadržijo otroke zdom
cev, <akor pa da bi najeli delovno silo 
iz Ju,;oslavije ali iz drugih držav, ker 
se morajo izseljenci šele navaditi na 
nove pogoje življenja in na drugačno 
organizacijo dela. Al i zaradi tega po
svečajo otrokom zdomcev več pozor
nosti? Al i so možnosti za šolanje enake 
za vse, tako za revne kot za bogate, 
tako za zdomce kot za domačine? Ali 
so otroci našli prijatelje tudi med do
mačini in kako so jih l e t i sprejeli? Kaj 
odloča o vrnitvi, ali otroci ali starši ali 
pa je to odvisno od številnih zaplete
nih okoliščin? K e r so otroci razmero
ma mladi, bodo odgovori le delček re
snice, vendar tisti delček, za katerega 
bi se morali najbolj boriti! 

R A D E M E L O S A V L J E V I C : Jugosla 
vija je moja domovina, zato je vsaka 
primerjava z Nemči jo , kjer sem vedno 
bil in sem tujec, nemogoča. Najlepše 
izmed vsega, kadar sem doma med 
svojimi ljudmi, je to, da lahko govor im 
svoj materin jezik. Največ prijateljev 
imam med mladinci iz drugih dežel 
(Italija, Turčija itd.), zelo malo pa med 
domačini in še s temi se ne razumem 
najbolje. Ostati v Nemčij i ali se vrniti v 

Jugoslavijo je vprašanje, na katerega 
mora poiskati odgovor vsak sam. Nih
če nam ne posveča posebne pozorno
sti in nihče se ne trudi za to, da bi 
ostali v Nemčij i . Težave pri delu v bri
gadi pa nastopajo le zato, ker je večina 
brigadirjev še zelo mladih. 

S A N J A N J E G O V A N : Za N e m c e 
ostane tujec vedno tujec, zato se vese
lim vsakega trenutka, ki ga preživim 
med svojimi ljudmi. V tujini tvorijo 
krog mojih prijateljev, predvsem otro
ci naših zdomcev. V Nemčiji je šolanje 
omogočeno predvsem otrokom boga
tejših staršev, medtem ko se ostali lah
ko šolajo le za delavce. Šolanje samo 
po sebi ne zahteva velikih sredstev, 
vendar otroke revnih staršev neradi 
sprejemajo v višje šole. V brigadi ima
mo vel iko mladih, ki so prvič na po
dobni akciji, so nenavajeni na tovrstno 
delo in to nam povzroča manjše teža
ve. Delo napreduje počasneje. 

V I N K O B U K V I C : V Nemčiji prebi
vam začasno in čeprav bi moji starši 
radi ostali še pet let na tujem, upam, 
da se bomo vrnili prej. Dosedaj sem 
hodil le v jugoslovansko šolo, medtem 
ko imam prijatelje tako med Nemci 
kot med našimi zdomci. Pri delu nima
mo problemov, pa tudi hrana je dobra. 
Ci-sopisi v Nemčij i ne posvečajo naše
mu delu v Jugoslaviji nikakršne po
zornosti. O tem ne pišejo. 

K A Z I M I R S M A J I C : Staršem se je v 
Nemčij i ponudila priložnost za boljše 
delo in boljši zaslužek, zato so zapusti
li domače kraje in odšli v tujino. K o 
smo odšli v tujino, sem bil star dve leti, 
vendar se kljub temu želim vrniti v 
Jugoslavijo. Prijatelji v Nemčij i me ne 
marajo, gledajo me kot tujca in se ne
prestano ruvajo z menoj. D o m o v se 

želim vrniti tudi zaradi tega. ker imam 
zelo rad svoje stare starše in sem mne
nja, da mora rodbina živeti skupaj, če 
so za to možnosti. Včasih teh možnosti 
ni bilo, danes pa vidim, da so. Sem 
med najmlajšimi, zato ne naredim toli
ko kot moji starejši prijatelji, vendar 
se trudim, da bi tudi sam čimveč pri
speval k izgradnji vodovoda. V šolo ne 
hodim rad. Nemški časopisi napišejo 
tu in tam kaj o prireditvah, ki jih pri
pravimo v Stuttgartu, medtem ko o 
na.šem delu v Jugoslaviji ne pišejo nič. 

L E O N K O K A L J : Moji starši bodo 
ostali v Nemčiji in to je že eden izmed 
vzrokov, da bom ostal tudi jaz. V Nem
čiji sem pridobil vel iko prijateljev, v 
enajstih letih sem spoznal in se nava
dil na takšno življenje, tako da vsega 
tega ne morem kar tako zapustiti. Ta
ko kot moji starši sem tudi sam vzel 
nemško državljanstvo, katerega dobiš 
po desetih letih bivanja v Nemčiji . V 
Jugoslavijo grem vedno z veseljem, 
kadar se s starši namenimo, da jo obi
ščemo, všeč mi je tukaj, vendar to ne 
bo spremenilo moje odločitve. T o je 
moja prva mladinska delovna akcija, 
všeč mi je takšen način spoznavanja 
domovine in ovojih ljudi, všeč mi je 
življenje v brigadi, vendar se podob
nih akcij v domovini nekaj časa ne 
bom udeleževal, ker bi rad spoznal tu
di kako živijo ljudje na drugih koncih 
sveta. V Nemčiji obiskujem poklicno 
šolo, kjer se bom izučil za ključavni
čarja. V šoli ne čutim, da bi me jemali 
kot tujca in sem zadovoljen z odnosi 
znotraj nje. Delo na delovišču tukaj mi 
ne povzroča težav, hrana pa ni najbolj
ša, pa tudi slaba ne. 

V I L I E I N S P I E L E R 

V B E S E D I I N S L I K I 

750 LET STARA LIPA 

Na Gorah pri Bistrici ob Sotli stoji mogočna lipa, ki ji 
pripisujejo enako starost kot romarski cerkvi, torej 750 
let. Kaj vse bi lahko zvedeli, če bi lahko govorila, doma
čini vedo povedati, da je bilo 1953 veUko neurje, ki jo je 
precej poškodovalo, še pred dvajsetimi leti je merila lepo
tica 30 metrov v višino, pa so ji morali rezati veje, da se ne 
bi še bolj polomila. Zanimivo je tudi to, da takšnega 
velikana pa tudi posebneža zaradi zanimive lokacijo, ne 
najdemo v knjigi o starih slovenskih lipah, ki je pred leti 
izšla pri Mohorjevi družbi. 

Foto: D. M E D V E D 

»MRTVAŠKI PLES« V BERAMU 

V prejšnjem stoletju so v Beramu, majhni vasici v bli
žini Pazina odkrili ilirsko nekropolo. V cerkvi so freske iz 
15. stoletja in glagolski napis iz leta 1431. V tej vasici je 
tudi spominska zbirka revolucionarja Vladimira Gortana. 

Zunaj naselja je vaško pokopališče z majhno cerkvico, v 
kateri so ohranjene najbolje očuvane in najbolj dragocene 
istrske freske, delo Vincenta iz Ka.stva. Med njimi je tudi 
motiv mrtvaškega plesa, ki ga poznamo že iz Hra.stovelj 
T o sta edina primera Mrtvaškega plesa pri nas. Ce boste 
potovali po Istri, oglejte si to redko vrednoto. 

JE TUDI PRAVILNA SLOVENŠČINA 
PREPOVEDALA? 

Ob Savinji pri mostu, kjer stoji tudi spomenik spl^; 
varju, je napisna tabla, ki opozarja občane, da kopanje 
dovoljeno. Radi bi sicer videli tistega, ki bi zlezel v um^' 
zano in smrdečo reko ter užival v njenih »svež ih« valovin 
Na tabli pa je tudi pravopisna cvetka, ki bi jo kazal" 
popraviti, da nam onesnažene reke ne bi pacale tudi p" 

F k o : F. GABEP 



MED ČUVARJI NAJBOLJ ODPRTE MEJE V EVROPI 

ZA PRIJATEUE MOST, ZA SOVRAŽNIKE MEJA! 
Pred šestintridesetim praznilfom jugoslovansiiiit graničarjev snw obisitali Itaravio Savinjsid partizan v 
Logarsl€i dolini in Strelcev vrh v Podolševi 

Graničarji praznujejo 
15. avgusta svoj praznik. 
Ponosni šo nanj, tako kot 
so ponosni na svoje po
slanstvo. To so vojaki, ki 
imajo tudi v mirnem ča
su venomer polne puški
ne cevi in so potemta
kem v nenehnem bojnem 
stanju. Tisočkrat smo že 
zapisali, da je vsaka ka-
ravla Jugoslavija v ma
lem in tako je tudi v re
snici. Ljudje so združeni 
pod eno zastavo, pod eno 
idejo: za vsako ceno bra
niti meje socialistične 
samoupravne Jugoslavi
je, kajti to pomeni tudi 
braniti vse tisto, kar je 
zapisano v naši ustavi. V 
naši ustavi pa je tudi za
pisano toliko o demokra
ciji in odprtosti, da so 
naši graničarji obenem 
tudi čuvarji najbolj od
prte meje v Evropi in tu
di v svetu. A da ne bo 
nesporazumov in dvo
mov: meja obstaja samo 
za sovražnika, za tistega, 
ki nam noče dobro, ki 
skuša ogrožati naš sa
moupravni socialistični 
razvoj. Z a tistega je po
stavljena neprehodna 
meja. Z a prijatelje pa je 
meja v bistvu most, ki 
naj povezuje in ustvarja 
dobre sosedske odnose 
in služi za vzor tudi dru
gim. 

LETOS OSREDNJA 
PROSLAVA V 
LOGARSKI DOLINI 

Pred letošnjo osrednjo 
slovensko proslavo ob 
dnevu graničarjev so ka-
ravlo Savinjski partizan 
obiskali tudi generalma-
jor Svetozar Oro ter 
predsednik skupščine 
občine Mozirje Hinko 
Cop in sekretar O K Z K 
Mozirje Jože Rakun. Med 
graničarji so se zadržali v 
prijetnem pogovoru. Kaj 
se ne bi, saj se vojaške 
starešine vedno zanimajo 
za življenje in delo voja
kov. Tako je bil tudi spro
ščen pogovor med gene-
ralmajorjem Svetozar-
jem Orom in graničarji, 
ki so dejali, da imajo zelo 
lepo karavlo, tudi s ku
harjem so zadovoljni. V 
patrolo pa v teh dneh raje 
odhajajo ponoči, ker je 
bolj sveže. K o jih je vpra
šal, kaj bi .storili na njego
vem me.stu, oziroma, kaj 

bi spremenili in popravi
li, če bi imeli njegove oz
nake na svoji uniformi, so 
se vrli fantje iz vse Jugo
slavije le nasmehnili, češ, 
kaj nam pa pravzaprav 
manjka. . . Res je njihova 
karavla lepo urejena. Ce
lo lepše kot marsikateri 
planinski dom. Tudi oko
lico so si izvrstno uredili. 
Pa ne čisto sami. V tem je 
tudi ključ do nenavadne
ga sožitja med fanti v uni
formah in krajani. T o je 
eno telo, pravi sinonim za 
zapisane besede zasnove 
splošnega ljudskega od
pora in družbene samoza
ščite. Skupaj varujejo 
mejo in skupaj delajo. Si
cer pa o tem še bolj zgo
vorno pripoveduje pri
mer karavle na Strelče-
v e m vrhu. 

MEDSEBOJNI 
ODNOSI SO STEBER 
VARNOSTI 

P o d Olševo se stiskajo 
kmetije. Na višini preko 
1200 metrov so ljudje iz
postavljeni trdim preiz
kušnjam, ki jih življenje 
postavlja prednje. N ič 
drugače ne živijo fantje 
na karavli in zato so kot 
ena družina. Pred leti je 
prišel do kmetov glas da 
bi karavno ukinili. Pa ni 
bilo večjega ognja v stre
hi kot to: v en glas so de
jali, da vojakov ne pustijo 
in da če gredo vojaki v 
dolino, gredo tudi oni. 
Ostali so skupaj in tako je 
tudi danes. Tako pripove
duje Elizabeta Selišnik, 
pa Rok Suhadolnikin tu
di vsi drugi. Graničarji 
jim pomagajo predvsem 
pri spravilu sena, kajti le
po v reme je na tistih viša
vah bolj skopo odmerje
no in takrat ko je, je treba 
Vsako minuto izkoristiti. 
A ne samo to. V občini 
Mozirje so si močno pri
zadevali, da bi obdržali 
ljudi ob meji, da bi bila 
meja živa in ne opustelo 
področje. Kajti le živa 
meja je tudi dobro varo
vana. Zato so kmalu zače
li z akcijo napeljave tele
fonskih zvez, kjer so voja
ki opravili pomembno 
delo pri postavljanju te-
leonskih drogov in tudi 
pri drugih opravilih. Tre
ba se je tudi samo spo
mniti težkih zimskih ra
zmer v divjem planin

skem svetu in že lahko 
sklepamo, kako dragoce
na je pomoč vojakov ob 
primeru kakšne bolezni. 
Fantje so že na svojih 
hrbtih reševali človeška 
življenja in tega ljudje 
P o d Olševo ne bodo niko
li pozabili. V Logarski do
lini so pred kratkim pri 
Brunetovih urejali okoli
co za svojo domačijo, ki 
bo služila kmečkemu tu
rizmu. Graničarji so pri
skočili na pomoč, v zame
no pa so dobili pesek za 
urejevanje okolice svoje 
karavle. Vojaki so tudi 
pomagali pri napeljavi 
elektrike do okrepčeval
nice pri Rinki in pri grad
nji novega planinskega 
doma. A njihova pomoč 
ne ostaja brez odmeva. 
Kmet Matk je zanje izde
lal ovire za vajo psov, Ro-
gar pa j im je ponudil svo
je tesarske veščine. In še 
bi lahko naštevali. Obe 

karavli sta resnično sim
bol jugoslovanskega brat
stva in enotnosti, solidar
nosti, tovarištva, pa tudi 
odločenosti in tiste ostri
ne, ki jo je svet že spoz
nal, kadar je bilo treba 
braniti svobodo, neodvi
snost in samoupravno 
pot naše domovine. 

NA BRANIKU 
DOMOVINE 

Na liniji ravnanja pred 
grudobranom graničarji 

vsak dan ničkolikokrat 
izvedejo najbolj resno 
opravilo vsakega dne: na
polnijo si puške in gredo. 
V opoldansko sonce ali v 
mrko noč. Pri tem jim iz
datno pomaga pes, naj-
zvestejši č lovekov prija
telj. Ws,ak pes rabi naj
manj 15 dni privajanja, 
kadar ga prevzame v roke 
nov vodnik. Potem se 
nanj naveže kot pravi zve
sti prijatelj. K o smo opa
zovali Bonifaka, kako je 
spretno premagoval ovi

re, je bilo to najboljše po
trdilo za njegovo izšola-
nost. Skozi tri stopnje 
mora namreč tak čuvaj, 
da je lahko v odgovorni 
graničarski službi. Slišali 
smo, da ponoči in v sla
bem vremenu pes nado
mesti tri vojake, ker od
lično sliši in voha, to pa je 
v slabih vremenskih ra
zmerah izrednega po
mena. 

Odgovorno je torej biti 
graničar na najbolj odprti 
meji. Tudi za to, ker se na 
tem območju že vsa leta 
pojavlja planinski turi
zem, v porastu je kmečki 
turizem in s tem tudi več 
ljudi, ki odhajajo na izle
te, mozirska občina pa si 
tudi prizadeva, da bi po
vezali nekatere poti in ce
ste z avstrijsko stranjo. 

MEJA NI SAMO 
MEJA 

Njena podoba je tudi 
podoba notranje uredi
tve, ki jo meja brani in 
za.stopa. Polkovnik Silvo 
Banovec je v razgovoru 
večkrat poudarjal, da si 
Jugoslavija prizadeva, da 
bi bile naše meje meje 
prijateljstva ter kulturno 
ekonomskih odnosov s 
sosedi. T o nam v veliki 
meri tudi uspeva, pred
vsem zaradi družbene 
ureditve in zasnove sploš
nega ljudskega odpora in 
družbene samozaščite. Ce 

ostaja v veljavi eno starih 
pravil, da se meja brani 
tudi s strahom, potem na
stajajo ob tem tudi nova 
pravila. Na meji, ki pote
ka v mozirski občini so 
vsi graničarji: tako vojaki 
kot krajani in tako je tudi 
pravilno. 

Dobro delo čuvarjev 
naše meje pa pomeni tudi 
pomemlDen prispevek k 
ekonomski stabilizaciji. 
Kako to? Cisto preprosto: 
stabilna in varna meja je 
tudi zagotovilo za mirno 
in ustvarjalno življenje v 
prostoru znotraj meje. T o 
pa pomeni, da so ljudje 
na varnem, da so ponosni 
na svojo domovino, da 
ustvarjalno delajo in uve
ljavljajo vse tiste prvine, 
ki j im jih samoupravni 
socializem omogoča, da 
se vedno znova potrjujejo 
kot svobodni in srečni 
ljudje. 

Zato naj velja ob praz
niku - 15. avgustu, dne
vu graničarjev tudi naša 
iskrena čestitka vsem 
čuvarjem naše meje. Ta
ko fantom, ki v snegu, 
dežju, vročini s polno pu
ško v roki stojijo na bra
niku domovine, kot ti
stim ljudem tam ob meji, 
ki so sestavni del te dru
žine in ki s krvjo v svojih 
generacijah služijo tej 
zemlji. 

B E S E D I L O I N S L I K E : 
D R A G O M E D V E D 

Generalmajor Svetozar Oro v pogovoru z graničarji 

Budno oko mora spremljati vse, kar se dogaja v 
mejnem pasu. 

Karavlo Savinjski partizan sta obiskala tudi predsednik mozirske občine in 
sekretar komiteja ZK 

Le hitro ukrepanje je tudi učinkovito. K temu pripomore tudi zvesti Bonikfak. 



ŽE DESET LET 
HODIMO V LOČE 

V Ločah pri Poljčanah 
so se pričele sredi meseca 
julija desete kulturne pri
reditve. Prireditelji so vsa 
ta leta vztrajali, premosti
li marsikatero težavo, ta
ko da se lahko s ponosom 
ozrejo nazaj in zasluženo 
slavijo svoj jubilej. Prire
ditve, ki so se z letošnjim 
letom preimenovale v L o 
ške dneve, bodo trajale 
vse do prvih dni oktobra. 
V tem času se bo menjalo 
veliko nastopajočih iz do
movine kot iz tujine. V 
nedeljo 10. avgusta so šte
vilni obiskovalci, ki so si 
ogledali nastop madžar
skega folklornega ansam
bla »Duna« iz Budimpe
šte, zadovoljni zapustili 
prizorišče. Prikaz števil
nih narodnih plesov je 
vsekakor prireditev, ki bo 
vedno z odobravanjem 
sprejeta med obiskovalci. 

V I L I E I N S P I E L E R 

PRIPRAVE NA TDF80 

LETOS OSEM PREMIER 
Spored TDF bo pester In zanimiv 

Puljski filmski festival je 
vsako leto tudi izjemna pri
ložnost za delovna srečanja 
in dogovore s filmskimi de
lavci. T o priložnost so letos 
dobro izkoristili predstavni
ki Tedna domačega filma, ki 
v Pulju niso le odbrali pre-
miernih fi lmov za letošnji 
osrednji filmski spored. Pri
ložnost so izkoristili tudi za 
delovne stike s filmskimi av
torji in za zaokrožitev vse
binske podobe spremnih 
filmskih manifestacij. 

Toda pomudimo se najprej 
pri filmskem sporedu, ki bo 
v svojem premiernem delu 
predstavil letos izjemoma 
kar osem filmov. Enoten do
govor predstavnikov organi
zacijskega odbora T D F je na
mreč bil, da ob slovenskih 
filmih nikakor ne bi smeli 

prezreti vsaj še štirih drugih, 
medtem ko bo Celje letos go
stilo tudi jugoslovansko pre-
miero najnovejšega vojvo
dinskega filma Partizanska 
šola. Ker letos v spremnem 
filmskem sporedu predstav
ljamo ustvarjalnost vojvo
dinskih filmskih delavcev in 
ker se bodo le dan po zak
ljučku T D F v Ljubljani pri
čeli Dnevi vojvodinske kul
ture, je poteza organizatorjev 
T D F razumljiva in dobra. N e 
le da bo celjsko občinstvo še 
enk)rat kot prvo videlo naj
novejše domače filmsko de
lo. Vključilo se bo lahko tudi 
v Dneve vojvodinske kultu
re, ker bo nedvomno po
memben prispevek celotni 
manifestaciji. Tako bomo v 
premiernem sporedu T D F 
videli tri slovenske filme -
Splav meduze, v režiji Karpa 
Godine, Nasvidenje v pri
hodnji vojni,v režiji Zivojina 
Pavloviča ter Prestop, v reži
ji Matije Milčinskega. V spo
redu bodo tudi vsi najbolje 
ocenjeni filmi letošnjega Pu-
Ija. Videl i bomo prvonagra-
jeni film Petrijin venac, dru-
gonagrajeni film Skrivnost 
Nikole Tesle ter tretjenagra-
jeni film K d o tam prepeva, 
osma premiera pa bo name
njena filmu Poseben posto
pek, katerega režiser Goran 
Paskaljevič je v Pulju prejel 
Zlato areno za režijo. 

V spremnih filmskih ma
nifestacijah bomo v kinu 
Metropol lahko gledali izje
men spored »Ti tov i filmski 
dnevi" ter najboljše celove
černe in en spored kratkih 
fi lmov iz Vojvodine . V Me-
tropolu bomo predstavili tu-

•di dva filma iz neuvrščenih 
dežel. V kinu D o m bodo na 

sporedu mladinski filmi in 
reprize premiernega spore
da, v mali kinogledališki dvo
rani pa bomo vnovič pred
stavili spored slovenskih 
kratkih filmov posnetih na 
poklicni, ljubiteljski, ali 
vzgojno-učni ravni. 

Pomembno je, da so orga
nizatorji T D F že v Pulju re
zervirali vse potrebne film
ske kopije in se dogovori l i 
tudi z avtorji vseh filmov, da 
se bodo z ekipami ustvarjal
cev udeležili premier. Letc<i^ 
se nam ob slovenskih film
skih delavcih tako obetajo 
srečanja z Mileno Dravič, 
Srdžanom Karanovičem, Pe
trom Božovičem, Krsto Pa-
pičem, Slobodanom Sija-
nom in številnimi drugimi 
filmskimi delavci. 

V Pulju so organizatorji 
T D F opravili že tudi prve 
razgovore o letošnjih stro
kovnih posvetovanjih, v ka
tera se bo tvorno vključila 
slovenska Z K O , socialistič
na zveza, revija Ekran in 
drugi. 

Vse to, ob dejstvu, da bo 
del sporeda namenjen tudi 
razstavi bogatega zgodovin
skega slikovnega gradiva 
Žorža Skrigina, obeta v no
vembru bogate celjske film
ske dneve. Zato tudi ni pro
stora za obžalovanje, da letos 
v Celju ne bomo videli revije 
f i lmov Pulj po Pulju, ki je 
bila sicer tradicionalna prire
ditev. Izbor fi lmov za to revi
jo se namreč domala v celoti 
prekriva z izborom premier-
nih fi lmov za Teden domače
ga filma, zato je odločitev Ki -
nopodjetja umetna in pra
vilna. 

B R A N K O S T A M E J C i C 

ORGLE IN FLAVTA V 
OPATIJSKI CERKVI 

V okviru letošnjih celjskih 
poletnih prireditev bosta v 
petek, 15. avgusta ob 20. uri 
v opatijski cerkvi nastopila 
orglavec Hubert Bergant 
(naselili) in flavtist Fedja Ru
pel. Oba priznana umetnika 
sta zlasti v zadnjem času 
imela več zelo uspelih kon
certov po Sloveniji. Krit ike 
so več kot ugodne, kar pa ni 
nič novega, saj sta bila oba 
deležna lepih priznanj tudi 
izven domovine. 

Na sporedu bodo dela ba
ročnega, klasičnega in so
dobnega časa. 

-ed 

Z A M M V O S n i Z P O i a U U I I I S K E G A 

I I U ^ V G E L I U 

Ovca je bila še do nedavne
ga zelo važna žival v našem 
ljudskem gospodarstvu. Lju
dje so gojili mnogo ovac 
predvsem zato, ker je ovca za 
vzdrževanje m n o g o manj za
htevna kot govedo , saj ovce 
lahko pasejo že zelo zgodaj 
spomladi, pa tudi pozimi jih 
lahko krmijo z manj kvalitet
nim senom in z vejami na ka
terih je posušeno listje. Po leg 
mesa so ovce dajale tudi mle
ko, sir in volno. 

Ovce pasejo navadno celo 

OVČJA KAMBA ZA ZVONEC 
leto. Kakor hitro trava ozele
ni spuste ovce na pašo. Kjer 
so poznali planšarstvo, so 
najprej pasli okrog domače 
vasi, ko pa je sneg v planinah 
skopnel in je trava ozelenela, 
so ovce gnali v planine. Na 
planinah so pasli ovce več go
spodarjev skupaj. Ce pa je bi
la ovčja čreda kakega gospo
darja večja, si je najel svojega 
pastirja in pomočnike . Tako 
kot drugod, je bila sredi 19. 
stol. zelo dobro razvita ovče
reja tudi v Savinjski dolini, 
zato niso bili redki gospodar
ji, ki so imeli tudi preko sto in 
več ovac. K o so se zaradi in
tenzivnega izkoriščanja goz
dov začeli koncem 19 stol. 
spreminjati pašni pogoji , je 
začela ta dejavnost nezadrž
no propadati. Pašniki so bili 
navadno v planinah in ker je 
cena lesa vedno bolj rasla je 
bil interes za povečanje obse
ga gozdov večji kot interes za 
povečanje pašnikov. Tako je 
ovčereja vedno bolj izgublja
la osnovo, to je pašnike in s 
tem nezadržno propadala. Z 
razvojem živinoreje, je posta
jala vedno bolj donosna reja 
gove je živine, ki je v planinah 
izpodrivala ovce . 

Tako so na koncu pri posa
meznih kmetijah ostale le 
manjše čredice ovac, ki jih 
ponekod še danes goje delno 
zaradi volne delno pa zaradi 
mesa. 

Obvezni pribor vsake ovčje 
črede, ki so jo peljali v plani
no ali na pašo izven domače 
ograde, je bila kamba z zvon
cem. K a m b o z zvoncem so 
pastirji obesili vodnicam 
okrog vratu, da so že na daleč 
lahko spoznali vsak svoje ov
ce. Kamba je narejena iz 
smrekovega lesa. K o s smre
kovega lesa so obrezali tako 
na tanko, da so ga lahko po
tem kuhanega lepo zvili v 
obliki nekakega ovala, ki je 
imel na obeh koncih odebeli-
tve. Odebljena dela sta po
membna zato, da so skozi ta 
dva prevrtana dela obesili 
zvonec. Kamba je zelo ela
stična tako, da pastir ni imel 
problemov pri tem ko je ovci 
natikal kambo na vrat. Kam
ba je izdelana zelo preprosto 
in iz materiala, ki ga je imel 
vsak pastir pri roki. P o potre
bi si je lahko izdelal novo, če 
se mu je stara poškodovala 
ali počila. 

VLADIMIR SLIBAR 

RAZGLEDNICE IZ ZRN 

TUDI NEMČIJA IMA SVOJ 
»NERAZVIT JUG« 

PIŠE: 

JURE 

KRAŠOVEC 

Južno od najrazvitejšega 
industrijskega Porurja in 
Westfalije, v slikoviti Mosel-
ski pokrajini ter v Posarju se 
vr^te »gastarbeiterjev« red
čijo. Tu najdete le še posa
meznike, čeprav je pokrajina 
tod na moč podobna Slove
niji. Smo v pokrajini, ki po 
nemških merilih šteje med 
manj razvite, v takoimenova-
ni nemški jug. 

Navidezno se na primer 
Saarbriicken ne razlikuje od 
drugih nemških mest. Mesto 
je urejeno in nekajkrat večje 
kot pred vojno. Tu, daleč 
proč od hanzeatskih prista
nišč, od plovnega Rena in 
gostega prometnega ožilja, 
se industrija ni tako razbo
hotila, kot se je na severu. 
Pesti pa jo še zgodovinska 
hipoteka, saj je bilo Posarje 
skupaj z Lotrinško pokraji
no (v Franciji) vedno sporno 
ozemlje med Nemči jo in 
Francijo. Tu je s priključitvi
jo v »rajh« Hitler storil prvi 
korak v avanturizem druge 
svetovne vojne. Sicer je Po 
sarje eden močnih stebrov 
domače energije. Njihovi ru
dniki črnega premoga (an
tracita) dajejo v okoliških 
termoelektrarnah precej, 
vendar za potrebe vse države 
vse premalo energije. 

V pokrajini Saarland je ne
zaposlenost največja v drža
vi. Ni malo Nemcev , ki so 
sami »gastarbeiterji« v so
sednji Franciji. V tej pokraji
ni razvoj enostavno ne doha

ja potreb, zato je od tu odse
ljevanje v druge razvitejše 
pokrajine precejšnje. 

Morda je tudi v tem grmu 
tisti zajec, ki boleg pokrajine 
Baden-Wurtenberg dela v 
nemški kaolacijski razvrsti
tvi dokaj čudno izjemo. V 
Posarju namreč nimajo koa
licije socialnih demokratov 
in liberalcev, temveč so libe
ralci, ta jeziček na nemški 

volivni tehtnici na strani kr
ščanskih demokratov, kar 
ima za posledico, da se so
cialni demokrati nikakor ne 
morejo zavihteti na konja v 
deželnem parlamentu. 

V času krize premogovni
kov, ko so v Porurju ustav
ljali rudniško proizvodnjo, v 
Posarju tega niso smeli stori
ti, ker bi bila nezaposlenost 
onstran kritične meje. Danes 
v Porurju in drugih premo
govnih bazenih spet na veli
ko kopljejo, ker so bili Nem
ci tolikanj previdni, da so 
ves čas ustavitve pedantno 
vzdrževali rudnike in lahko 
na dan » D - spet poslali svoje 
• humpelne« v rudarska 
f^itna 

V rudniškem kombinatu 
»Warnd-Feld<<, smo kar zinili 
od presenečenja, ko so nam 
povedali, da imajo na tisoč 
razpoložljivih rudarskih 
mest kar štiri tisoč ponudb, 
da z rudarskim naraščajem 
niti malo niso v zadregi. Se
veda tudi tu neusmiljeno za
sledujejo edino veljavni za
kon ekonomike, to je profit. 
Rudarska čela, tudi nad 1000 
metrov globoko, so do kraja 
mehanizirana. Sapo nam je 
pobiralo, ko smo gledali gra
fikone o storilnosti. 60 do 70 
ton na moža v eni izmeni je 
njihovo poprečje, ki pa se bo 
ob enako visokih vlaganjih 
povzpelo na 120 ton. T o so 
seveda kos storiti z najmo
dernejšimi odkopnimi meto
dami, s takoimenovanimi 
»frezami« in transporterji, ki 
na površino privlečejo poleg 
premoga tudi jalovino in ka
menine. Vsa ta nekoristna 
snov pa se iz separacije vrača 
nazaj in z njo zasipujejo rove, 
da bi ne povzročali škode na 
površju, saj rijejo kar pod 
mestom in industrijskimi 
napravami. Seveda je pri tej 
metodi prisotna silikoza, to
da zdravstveno varstvo ima
jo na višku in s prusko na
tančnostjo nadzorujejo vsa
kega delavca, da bi ne dobil 
prekomerne doze prahu v 
pljuča. Hoče ali noče, presta
vijo ga drugam, da bi ne 
obremenil invalidsko-pokoj-
ninskega sklada. Zaslužek 
knapov je dober, tudijio i24_ 

nemških mark na »š ih t« , od
šteti pa je treba dajatve za 
pokojninsko ter socialno za
varovanje. 

Nič čudnega torej ni, da na 
rudarsko mesto čakajo po 
trije, da se podeželje prazni 
in da se predvsem mladina 

drenja za delovna mesta v 
rudnikih, elektrarnah, kok-
sarnah in drugi industriji, ki 
v tej pokrajini le postopoma 
spodkopava kmetijsko 
strukturo prebivalstva. 

Nič čudnega pa tudi ni, da 
je vrhunski kandidat S P D v 
Posarju Oskar Lafontaine na 
enem od predvolilnih zboro
vanj grmel in bliskal zoper 
Bavarca Straussa, katerega 
platforma je še večja vloga 
privatne pobude in podpore 
kapitala, kar bi tej pokrajini 
nad glavo sesulo breme za
stoja v razvoju, namesto pri

čakovanega hitrejšega ra 
zvoja. 

Sicer pa v Posarju ob vsaki 
priložnosti radi povedo, daje 
šef Nemške demokratične 
republike njihov rojak, rojen 
je v Saarbrucknu, pogosteje 
kot kje drugje omenjajo Kar
la Marxa, ki je bil doma v 
sosednjem Trierju ob reki 
Mosel in nekaj politične na-
gajivosti je tudi v dejstvu, da 
je Saarbriicken pobraten s 
sovjetskim mestom Tbilisi, 
ki je poleg tega, da je glavno 
mesto gruzinske republike, 
tudi domovina Josipa Vi.sa-
rionoviča. 

Pogled na zunanje obrate in upravni center rudnika Wemdt. Zaposluje 1500 jamskih i" 
135 zunanjih delavcev. Uslužbencev, z izobraževalnim centrom vred je 5%. 



18. A VGUST- PRAZNIK OBČINE ŠENTJUR 

VELIK POMEN 
GOSPODARSKEGA RAZVOJA 

Kot pomembnejše naloge, ki se po
stavljajo pred združeno delo, smo 
opredelili predvsem naslednje: 

- nadaljnji razvoj samoupravnih in 
družbenoekonomskih odnosov tako v 
organizacijah združenega dela kot v 
T O Z D oziroma pogodbenih organiza
cijah združenega dela, prizadevanja pa 
so tudi pri razvoju samoupravnih od
nosov v K S . 

- intenzivirati vse oblike informira
nja delavcev ter na ta način ustvarjati 
tiste osnovne pogoje, ki jih delavec 
potrebuje za svoje samoupravno akti
viranje, pa tudi kot delegat za vsklaje-
vanje in oblikovanje samoupravnih 
odločitev v delegatskih sredinah, 
skupščinah, kakor tudi za delovanje v 
samoupravnih organih 

- med osrednjimi nalogami združe
nega dela pa so načrtovanje razvoja 
proizvodno gospodarskih usmeritev, 
tehnično izpopolnjenost proizvodnih 
nalog, samoupravno in dohodkovno 
povezovanje združenega dela v občini 
ter izven nje, preskrba s surovinami in 
materialom ter načrtovanje in pripra
va izdelkov, namenjenih za domače 
porabnike in še posebno mednarodni 
menjavi. 

- koncem lanskega ter v letošnjem 
letu je pomembna naloga in obveznost 
tekočega spremljanja ustvarjanja in 
razporeditve dohodka in porabe sred
stev za osebne dohodke ter materialne 
stroške; kljub vsem aktivnostim so bi
la tu nekatera preseganja pri porabi 

sredstev za osebne dohodke v odnosu 
do ustvarjenega dohodka, kar s skup
nimi prizadevanji počasi normalizi
ramo. 

Ta prizadevanja so usmerjena v 
izboljšanje pogojev ustvarjanja dohod
ka kot so: izpopolnjevanje organizaci
je dela, večja izraba materiala in angaž-
ma proizvodnih sredstev, posvečena 
so v povečevanje produktivnosti dela. 

Po leg navedenega pa so velika priza
devanja v združenem delu v korist 
oblikovanja in ustvarjanja pogojev za 
normalnejšo proizvodnjo. Naloge na 
področju razširjene reprodukcije zato 
obvezujejo uporabnike družbenih 
sredstev, da temeljito in stalno vodi jo 
družbeno skrb. za izvajanje nalog raz
širjene reprodukcije, investicijske po
trošnje, pri čemer velja poudariti, da 
so vse večja prizadevanja v korist na
ložb gospodarskih zmogljivosti ter da 
se bolj kot doslej vodi selekcija porabe 
sredstev družbene reprodukcije v ta-
koimenovane neproizvodne oz. nego
spodarske investicije. Prav na tem po
dročju se v dosedanji praksi kaže .še 
vedno preslabo dohodkovno povt/.o-
vanje in združevanje sredstev družbe
ne reprodukcije ustvarjene v raz^' t* i-
ših proizvodno gospodarskih pro< h 
v korist pospešenega razvoja zdi v :e-
nega dela na manj razvitem obiar j ju 
konkretno v občini Šentjur pri C-lju, 
ki z ustvarjanjem sredstev driižhene 
reprodukcije v združenem delu )V čine 
sama ne more preseči meja maii j : azvi-
tosti. 

Konkretna prizadevanja in razgovo
ri so tudi v času med občinskima praz
nikoma dala sorazmerno dobre rezul
tate. Povečuje se rast ustvarjenega ce
lotnega prihodka, dohodka in tudi 
sredstva družbene akumulacije. Ta 
prizadevanja se ne nazadnje kažejo v 
naložbah in rezultatih, ki jih je združe
no delo v tem letu doseglo in sicer pri 
izpopolnjevanju nekaterih proizvo
dnih dejavnosti v organizaciji združe
nega dela » A L P O S « Sentjui, Kmeti j 
skem kombinatu, lesni industriji BO-
H O R , T O L U in še drugih organizaci
jah združenega dela. Zgrajena je proiz
vodna hala delovne organizacije T A J 
F U N na Planini, A E R A v Loki , v adap
taciji pa so prostori za potrebe A U R E E 
v Gorici pri Slivnici, '.giajena je nova 
trgovina na Prevoju, v i gradnji je pro
izvodna hala Komuna;nega podjetja 
Šentjur, delno so izboljšani pogoji dela 
v P O Z D . . O R O D J E - O P R E M A « . Ti in 
še mnogi drugi rezultati so nedvomno 
izrednega pomena za ustvarjanje bolj
ših delovnih in življenjskih pogojev v 
občini Sentjui pri Celju. 

Skupaj z / Jruženim delom se veseli
mo teh rez' itatov, ki so tesno povezani 
z voljo in sposobnostjo ter seveda fi
nančno materialnim stanjem naše 
družbenopolitične skupnosti, odloče
ni pa bomo stopali tudi v prihodnje po 
poti večjega in obsežnejšega angažira
nja družbenih sredstev za pospešeni 
razvej gospodarstva in družbenih de
javnosti na manj razvitem območju. 

PROGRAM PRIREDITEV 
S O B O T A , 16. A V G U S T A 1980: 

Ob 7. uri - pričetek združene delovne akcije K O Z 
J A N S K O 80 na izkopu vodovoda S E L E - P O N I K V A v 
kateri sodelujejo delavci podjetja P A P - Ljubljana, 
P T T organizacije iz Ljubljane in Celja, pripadniki J L A 
iz garnizona Maribor in Ljubljana, brigadirji Z M D A 
» K O Z J A N S K O 80« ter delovni ljudje in občani občine 
Š E N T J U R 

Ob 16. uri - svečana seja vseh zborov občine S K U P 
Š Č I N E in D P O 

Ob 17. uri - svečani zbor s kulturnim programom, ki 
so ga pripravili udeleženci delovne akcije » K O Z J A N 
S K O 80« ( P A P , P T T , J L A ) na prostoru pred stavbo 
S K U P Š Č I N E O B Č I N E Š E N T J U R 

O b tej priložnosti bo v izložbi B L A G O V N I C E 
» M E R X « Š E N T J U R odprta razstava - » M D B N A 
K O Z J A N S K E M « 

N E D E L J A , 17. A V G U S T A 1980: 

Ob 10. uri - osrednja svečana prireditev z otvoritvijo 
nove šole, odkritjem spominske plošče z reliefom -
M I L O Š A Z I D A N S K A in podelitvijo N A G R A D I N 
P R I Z N A N J »18. avgust« v D R A M L J A H 

- ob tej priložnosti bo v novi šoli odprta razstava o 
razvoju revolucionarnega gibanja na celjskem ob
močju in razstava o zdravstvu 

- Lovske družine se bodo pomerile v tradicionalnem 
tekmovanju v streljanju na glinaste golobe na U R 
Š U L I . 

V UP BOHOR BfJDO 
DO 1985 PODViiJILI 
PROIZVODNJO 
FURNIRJA 

Podjetje L I P Šentjur je bi
lo ustanovljeno leta 1954. 
Štiri leta kasneje sta se L I P 
Mestinje in L I P Šentjur 
združila v eno podjetje, ki 
nosi danes naziv - L I P BO

HOR. Leta 1962 pa se je v 
sklop tega kolektiva priklju
čila še žaga v Kozjem. 

Tokrat vam podrobneje 
pred.stavljamo proizvodni 
program Bohorja iz Šentjur
ja. T o pa je: žagan les pred
vsem iz trdih listavcev in 
proizvodnja furnirja iz ekso
tičnega lesa s katerim se 
oskrbujejo iz Centralno afri
ške republike. 

V šentjurskem tozdu je, 
skupaj z delavci v Kozjem, 
zaposlenih 260 delavcev. 
Vrednost letne proizvodnje 
v Šentjurju znaša 200,000.000 
din. Tudi ta šentjurski kolek
tiv se vse bolj uveljavlja na 
tujih tržiščih. Zaenkrat naj
več izvažajo v sosednjo Itali
jo 25% celotne proizvodnje 
je obrnjeno v izvoz pred
vsem na konvertibilna po
dročja. U v o z surovin bodo v 
f^adaljni usmeritvi skušali v 
Bohorju nadomestiti z do

mačim lesom. Tako naj bi 
eksotični afriški les v večji 
meri nadomestili z domačim 
hrastom. 

K o so leta 1974 modernizi
rali žago v Šentjurju, se je 

seveda proizvodnja povečala 
in znaša zdaj že preko 
35.000 m-̂ . Predvidevajo pa 
še dodatno proizvodnjo fur
nirja in proizvodnjo lepljene
ga (fine-line) furnirja, ki ga 
zaenkrat na jugoslovanskem 
tržišču še ni in ga mora po
hištvena industrija uvažati iz 
Italije. 

Proizvodnja v Bohorju bo 
stekla še bolje, ko bodo, že 
letos, rekonstruirali kotlov
nico za povečano proizvod

njo furnirja. Ob tem se bo v 
manjši meri povečala tudi 
zaposlenost na približno 380. 
V Bohorju načrtujejo, da se 
bo do leta 1985 proizvodnja 
podvojila. 

Načrte za boljšo in večjo 
proizvodnjo ima tudi tozd v 
Mestinju. T a m namreč izde
lujejo garniture, ki jih pozna
jo tudi kupci v Švici , in Za
hodni Nemčij i . Po leg tega iz
delujejo še ladijski pod in 
opaže ter kesone za T A M 
Maribor. 

V poslovni enoti šentjur
skega tozda, torej v Kozjem, 
pa izdelujejo samo žagan les. 

Ne samo delu in novim 
usmeritvam, tudi oddihu de
lavcev namenjajo v Bohorju 
vel iko pozornost. 2 e vrsto 
let namreč delavci Bohorja 
in njihove družine letujejo 
ob morju, v Biogradu, kjer 
ima Bohor manj.še počitni
ške hišice za svoje delavce, 
ki v ilneh dopusta zbirajo 
moči .\t delo v svojem kolek
tivu. 

V S E M O B Č A N O M I N 

D E L A V C E M U P B O H O R 

Č E S T I T A O B P R A Z N I K U 

O B Č I N E 

Eksotično hlodovino, ki jo uvažajo iz Afrike, bodo kmalu nadomestili domači hrasti. 

V Bohorju v Šentjurju pomeni pomemben del proizvodnega programa žagan les i* trdih 
listavcev. 
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ŠENTJURSKI TOLO 
POVEČUJE IZVOZ 

TOLO. Tovarna l a h k e 
obutve Š e n t j u r se je p r e d 
n e k a j več kot 20 leti razvi
la iz m a j h n e p r i v a t n e čev
ljarske delavnice. 

Nekoč zelo majhen ko
lektiv se je v minulih letih 
razvil v 370-člansko de
lovno organizacijo, ki z 
upornostjo in veliko pri
zadevnostjo širi in razvija 
svoj progVam lahke obu

tve. Zlasti je viden skok v 
zadnjih osmih letih. Leta 
1970 je TOLO razširil last
ne prostore, dve leti ka
sneje pa so na Planini 
otvorili nov obrat, kjer je 
zaposlenih 30 žensk. Za 
Planino in okolico je bila 
to velika in pomembna 
pridobitev, prav tako pa 

tudi za TOLO. Zdaj izpod 
spretnih prstov delavk na 
Planini nastajajo otroški 
telovadni copati. 

Seveda je razvoj neke
ga kolektiva najboj viden 
skozi posodobitev lastne 
delovne sredine, saj se le 
s pomočjo sodobnih stro
jev in primerno urejenih 
proizvodnih prostorov da 
ustvarjati začrtane pro

grame. Tega so se zaveda
li tudi v TOLO, ko so se 
leta 1974 vselili v novo 
proizvodno halo in tako 
hitreje stopili v korak s 
sorodnimi delovnimi ko
lektivi. 

Kakšen je torej pro
gram šentjurskega 
TOLO? 

Izdelujejo vso lahko 
obutev. To so predvsem 
sobni copati. Ti so lahko 
usnjeni, iz tekstila ali pa 
tudi iz umetnega usnja. 
TOLO izdeluje obutev za 
prosti čas. Iz tega progra
ma so cokli, natikači, san
dali. Izdelujejo pa tudi, 
kot smo že omenili, telo
vadne copate in copatke 
za dojenčke. 

Povpraševanje za vse
mi naštetimi izdelki je 
vse večje na domačem, v 
zadnjem času pa še na tu
jem tržišču. Podatek, da v 
TOLO proizvedejo letno 1 
milijon 450 parov izdel
kov, je vsekakor vzpod
buden. 

V TOLO pa si prizade
vajo, da bi poleg tega, da 
so prisotni na celem jugo
slovanskem tržišču, s 
svojimi izdelki še bolj 
prodrli v izvoz. Lani so 
svoje izdelke že izvažali, 
in sicer na Švedsko in v 
Holandijo. Letos bodo 
skušali na osnovi lanskih 
izkušenj osvojiti še neka
tera druga tuja tržišča. 
Prizadevnemu kolektivu 
bo to brez dvoma uspelo, 
saj se v TOLO zavedajo, 
da je od njihovih skupnih 
naporov in prizadevanj 
odvisen tudi njihov doho
dek. Prav zato pa delav
cem v šentjurskem TOLO 
tudi stabilizacijska priza
devanja niso neznana. V Tolovi šivalnici... 

T O L O Š E N T J U R 

Č E S T I T A D E L O V N I M 

L J U D E M I N O B Č A N O M 

O B P R A Z N I K U O B Č I N E . 

SAMO LANI 
200 HIŠ Z OPEKO 
ALOJZA LAHA 

V občini Šentjur dajejo v 
zadnjih letih velik poudarek 
razvoju drobnega gospodar
stva. Zavedajo se namreč, da 
tudi ta veja gospodarske de
javnosti še kako krepi mate
rialno osnovo celotne skup
nosti in s tem daje možnost 
hitrejšemu razvoju občine. 
Doslej se je obrtna dejavnost 
razvijala več ali manj neorga
nizirano, pač glede na inte
res, ki ga je po določeni obrt
ni dejavnosti pokazal posa
meznik. Posledica takega 
ravnanja je očitna predvsem 
v tem, da je obrtna dejavnost 
posejana predvsem v večjih 
krajih v šentjurski občini, da 
vznikajo obrtne dejavnosti, 
ki jih je preveč, po drugi 
strani pa upadajo predvsem 
storitvene dejavnosti, ki so 
že močno deficitarne, zaradi 
teh, pa tudi nekaterih drugih 
vzrokov so se v šentjurski 
občini odločili, da bodo v 
prihodnjih letih vel iko bolj 
organizirali in usmerjali ra
zvoj obrti. Družbeni interes 
je ta, da bi obrtne delavnice 
rasle v vseh krajevnih skup
nostih v občini, kar bi brez 
dvoma vplivalo na njihov hi
trejši razvoj in na enakomer
nejši razvoj celotne občine. 
Dalje pa v šentjurski občini 
želijo, da bi se č imveč obrt
nih dejavnosti povezalo z 
združenim delom. Kajti tako 
bi lažje načrtovali in želi sa
dove na celotnem polju go
spodarstva občine. 

V Šentjurju in drugih kra
jih v občini je sedaj preko 
dvesto obrtnikov, poleg njih 
pa jih je še nekaj več kot šti
rideset, k i i m a j o t a k o i m e n o 

vano popoldansko obrt. T o 
likšno število obrtnikov je 
seveda več kot zadosten ra
zlog za vel iko zanimanje, ki 
ga ta občina izraža za bodoči 
razvoj malega gospodarstva. 

M e d obrtnimi delavnica
mi, ki so v Šentjurju, velja 
omeniti tudi S P L O S N O C E -
M E N T A R S T V O Alojza La
ha. Ta obrtnik je odprl svojo 
delavnico pred nekako dese
timi leti, ko število obrtni
kov še zdaleč ni bilo tolikš
no, kot je danes. Osnovna 
dejavnost, s katero se ubada 
Alojz Lah je izdelovanje be
tonskih zidakov, izdelka to
rej, ki je namenjen tako po-
trošniku-graditelju kot tudi 
združenemu delu. Alojz Lah 
v tem smislu tudi usmerja 
svojo dejavnost. Kajti tesno 

je povezan z vrsto trgovskih 
organizacij na širšem celj
skem, pa v zasavskem slove-
njegraškem in drugih ob
močjih v Sloveniji, preko ka
terih se njegovi izdelki preli
vajo v roke graditeljem. Ob 
tem pa S P L O S N O C E M E N -
T A R S T V O Alojza Laha spre
jema tudi vsa naročila za be
tonske zidake narazličnejših 
dimenzij neposredno od po
trošnikov, ki gradijo stano
vanjske hiše ali gospodarske 
objekte. Morda še poseb
nost: obrtnik Alojz Lah je 
eden med redkimi v Sloveni
ji, ki izdelujejo posebne 
vrste betonskih zidakov za 
gradnjo silosov. N o , morda 
le še sramežljiv podatek, ki 
pa zgovorno priča o obsegu 
dejavnosti S P L O Š N E G A 
C E M E N T A R S T V A Alojza 
Laha: v lanskem letu je bilo s 
pomočjo betonskih zidakov 
iz te šentjurske obrtne delav
nice zgrajenih preko dve sto 
stanovanjskih hiš! Sicer pa 
tudi fotografija, ki smo jo po
sneli oni dan na dvorišču de
lavnice Alojza Laha marsikaj 
pove. 

SPLOŠNO CEMENTARSTVO 

A L O J Z L A H 

ISKRENO ČESTITA OBČANOM 
ŠENTJURSKE OBČINE ZA PRAZNIK 
IN SE JIM PRIPOROČA PRI 
NAKUPU BETONSKIH ZIDAKOV 



BISTRICA OB SOTLI 

TRETJIČ Z LIKOVNIKI 
Slikarska kolonija Titovi kraji - naši kraji 

Letos že tretjič poteka sli-
liarska kolonija Titovi kraji 
^ naši kraji v Bistrici ob 
Sotli- Odločitev o slikarski 
koloniji so v krajevni skup
nosti sprejeli s trdno name
ro, da morajo krajani kot 
organizirana skupnost skr-
lieti tudi za razvoj kulturne 
dejavnosti in ne samo reše
vati komunalne in druge 
probleme. Teh seveda po 
besedah predsednika sveta 
KS Franca Rautnerja ne za
nemarjajo, vendar pa so v 
dveh letih organiziranja li
kovne kolonije spoznali, da 
je takšna oblika dela izre
dno dragocena in jo bodo 
ohranjali in razvijali. 

Bistrica ob Sotli s svojo 
neposredno okolico pred
stavlja tisto zgodovinsko po
dročje, ki ga zajema tudi spo
minski park Kumrovec-
Trebče, saj so nanj vezana 
otroška leta Josipa Broza T i 
ta in tudi njegovi poznejši 
obiski pri teti v Trebčah 
pred drugo svetovno vojno, 
so pomembni del zgodovine 
naše revolucije. Zato se sli
karska kolonija tudi tako 
imenuje, organizatorji pa so 
z » lovl jenjem« številnih mo
tivov želeli ujeti avtentični 
umetniški pogled z različnih 
zornih kotov in skozi različ
ne barvne palete na svoj kraj 
in njegovo okolico od Kum-
rovca do Trebč. Tretje leto 
izkušenj j im potrjuje, da so 
imeli prav. Tudi sami sli
karji opažajo pri svojem delu 

mnoge zanimivosti. N e samo 
to, da je prijetno oditi iz me
sta in zaprtega ateljeja v pri
jazno naravo in med prijazne 
ljudi Obsotelja in Kozjanske
ga. Ko t l ikovnikom jim po
meni ponovno krajinarsko 
delo izziv, vznemirjenje. Od 
del, ki jih naredijo v času šti
rinajstdnevnega bivanja v 
Bistrici, ostane po eno delo v 
lasti krajevne skupnosti, ki 
organizira razstavo, oziroma 
več razstav v različnih kra
jih. Posebna zanimivost je 
tudi v tem, da so sami doma
čini ravno skozi te razstave 
videli, spoznali in se priče
njali zavedati, kako je prav
zaprav njihova pokrajina ze
lena. Slikarji in grafiki pa 
pravijo, da j im je vsako novo 
soočenje s pokrajino in z na
logo, ki naj bi jo po likovni 
plati izpeljali, posebno doži
vetje, tudi zaradi tega, ker se 
zavedajo, da vendarle na 
svoj način dokumentirajo 
stanja v pokrajini g lede na 
čas in dejstvo. V nekem po
gledu bi takšno ali podobno 
delo lahko opravila tudi so
dobna fotografija. 

Toda moč izraznega sred
stva, ki ga danes predstavlja 
slikarska in druge tehnike, je 
še vedno in bo tudi ostala 
specifična umetniška govo
rica, ki nosi v sebi prvobit
nost osebnostnega sporočila 
in pogleda avtorja samega. 
T o je tista živa vez med 
ustvarjalcem in gledalcem, 
kakršno lahko iščemo med 
odrom in gledališkim avdito

rijem in je težje vzpostavljiva 
kot med filmskim platnom 
in gledalcem. 

Likovna kolonija v Bistrici 
ob Sotli ima še eno vredno
to: dejavnost l ikovnega živ
ljenja v šmarski občini je 
premaknila še na drugo toč
ko. Doslej strnjene razstave 
le v Rogaški Slatini, so dobi
le družbo tudi v drugih kra
jih šmarske in šentjurske ob
čine pa tudi drugod. Tako 
ljudje v drugih krajih spoz
navajo lepote in posebnosti 
Obsotelja in Kozjanskega, 
domačini pa na slikah, ris
bah, grafikah, jedkanicah in 
drugih predlogah spoznava
jo svoje kraje z drugega zor
nega kota in ne le kot so ga 
vajeni pri svojih vsakdanjih 
mimohodih na polju ali na 
cesti. Pohvalno je tudi to, da 
krajevna skupnost skrbi s 
pomočjo občinske kulturne 
skupnosti tudi za sredstva, 
ki omogoča natisk kataloga 
kot dokumenta dela kolonije 
in poznejše vsakoletne raz
stave. Ta se vključuje tudi v 
Kozjanski kulturni teden in 
hudo napak bi bilo, če bi za
radi kakšnega nerazumeva
nja ali kratkovidne kulturne 
politike bil njen razvoj ogro
žen. Takšne oblike kulturne
ga delovanja je treba z vso 
močjo podpirati. T o je ena 
redkih stalnih in kakovost
nih kulturnih akcij, ki je zra
sla na polju dejavnosti kra
jevne skupnosti in to ima 
svojo vrednost. 

D R A G O M E D V E D 

V letošnji koloniji sodelujejo naslednji slikarji od leve proti desni: Janez Urhar, Veljko 
Toman, Mario Matsui, Janez Fečur, Nuša Kajfež, Janez Sobar, sodeluje pa tudi Jsmez 
Kovačič, ki mu pravijo slikarji, da je »komisar* kolonije, pa ga žal na dan našega obiska 
ni bilo v Bistrici. Slikarji so poudarili še to, da ne morejo izraziti hvaležnosti do 
domačinov, ki so jih resnično vzeli za svoje. Foto: D. Medved 

MPF81 ^ 

PRVE PRIPRAVE KONČANE 
Prihodnje leto zbori iz 14 državi 

Kljub temu, da je do na
slednjega Mladinskega pev
skega festivala v Celju še 
skoraj leto dni, so pri priredi
telju te manifestacije Zavo
du za kulturne prireditve že 
pred časom začeli z intenziv
nimi pripravami. 

Na zadnjem posvetovanju 
razširjenega glasbenega od
bora - v njem so tudi pred
stavniki vseh jugoslovan
skih republik in pokrajin -
so bili udeleženci seznanjeni 
z vsem, kar je bilo doslej na
rejenega. Tako so že razpisali 
natečaj za nove mladinske 
skladbe, izbrali obvezne pe
smi za zvezno in mednaro
dno tekmovanje, natiskali in 
razposlali prosp)ekt in proix>-

zicije za M P F 81. Naredili so 
tudi koncept in izbor pesmi 
za množični koncert v Mest
nem parku, ki bo tako kot 
celoten festival posvečen 40-
letnici vstaje jugoslovanskih 
narodov. Skratka priprave 
so že v polnem teku. 

Kljub temu da je organiza
cija Festivala v rokah Zavo
da za kulturne prireditve pa 
ostaja dejstvo, da bo ta mla
dinska zborovska manifesta
cija še vedno odvisna od zag
nanosti množice entuzia-
stov, ljubiteljev mladinskega 
zborovstva, dirigentov in 
skladateljev. Seveda bo p>o-
trebno tudi v bodoče težiti k 
kvalitetnejši rasti tako v vse

binskem, kot organizacij
skem pogledu. Nekaj spre
memb se obeta že v prihod
njem M P F . Predvsem bi naj 
bilo še bolje poskrbljeno za 
boljši obisk koncertov, za 
boljše spoznavanje mladih 
pevcev med seboj, za pe
strejši izgled mesta itd. P o 
zadnjih predvidevanjih bi 
naj na Mladinskem pevskem 
festivalu prihodnje leto so
delovali predstavniki vseh 
jugoslovanskih republik in 
pokrajin v zveznem tekmo
vanju ter 14 evropskih držav 
na mednarodnem tekmova
nju. T o pa že kaže na doslej 
največjo mladinsko zborov
sko manifestacijo pri nas. 

REVOLUCIONAR IN PARTIJSKI SEKRETAR TONE GRČAR-JOflAN 

IZ SPOMINOV 
GRČARJEVIH 
SODELAVCEV V 
ZEMUNU IN 
BEOGRADU 

Spomini Milice Salber-
ger, upokojene višje med. sc-
stre. nosilke Spomenice 
1941. znane družbenopolitič
ne delavke v Ljubljani, so 
polni drobnih vti.sov in doži
vetij ljudi iz njenega mla
dostnega kroga pred vt^ kot 

štiridesetimi leti. Grčarja je 
spoznala v šolskem letu 
1937-38. ko je v Beogradu 
obiskovala tretji letnik SoIe 
za medicin.ske sestre. Pove
zala ga je s sošolko Malčko 
Podgorškovo, ki je vodila 
ilegalno politično delo v ra
zredu in na šoli (op. FF: Pod
gorškova je bila doma iz Po
nikve pri Grobelnem. Preži
veli komunisti Dušan in Sa-
.šo Bole. Branko Babic in 
drugi .so izpričali, da je Pod
gorškova že v letu 1935-36 

sodelovala s komunisti, zla
sti med mladino na Ponikvi 
in okolici v okviru Društva 
kmetskih fantov in deklet). 
Salbergerjeva se je udeleže
vala .studijskih sestankov in 
družbenih prireditev s svoji
mi <io.šolkami. z gojenci voja
ške akademije in s simpati-
zerji KPJ raznih poklicev, 
predvsem s Slovenci, zapo
slenimi v Beogradu in Ze-
munu. F^i tem vključevanju 
in združevanju somišljeni
kov KP je bil glavni iniciator 

Tone Grčar. ki je imel z mno
gimi zveze še pozneje, ko ni 
več živel v Zemunu. V voj
nem času je Grčar poslal Mi
lico Gabrovec do Salberger-
jeve v Ljubljani, da ji je ure
dila neke frontovske zveze. 

Zelo pomembno je opiso
vanje tedanjih političnih ra
zmer in dogodkov na Soli za 
medicinske sestre v ob.sež-
nem in dokumentiranem se
stavku Cite iMvrenčič-Bole, 
objavljenem v Zdravstve
nem zborniku 1978. leta pod 

naslovom -Medicinske se
stre v prtxlvojnem revolucio
narnem gibanju- in posveče
nem medicinski .se.sfr/ Malč
ki Podgorškovi, (op. FF: Cita 
Bole je upokojena višja me
dicinska .sestra, nosilka Spo
menice 1941. živi v Ljublja
ni). Navedbe Boletove se ne 
nanašajo osebno na Toneta 
Grčarja. temveč na delova
nje mladih komunistk. od 
katerih so imele nekatere po-
vczavo z beograjsko partij
sko organizacijo in tudi z Gr-
čarjem. Boletova navaja med 
drugim, da je bila v skupini 
gojenk. ki so študirale mark
sistično literaturo in bile po
vezane na razne strani s sim-
patizerji KP in tudi člani K P 
v Beogradu in okolici, naj-
agilnejša Malči Podgoršek. 
V to šolo je prišla že kot pre
pričana komunistka. No
vembra 1937 je policija areti
rala Podgorškovo in še šest 

njihovih sošolk. Po 25 dneh 
zasliševanja v Glavnjači. 
kljub pretepanju niso niče
sar priznale, so jih izpustili. 
V tem letniku je diplomiralo 
1938. leta 23 sester 19 se jih 
je udeležilo narodnoosvobo
dilnega boja. 14 jih je bilo v 
partizanih. 10 jih prištevajo 
mtni organizatorje vstaje, od 
teh je bilo pet ustreljenih oz. 
.so padle v boju. Od prežive
lih .so štiri nosilke Spomeni
ce 1941. ena je narodni heroj 
(op. FF: prav tako .sodelovala 
z Grčar jem leta 1937 38). 
P(xigorškova je končala svo
je življenje istega dne 9. 
maja 1941 - v Jajincih p<xi 
Aialo. kot skupina 220 ko
munistov in rodoljubov, uni
čenih od Nemcev. Pred dve
ma letoma so Podgorškovi v 
Vršcu postavili spominsko 
obeležje. Bila je pomembna 
organizatorica narodnoosvo
bodilnega boja v Banatu. 

Iz sestavka Cite Bole je 
p<n-zet le krajši odstavek, ki 
pa verno izpričuje prilike te
danjega časa. ko je KPJ pri
tegovala v .SVOJ krog mladino 
raznih poklicev, da bi zmo
gla opraviti še večje naloge v 
kritičnem času. ki se je zara
di naraščajoče nacistične ne
varnosti vse hitreje približe
val. Hkrati izpričujejo na
vedbe Boletove velike žrtve 
iz \Tst tistih, ki so že v pre
dvojni dobi težili k spre
membi krivičnega družbene
ga reda in v tej smeh tudi 
organizirano delovali. 

Dušan Bole, predvojni ko
munist, aretiran kot visoko-
šolec. /.aprt 1932-34 v Srem 
ski Mitrovici. po zaporu 
ustanovitelj partijske celice 
na Ponikvi, nosilec Spome
nice 1941. upokojen direktor 
Višje politične šole. živi v 
Ljubljani, se je spoznal s To
netom Grčar jem v Zemunu 

Predvojni revolucionar Du
šan Bolek, član Oblastnega 
komiteja KPS za Štajerko 
(slika iz leta 1944 v Zg. Sa
vinjski dolini) 

spomladi 1938. leta preko go
jenk Sole za medicinske .se
stre, doma iz Slovenije. 
Grčar je prišel v Zemun 
1937. leta in je takrat povezo
val širok krog simpatizerjev 
KPJ. v pr\'i vrsti slovenske 
študente, delavce, gojence 
vojaške vojne akademije, na
vadne vojake, ki so služili 
vojaški rok in nameščence 
raznih ustanov. Grčar je or
ganiziral skupine oz. krožke, 
a Bole jim je predaval v kraj
šem ali daljšem obdobju 
marksizem Z nekaterimi je 
imel Bole stike še kasneje. 
Dva od teh sta padla med 
NOB. eden v Sloveniji Gr-
čarju je združevanje napre
dnih ljudi in pripravljanje za 
vključitev v vrsti' KPJ izre
dno uspevalo. Zato je Bole 
prišteval Grčarja med komu-
*T*{i=lp - masitvike 

PIŠE: 5 

FRANJO 

FIJAVŽ 

^oiie Grčar v družbi Milice Salherger in 
^ste Hren, tedaj gojenke šole za medicin-

sestre. Slikano v Beogradu v zimi 
1937/2» 

Tone Grčar in gojenke Šole za medicinske 
sestre v Beogradu. Med njimi sta Desanka 
Stanič, padla spomladi 1942 kot borka in 
organizator sanitete v partizanskih enotah 
blizu Karadjordjeva v Banatu in Savka Ja-
vorina-Saša, narodni heroj, živi v Beo
gradu 



z otvoritvijo novega zdravstvenega doma v Šentjurju so občani šentjurslte občine 
velUfo pridobili. Prav talto pa tudi zdravstveni delavci, ki so vrsto let delali v slabih 
delovnih pogojih. 

V KS ŠENTJUR-CENTER 

NOVO ŽIVU 
NA mČNIti 
Stičišče šentjursite občine spreminja svoj vi 

Sp()niiti<-:ka plošča nad vrati priča, da sta se tu rodila 
houjiimi}} in Gustav Ipavec. Hišo, ki se ponaša s Plečni
kove arhitekturo bi bilo vredno spremeniti v muzej, saj se 
v nnhaja še staro pohištvo Ipavcev. Na nasprotni 
strani stoji (osamljena) hiša, v kateri seje rodil starejši sin 
G^^tava, Josip Ipavec. 

V dneh, ko slavijo občani 
šentjurske občine občinski 
praznik kot spomin na 
osvoboditev Planine leta 
1944, smo obiskali krajevno 
skupnost Šentjur-center, ki 
je v zadnjih letih močno 
spremenila svojo podobo. V 
občinskem središču se odvi
ja tudi živahno družbenopo
litično življenje občine. 

Se v času med obema voj
nama je imel Šentjur obrtni-
ško-kmečki videz. T u je ob
stajala stara obrt izdelovanja 
poljedelskih strojev in mli
nov ter cvetelo prekupčeva
nje in trgovanje s kmetijski
mi proizvodi, kot s slamo in 
senom ter živinorejskimi 
proizvodi in mlevskimi iz
delki. Obratovala je tudi par
na žaga. 

P o osvoboditvi , zlasti od 
leta 1955, ko je postal Šent
jur sedež obsežne občine, se 
je začel njegov gospodarski 
vzpon. Iz prejšnje obrtne 
proizvodnje poljedelskih 
strojev je leta 1958 vzniknila 
sodobna tovarna aluminija
stega pohištva in opreme -
Alpos . Nekdanjo žago nado
mešča od leta 1945 industrij
sko podjetje Bohor. Od leta 
1957 obratuje v Šentjurju to
varna lahke obutve Tolo . Tu 
najdemo tudi Elegant, Žič
no, Ingrad, Kmetijski kom
binat in še vrsto manjših 
obratov. 

Razen industrije poudarja
jo centralno funkcijo Šent
jurja: specializirane trgovi
ne, zdravstveni dom, veteri
narska postaja, lekarna, 
osnovna in glasbena šola, 
kmetijska šola v bližnjem 
Bezovju in vrsta športnih na
prav, več gostiln in obrtnih 
delavnic, železniška postaja 
s širokim zaledjem. Močan je 
motorno-cestni promet. 

Poln in bogat je Šentjur tu
di z zgodovinskimi kulturni
mi obeležji in spomeniki. Je 
rojstni kraj skladateljev 
Ipavcev, ki imajo v zgornjem 
trgu vzidani tudi spominski 
plošči. 

Tako je rojstna hiša Josipa 
Ipavca pritlična stavba z 
mansardnim nadstropjem v 
sredini. V nastropni hiši, ki 
kaže biedermeirjevo zunanj-
ščino, in jo je restavriral moj
ster Plečnik, sta se rodila Be
njamin in Gustav Ipavec. 

V Šentjurju in njegovi 
okolici so našli še vrsto praz
godovinskih in rimskih 
predmetov: kamnito sekiro, 
halštatski nakit, bronasto ča-
šo, dve srebrni antični oljen-
ki, srebrnike in še marsikaj 
zanimivega. 

Med obema vojnama je bi
lo v Šentjurju razgibano na
predno politično življenje. 
2e leta 1938 je bila ustanov
ljena celica K P . V tem ob
dobju so tu dalj časa delovali 
tudi Milan Apih, Dušan 
Finžgar, Tone Grčar, Peter 
Stante-Skala in Franc 
Vrunč-Buzdo, poznejši ko
mandant I. celjske čete. Če
prav je okupator mnogo lju
di izselil v Srbijo, je bila že 
do pomladi leta 1942 usta
novljena močna organizacija 
OF. Med organizatorji napre
dnega gibanja je bil tudi 
Leon Dobrotinšek. V Šent
jurju se je rodil narodni he
roj Dušan Kveder-Tomaž. 
Svojo svobodomiselnost je 
tod izpričeval tudi nadporoč-
nik Franjo Malgaj, ki je z 
orožjem branil slovenske ko
risti na Koroškem. 

Takšna se nam skozi kra
tek oris kaže zgodovina 
Šentjurja. Na njenih močnih 
temeljih brsti danes novo in 
lepše življenje. 

\ina blagovna hiša, pošta, banka, za njimi, v njihovem sklopu pa skupščina občine in družbeno-politične organizacije, 
se spajajo v lepo urejeno središče Šentjurja. 

Kako lepo je v vrtcu vedo samo oni, ki so našli prosi 
bi ga zgradili v novem naselju na Pesnici. 

ŠENTJURSKI UTRINKI 
Novi kilometri asfalta so 

prekrili makadam. Zrasla so 
.stanovanjska na.selja, razvilo 
.se je novo .šentjursko jedro z 
nakupovalnim centrom in 
objekti, kjer .se odvija skup
ščinsko in družbeno-politič-
no življenje občine. 

Krajevna skupnost Sent-
jur-center ima 263(5 prebival
cev. Od lega je 1817 voli leev. 
268 krajanov je starih več kot 
60 let. In prav zaradi tega, 
zadnjega podatka, v krajevni 
skupnosti vel iko razmišljajo 
o tem, da bi za .starejše kraja
ne bilo smotrno zgraditi dom 
odprtega tipa, da starost ne 
bi bila osamljena. 

Tudi mladine je precej v 
tej krajevni skupnosti in tudi 
zanjo bo treba v čimkrajšem 
času najti ustrezen prostor, 
kjer bi mladi organizirano 
preživljali prosti čas. Ideja o 
mladinskem centru je sicer 
vzniknila že davno, le do nje
ne uresničitve jc verjetno še 
daleč. A vendar je problem 
pomanjkanja prostorov za 
mlade pereč, .saj ni malo pri
merov, ko mladi zaidejo na 
stran pota. Ponekod so si po 
blokih uredili spodnje pro
store, kot na primer v nase
lju na Pesnici. Njim bi mora
li slediti tudi ostali. 

* * * 

Šentjurski vrtec je sicer le
po urejen, na primernem 
orostoru, z lepo urejenim 

igriščem, s skrbno ne 
vzgojo, a žal je še v.sc p 
otrok, ki zaradi pomanj 
prostora v tej vzgojne 
stveni ustanovi o.staj 
privatnem" var.stvu. 1 
vrtec vel iko premajhei 
veda najbolj čutijo z.ap< 
.starši, in v Šentjurju ni 
najti primernega privJ 
varstva. V krajevni .sk 
.sti so skupaj z vrtcem | 
sili prodreti z akcijo v 
otrok na domu. Pa sej 
zala /a neuspešno. P<> 
tem naj bi v naslednjil 
v novem na.selju, na P 
zgradili nov vrtec, ki 
kril potrebe otroškeg 
stva v tej krajevni skuj 

Osnovna šola v Ser 
se imenuje po Franju! 
ju in ima .še dve podru 
šoli. Učenci osnovne ̂ ' 
jejo kraju svoj P' 
utrip. Ni je prireditve 
ju, kjer ne bi nastopili 
pevci, recitatorji, folk 
Mladi se zbližujejo s št 
mi krožki in interesni 
javnostmi in pri tem je 
seljivo. da so učni usf 
šoli zelo dobri. Pred 
ob stari šoli zgradili š' 
dek in tako razširili sv 
valne prostore. L e s 
kuhinjo imajo vel ike ' 
Premajhna je. Velil^' 
majhna in v sanitarne' 
slu higiensko opore^' 
bi lahko na primerei^ 
sprejela dnevno po 
več otrok, ki jedo na ^ 



BRSTI 
JEmUlH 
kar Je odraz skupnih naporov in načrtovanj 

In. še veliko šentjurskih otrok pa čaka na nov vrtec, ki naj 

(ii tof̂ a so v krajevni skupno
sti kr(>pko zavedajo in upajo, 
da bo del sredstev bodočega 
(Samoprispevka namenjenih 
p ureditev tega perečega 
(problema. Mnenja pa so, da 
N ta akcija morala steči sku-
N s krajevno skupnostjo 
Pkolica, ki pa zaenkrat za to 
'kupno akcijo ne kaže zani-
"lanja. 

7^ ureditvijo ce.st so v tej 
'^'ajfvni skupnosti zadovolj
ni V f^lavnem so ulic-e, ki jih 
K'v KS-c-enter 28, pr(H)bleč<>-

/ asfaltno preobleko. K 
'''rnu so vel iko pripomogli 
V.i krajani .sami. Tako so v 
'^'^»šnjem letu v sodelovanju 
'l^iajani asfaltirali odsek ce-

v ulici I I . bataljona. S 
'l^upnimi prizadevanji je 
f̂>č veliko narediti in to kra-

l*'̂ ' prav dobro vedo. Tudi 
^^''i']. ko gre za ulično raz-
'^ftljavo. kot to kaže primer 
(•'snega sodelovanja ulične-
''̂  odbora na Pesnici. Zdaj v 
'••^jevni skupnosti predvi-
'^\'ajo še ureditev razsvetlja-

v centru pri otroškem 
"^cu, kar je dolgoletna želja 
^fajanov. 

* * * 

^Ploh so ulični odbori v tej 
J^jevni skupnosti izredno 
^'veli in s svojim aktivnim 
'̂lom vel iko pripomorejo k 

^ejši ureditvi okolja. 11 
j"^fiih odborov je, ki jih vo-
''^ režijski odbori. Mnogi 

njimi so dejavnost ra-
|!^aknili tudi na področje 
/ ^ r e in tako so na Pesnici 

ustanovili likf)vno kolonijo. 
Ulični odbor Skladateljev 
Ipavcev se trudi, da bi ohra
nili izgled Starega trga. Tudi 
na področju splošnega ljud
skega odpora in družbene 
.samozaščite je teža dela pre
nesena na uličnt> odbore. 

Društvena aktivnost v kra-
j(>vni skupnosti Sentjur-cen-
ter .se odlikuje z delom pro-
.svetnega dru.štva, domačimi 
gasilci, ki imajo lep in sodob
no urejen dom, preko turi-
.stičnega društva, T V D Parti
zana, čebelarjev in lovskega 
društva. Na novo je zaživelo 
tudi planinsko društvo, prav 
tako so prizadevni člani R K . 

Živahna dejavnost teče tu
di v potrošniškem svetu, ki 
.se ukvarja s problematiko 
preskrbe in obrtnimi stori
tvami. Člani sveta se sestaja
jo po potrebi in v zadnjem 
času so kritično ocenili po
manjkanje nekaterih obrtnih 
storitev v Šentjurju in dali 
predlog, da bi te storitve spet 
dobile svoje mesto v Šent
jurju. Z novo blagovno hišo 
se je preskrba bi.stveno 
izboljšala, vendar pa mnogi 
občani želijo, da bi bila vsaj 
samopostrežna in bife v 
spodnjih prostorih odprta do 
19. ure. Prav tako se potroš
niški svet ne strinja z visoki
mi cenami v motelu. 

V krajevni skupno.sti Sent-
jur-center so razmeščene tu
di številne delovne organiza
cije: Alpos , To lo , Bohor, 

Kmetijski kombinat, Merx, 
Pozd orodje-oprema, Ele
gant, Moda, Žična, Komu
nalno podjetje, Ingrad, Goz
dno gospodarstvo in nova 
delovna organizacija Plasti
ka s sedežem v Šentjurju. 

Ob koncu velja še posebej 
omeniti Kmeti jsko šolo v 
Šentjurju, za katero želijo 
Sentjurčani najti ustrezno 
mesto v sklopu usmerjenega 
izobraževanja, in sicer v smi
slu večje in bolj odrejene 
v loge kot jo ima trenutno. 
Sola ima namreč že 70-letno 
tradicijo in iz nje so izšli šte
vilni učenci, ki danes gospo
darijo na kmetijah sirom po 
Sloveniji. 

Največja delovna organi
zacija v šentjurski občini je 
Alpos . Nekaj več kot 600 za
poslenih je lani ustvarilo 747 
milijonov dinarjev prihodka. 
Za letošnje leto pa predvide
vajo, da bodo dosegli 1000 
milijonov dinarjev prihodka. 
Delavci Alposa si vel iko pri
zadevajo, da bi svoje izdelke 
.še bolj predstavili na tujih 
tržiščih. Z e sedaj poznajo Al -
posove proizvode v Z R N , 
Av.striji, Poljski in drugod. 
Lani so izvozili za 14,67« od 
celotne proizvodnje in ta od-
.stotek bo letos bi.stveno več
ji. Po.sebno skrb namenja 
kolektiv Alpo.sa naporom za 
izboljšanje delovnih pogojev 
delavcev in skrbi za zaščito 
na delovnem me.stu. V slede
či srednjeročni načrt so si v 
Alposu zastavili dinamičen 
in ambiciozen načrt, ki ga 
bodo s skupnimi napori in 
prizadevanju brez dvoma tu
di uresničili. 

Tek.st in folo: 
M A T E J A P O D JED 

Nov, 47-stanovanjski blok na Pesnici bo lanalu vseljiv. To je prvi blok ob cesti Miloša 
Zidanška in nanj so težko čakali delavci iz združenega dela, upokojenci in upravičenci 
solidarnostnih stanovanj. 

Ko bo dograjen še ta, poslovno-stanovanjski blok, bo zaključena gradnja šentjurskega 
mestnega jedra. 

Lovski dom je z otvoritvijo motela ostal nekako odrinjen in osamljen. Škoda, saj je to res 
lepa izletniška točka nad Šentjurjem in do nje vodi asfalt. 

Lanskega decembra odprt motel je močno spremenil podobo kraja. Še posebej živahno je na kegljišču, ob lepem 
vremenu ob petkih ob sobotah pa na vrtu, ko zaigra glasba. 



VEČ HMELJA 

UGODNI OBETI 
Cene na svetovnem trgu so ugodne 

Slovenski hmeljarji bodo, 
kot vse kaže, letos z letino 
izredno zadovoljni. Vreme 
kot vlada zadnje dni je kot 
nalašč več kot ugodno. V 
Sloveniji bodo letos pridelali 
800 ton zelenega zlata več 
kot lani. Skupaj je v Sloveni
ji okrog 1650 hektarov 
hmeljskih površin, od tega 
pa kar v Savinjski dolini 
1514. Letos bodo pridelali 
okrog 3080 ton hmelja. Mno
go več torej kot lansko leto, 
upoštevati pa je treba, da so 
letos tudi površine, zasejane 
z zelenim zlatom večje kot 
lansko let/o. V družbenem 
sektorju je sto hektarjev 
hmeljskih površin več kot la
ni, v kooperaciji pa 72 hek
tarjev. 

Cene hmelja na svetovnem 
trgu so dokaj ugodne. Vrte 
se od dvanajst do trinajst 
nemških mark za kilogram. 
Na račun devalvacije dinarja 
bodo slovenski hmeljarji iz

tržili približno trideset od
stotkov večji izkupiček kot 
bi ga sicer, njihov prihodek 
pa bo okrnjen na račun 
zmanjšanja izvozne stimula
cije za petnajst odstotkov. 
Poleg prodaje v Veliko Bri
tanijo in Zvezno republiko 
Nemčijo ter drugam, se obe
ta našim hmeljarjem tudi 
izvoz na Japonsko. Sicer pa 
bodo letos izvozili osemde
set odstotkov pridelanega 
hmelja. Seveda pa ob vsem 
tem ne gre tudi brez težav. 
Največje so v zvezi z zaščitni
mi sredstvi, ki jih ni dovolj. 
INA iz Kutine je postavila 
zahtevo po združevanju de
viznih sredstev, tako da bi za 
kilogram zaščitnih sredstev 
Hmezad prisjieval en dinar 
deviz. Ce pomislimo, da rabi
jo savinjski hmeljarji letno 
14.000 ton zaščitnih sredstev, 
p>otem bi to pomenilo štiri
najst milijonov dinarjev de
viznih sredstev. Nekaj e>o-

dobnega zahteva tudi Pinus 
iz Rač. Hmezad je zato pred
lagal samoupravni spora
zum, s katerim bi delovne or
ganizacije s p>odročja kmetij
stva združevale devizna 
sredstva za kmetijsko proiz
vodnjo. S tem sporazumom 
bi rešili tudi položaj kmetij
skih proizvajalcev, ki ne 

ustvarjajo deviz, jih pa nujno 
potrebujejo za normalno 
proizvodnjo. Ob koncu zapi-
šimo še to, da bi naj ob kon
cu prihodnjega srednjeroč
nega obdobja znašal sloven
ski izvoz hmelja kar 5000 
ton. 

JANEZ VEDENIK 

NAŠMARSKEMIN 
ROGAŠKEM JE KLESTILA 
TOČA 

V zadnjem mesecu dni je šmarske kmetovalce dva
krat prizadela močna toča. Prvič, sredi julija, je klestila 
predvsem na območju ožjega Kozjanskega. Tako v 
Lesičnem, Polju, v Bistrici ob Sotli in v Kozjem. Druga 
močna toča pa je bila na začetku prejšnjega tedna, ko 
je naredila največ škode v okolici Rogaške Slatine, 
Rogatca, Sladke gore in Dobovca. 

Doslej so strokovni delavci Kmetijskega kombinata 
v Š m a r j u delno ocenili le škodo, ki je nastala po prvi 
toči na Kozjanskem. Prizadela je vinograde, kjer je 
zmanjšala pridelek grozdja kar za 30 do 40 odstotkov. 
Zelo močno je prizadela toča tudi nasade ribeza, kjer je 
uničila od 60 do 70 odstotkov zrelega pridelka. Ostale 
poljščine F>a je toča prizadela v manjši meri. Točnih, 
denarnih p>odatkov o škodi, ki jo je prizadela toča, v 
Š m a r j u še ne morejo posredovati, ker še teče njena 
ocenitev. Vedo p)ovedati le to, da je škoda precejšnja, 
toliko večja pa tudi glede na sicer neugodno letino. 
Zaradi tega kmetje, ki jim je toča prizadela pridelek, 
toliko bolj pričakujejo p>omoč širše družbene skupno
sti, da bi s tem posleidice vsaj omilili. 

Nedavna toča je močno poškodovala tudi pridelek v 
družbenem sektorju šmarskega kmetijstva. Zajela je 
namreč tudi velike plantaže jabolk v S k r b n i k u in v 
Rogatcu, pa tudi nasade hmelja in ribeza, s katerimi 
gospodari ICmetijski kombinat v Š m a r j u . 

DS 

DOBER PLOD KZ CELJE 
Ce je lani še zmrzal morila poslovno rastje celjske 

kmetijske zadruge - »pridelal i« so namreč v letu 1979 
čez milijon dinarjev i z ^ b e , pa je letošnja polletna 
bilanca dosti ugodnejša, čeprav po mnenju direk
torja Franca Derče še zdaleč ne imenitna. So pa 
vendarle zabeležili 250.000 dinarjev ostanka čistega 
dohodka, pri tem je tudi celotni prihodek od lanskih 
46 narastel na letošnjih 75 milijonov dinarjev. Pri 
odkupu zelenjave so tudi na razpolago otipljivi do
kazi napredka: lani so odkupili 180 ton zelenjave, 
letošnji se je stopnjeval do 400 ton, pri čemer je treba 
povedati, da celjsko solato jedo marsikje na Primor
skem, v Kopru, pa tudi v tem času v Dalmaciji, kjer 
lastne solate sedaj nimajo, jo je pa mogoče dobro 
zamenjavati za njihov paradižnik. 

V Kmetijski zadrugi Celje se pohvalijo, da so z grosi-
stom Merxom uveljavili dobro F>oslovno sodelovanje 
na osnovi dohodkovnih odnosov. Svojim kooperant
skim proizvajalcem sadja in zelenjave so omogočili, da 
proizvajajo za znanega kupca. Kmetje vnaprej vedo, 
kateremu bodo prodali svoj pridelek in predvsem ko-
Uko bodo pri tem zasIužiU. 

Med težavami, ki jih v K Z Celje omenjajo, so pred
vsem že splošno znani kmetijski problemi: proizvodni 
stroški naraščajo hitreje, kot pa se usklajujejo cene 
kmetijskih pridelkov. Tako radi dokazujejo, da v pri
merjavi s cenami močnih krmil in njihove potrebne 
uporabe na primer za prirast kilograma mesa, pro
dajna cena komaj pokrije stroške za močna k-mila. To 
se še posebej pozna lahko v piščančjereji, ki je izredno 
odvisna od močnih krmil. Sicer pa v KZ Celje upajo, 
da bo pridelovanje hrane slejkoprej iz resolucijskih 
določil zavzelo tudi v praksi in dejanjih svoje zaslu
ženo mesto zelene energetike. 

MITJA UMNIK 

MELIORACIJA IMENSKEGA POLJA 

IZ MOČVIRJA - NJIVA 
MelioriraN bodo 205 ha zemljišč 

v šmarski občini je preko 
1500 ha zemljišč, ki so sicer 
primerna za njivsko obdela
vo, vendar so zamočvirjena 
ali podvržena poplavam. Za
to p)omeni eno najpomemb
nejših nalog v prihodnjem 
razvoju kmetijstva v šmarski 
občini prav melioriranje teh 
1500 ha zemljišč, ki so veči
noma v Obsotelju. Prvi me
lioracijski poseg so že opra
vili na Šentviškem polju, 
kjer so pridobili 108 ha njiv
skih površin, prav v tem ča
su pa v Šmarju pripravljajo 
vse potrebno za to. da bi se 
lotili melioracije Imenskega 
polja. Ta poseg je tesno po
vezan z dokončno izgradnjo 
jezera Vonarje, ki bo prepre
čevalo poplave na tem po
dročju. In ker kaže, da bo 
jezero letos vendarle zgraje
no, bo mogoče v jeseni priče
ti z melioracijami na Imen
skem polju. V prvi fjizi bodo 
na tem polju meliorirali 
205 ha zemljišč, z melioraci
jami bodo nadaljevali na Pri-

stavškem p)olju, kjer bodo 
opravili vse F>osege na 260 ha 
zemljišč, nato p>a v tretji fazi 
zopet meliorirali še 250 ha 
zemljišč na Imenskem polju, 
pri Sedlarjevem. 

V zvezi z letošnjo moliora-
cijo Imenskega polja je bilo 
opravljenih že vrsto nalog. 
Tako je že nared elaborat o 
melioracijah in kar je najpo
membnejše - opravljenih je 
bilo tudi že vrsto razgovorov 
s kmeti, ki so lastniki zem
ljišč na Imenskem polju. 
Prav ti razgovori so p>okazali, 
da imajo kmetje velik interes 
za melioracije, saj se zaveda
jo, da txxio s temi posegi pri
dobili veliko bolj kvalitetna 
njivska zemljišča. Na njih 
bodo v tKKioče sejali pred
vsem koruzo in druge njiv
ske kulture. Razgovori s 
kmeti pa se nanašajo tudi na 
komasacijo, ki jo želijo opra
viti v prihodnjem letu. Neka
teri kmetje imajo namreč 
svoja zemljišča sedaj raz
drobljena celo na sedmih, ali 

osmih različnih koncih 
Imenskega polja. Ko bo me
lioracija opravljena, pa bodo 
na Imenskem p>olju opravili 
še komasacijo, da bodo 
kmetje v bodoče lahko obde
lovali zemljo v enem kosu. 
Komasacija bo p>omembna 
tudi za bodoče gospodarje
nje z zemljišči na Imenskem 
polju, ki jih ima v upravlja
nju Kmetijski kombinat 
Šmarje, saj je tudi 100 ha 
zemljišč v družbenem sek
torju sedaj razdrobljenih na 
številnih konceh. 

Skratka, v jeseni bodo dela 
na Imenskem polju .stekla. 
Najprej bodo |eveda oprav
ljene regulacije Grolobinjske-
ga potoka in deloma Sotle, 
nato pa sledijo še melioracij
ska dela, ki bodo predvido
ma končana prihodnjo po
mlad. Geodetski z.avod Slo
venije jja že pripravlja pro
jekt za končno komasacijo 
zemljišč na Imenskem polju, 
ki bo tudi opravljena prihod
nje leto. 

In koliko bo veljala celot
na melioracija Imenskega 
polja z vsemi sočasnimi po
segi? Na Kmetijskem kom
binatu v Šmarju, kjer seveda 
pripravljajo in organizirajo 
vse potrebno za izvedbo me
lioracij, so povedali, da bodo 
dela na Imenskem jjolju ve
ljala 17 milijonov dinarjev. 
Naložba bi približno obre
menila F>osameznega kmeta 
za okoli 3000 dinarjev na 
hektar letno. Trenutno pa je 
problem v tem, ker Ljubljan
ska banka nima na razpolago 
sredstev za tovrstne naložbe, 
vendar se na Kombinatu po
govarjajo z Nivojem Celje in 
Vodnogospodarskim podjet
jem Marih>or o tem, da bi pre
mostitveno kreditirali prve 
melioracijske oziroma regu
lacijske pK>sege do odobritve 
kredita. 

Sicer pa je melioracija 
Imenskega polja brez dvoma 
p)omembna naložba šmar
skega kmetijstva in ekonom
sko še kako upravičena. 
Omogočila bo neprimerno 
kvalitetnejši pridelek njiv
ske kulture in seveda bistve
no višji izkoristek zemljišča. 
Pomembno.sti melioracij
skih del na Imenskem polju 
se z.avedajo tako kmetje, kot 
tudi vsi organi družbenopo
litične skupno.sti. Zato sku
paj sodelujejo v tej akciji za 
čim hitrejšo melioracijo 
Imenskega p)olja. 

DAMJANA STAMEJčiC 

SADJARSTVO MIROSAN 

LETOS SREDNJA LETINA 
Lani so dosegli jugoslovansld reštord 

Hmezad TOZD Sadjarstvo 
Mirosan ima plantaže jabolk, 
ki so med največjimi v Slo
veniji. Vsega skupaj merijo 
okrog 130 ha, lani p>a so dose
gli rekordni pridelek. Tako 
so na ha pridelali kar 40 ton 
jabolk in so bili najuspešnej
ši pridelavalci jabolk v Jugo
slaviji. Pred dnvei smo obi
skali direktorja te TOZD ing. 
Vida Korberja ter mu zasta
vili nekaj vprašanj. 

Kako kažejo plantaže le
tos? »Letošnje leto je pravza
prav proizvodno težko, saj je 
preveč vlage. Ze spomladi je 
sadje cvetelo pozneje kot po
navadi in še to v zelo slabem 
vremenu, tako, da smo se ba
li slabe oploditve. Do tega ni 
prišlo, ker je bil cvetni nasta
vek zelo močan. Pozneje so 
stalne padavine F>ovzročale 
razvoj plesni in škorlupa. Za
radi tega smo doslej že štiri-

najstkrat škropili. Seveda 
predstavlja to mnogo dodat
nega dela in stroškov. Kljub 
temu smatramo, da bo letoš
nji pridelek povprečen, vse
kakor pa nižji kot lani, ko 
smo pridelali rekordno koU-
čino sadja na ha. Letos po
sebno dobro kaže rdeči deli-
šes, ki je dosegel v tem času 
primerno debelino in bo po 
kvaliteti odličen. Jonatan 
kaže slabše in verjetno bo 
prav tu tisti primanjkljaj, ki 
nam bo zniževal p>ovprečni 
ha donos.-

Kako je z zgodnjimi sorta
mi jabolk in kdaj predvide
vate pričetek obiranja za 
ozimnico? 

-Zgodnje sorte so večji del 
obrane, žal pa s prodajo ne 
moremo biti povsem zado
voljni. Sicer smo tega pri teh 
sortah že kar navajeni če
prav v tem času na trgu ni 

ravno na pretek sadja. Datu
ma, ko bomo pričeli z obira
njem poznih sort - jabolk za 
ozimnico, še nismo določili, 
gotovo pa bo najmanj teden 
dni pozneje kot običajno, to 
je razumljivo, saj se je cvete
nje zamudilo od enega do 
treh tednov kar p>omakne ce
lotni razvoj naprej. 21amudo 
je nekoliko skrajšalo zadnje 
toplo vreme, ki je pospešilo 
zorenje jabolk.« 

Kakšne pa bodo prodajne 
cene? 

»O prodajnih cenah zaen
krat ne morem reči nič dolo
čenega, saj se o tem dogovar
jamo vsi sadjarji Slovenije, 
mislim pa, da bodo zaradi 
izrednega povečanja proiz-
vodnjih stroškov nekoliko 
višje kot lani, vendar še ve
dno konkurenčne južnemu 
sadju, ki ga je malo in je pre
cej drago. S prodajo si ne de

lamo posebnih skrbi, saj 
imamo sklenjenih nekaj do
govorov, viške pa bomo lah
ko skladiščili v celjsko hla
dilnico, ki bo z ozirom na to, 
da je več plantaž prizadela 
toča, skladiščila vse domače 
sadje.« 

Rekli ste, da je bila lani 
rekordna letina in da bo le
tos nekoliko slabša. Bi nam 
lahko to ilu.strirali z nekaj 
številkami? 

»Lani je bila letina zares 
bogata. Dosegli smo 40 ton 
kakovostnega sadja na ha či
ste površine, kar je bil tudi 
jugoslovanski rekord. Letos 
bomo pridelali verjetno 250 
do 300 vagonov sadja, seve
da če nas ne bo presenetila 
toča. 

Kako vam uspeva da dose
gate tako dobre rezultate? 

»Na donos in kvaliteto sa
dja vplivajo številni agrote
hnični ukrepi. Na to vpliva 
pravočasna zaščita pred bo
leznimi in škodljivci, saj gre 
tu včasih že kar za ure in lah
ko nekaj ur zamujeno škrop>-
Ijenje pusti veliko škodo. Po
tem je odločilno tudi pravil
no rezanje sadnega drevja, 
dognojevanje, košnja itd.-

T . T A V C A B . 

OBIRALNI STROJI ZA 
ROMUNIJO 

Minuli teden so na železniški postaji Žalec naložili po
sebno vlakovno kompozicijo z desetimi stroji za obiranje 
hmelja, ki so jih poslali v Romunijo. Do konca leta bo 
Hmezad TOZD Strojna poslala še deset takšnih strojev. Ob 
tej priložnosti je SOZD Hmezad obiskala dvanajstčlanska 
gospodarska delegacija Romunije, ki se je zanimala za našo 
tehnologijo pridelovanja in obiranja hmelja in za nekatere 
druge stroje. To ni prvi izvoz obiralnih strojev Strojne iz 
Žalca. Že pred meseci so p>oslali prvo pošiljko tudi na Polj-. 
sko. Tako pomeni pošiljka za Romunijo razširitev tržišča. 

Skupru iztržek znaša okoli 850 tisoč dolarjev. 
T . T . 

ŽIVALI TRPI JO ŽEJO 
Društvo za varstvo živali v Celju, Gledališka št 2 naproša 

in opKJzarja vse lastnike psov čuvajev, da v tej vročini poskr
bijo, da bodo živali imele vedno na voljo sveže pitne vode. 
Živalim nujno omogočite počitek v senci. Terenski delavci 
društva bodo nepretrgoma in postopoma ugotavljali po
manjkljivosti pri oskrbi živali. 

Ce lastniki ne bodo up>oStevali navodila društva za varstvo 
živali, bo društvo negativne primere smatralo za M U C E N J E 
ŽIVALI in primer obravnavalo kot prekršek zoper ZJRM 
(Ur l . SRS št. 16 čl. 11, točka 7). Predvidene sankcije: do 
2.000 dinarjev ali 30 dni zaporne kazni. 

Prosimo vse. zlasti člane društva, naj posredujejo in of>o-
zarjajo lastnike na naša navodila. 

DRUŠTVO ZA VARSTVO Ž I V A L I 
C E L J B : 



18. A VGUST- PRAZNIK OBČINE ŠENTJUR 

po ZIME NOVA HALA 
Komunalno podjetje Šent

jur je bilo ustanovljeno že le
ta 1966, ko je imelo v svojem 
okrilju tudi stanovanjsko de
javnost. Na začetku je bilo v 
njem zaposlenih sedem de
lavcev, toda z leti se je to 
jtevilo večalo skladno z raz
širitvijo obsega dejavnosti 
stanovanjsko-komunalnega 
podjetja. Leta 1975 pa se je 
podjetje reorganiziralo, saj 
seje iz njega odcepila stano
vanjska dejavnost, ki so jo 
na novo organizirali v sa-
imoupravni stanovanjski 
skupnosti. Ostalo je torej 
Komunalno podjetje, ki pa je 

iz leta v leto širilo svojo de
javnost pač glede na defici
tarnost predvsem obrtnih 
dejavnosti v občini. Podjetje 
ima tako danes svojo vodo
vodno, gradbeno, steklar
sko, pleskarsko in pečarsko 
skupino in 75 zaposlenih de
lavcev. Pomembno je, da po
kriva vso osnovno komunal
no dejavnost v občini in da 
ob tem uspešno gospodari. 
P rob lem Komunalnega po
djetja pa so prostori, ki so 
zaenkrat zelo slabi in razpr
šeni na številnih koncih 
Šentjurja. Mnogo skrbi si de
lavci Komunalnega podjetja 

dajejo tudi s samoupravno 
organiziranostjo, ki jo želijo 
v bodoče še ustrezneje izpe
ljati g lede na naravo dela in 
večjo učinkovitost odloča
nja. 

Komunalno podjetje da
nes izvaja naslednje dejav
nosti: 

- izvaja vse vrste nizkih in 
visokih gradenj ter remont
na dela 

- vzdržuje vodovode in to
plovode 

- opravlja splošno steklar
sko dejavnost, soboslikarska 
in pleskarska dela 

- upravlja z vodovodi in 
skrbi za preskrbo občanov s 
pitno vodo 

- upravlja s pokopališči in 
ureja zelenice v K S Šentjur 
trg 

- opravlja še druge dejav
nosti komunalnega značaja. 

Komunalno podjetje si je 
tudi za prihodnje obdobje 
zastavilo jasne cilje; vsi pa so 
podrejeni temu, da je treba v 
celoti razviti posamezne de
javnosti. Osnovni pogoji za 
doseganje teh ciljev pa so: 1. 
zagotoviti ustrezne prostore 
za nemoteno delo 2. kadri in. 
3. potrebno bo zagotoviti 
boljšo tehnično opremlje
nost v posameznih dejavno
stih. Prvi korak pa v Komu
nalnem podjetju pravkar 
premagujejo. Do zime bodo 
namreč zgradili novo skla
diščno halo, v kateri bo cen
tralno skladišče, pa zasilna 
steklarska delavnica in de
lavnica skupine za vzdrževa
nje vodovodov . Ta hala bo 
prvi korak pri premagovanju 
prostorskih težav Komunal
nega podjetja iz Šentjurja, 
kajti v naslednjih letih načr
tujejo tudi gradnjo novih de
lavnic in poslovnih prosto
rov. 

TUDI KOMUNALNO PODJETJE 
SE PRIDRUŽUJE ČESTITKAM 
OBČANOV ZA NJIHOV PRAZNIK! 

proj za izdelavo hladno valjanih kovinskih profilov 

^je in valji za valjanje hladno valjanih kovinskih profilov 

IZPIIANINE 
D o 1 . 4. 1980 j e b i l T A J F U N iz P l a n i n e p r i S e v n i c i P O Z D . Z d a j se j e razv i l v 

d e l o v n o o r g a n i z a c i j o s 100 z a p o s l e n i m i . V e l i k a p r i d o b i t e v za t o d e l o v n o o r g a n i 
z a c i j o j e n o v a p r o i z v o d n a h a l a , k i n u d i u g o d n e p o g o j e za d e l o . 

P r o i z v a j a j o : 
K m e t i j s k e s t r o j e : p u h a i n i k e In o b r a č a l n i k e t e r h i d r a v l i č n e e l e m e n t e . 

D E L A V C I T A J F U N A I Z P L A N I N E 

Č E S T I T A J O V S E M Z A P R A Z N I K O B Č I N E 

Š E N T J U R . 

VAM KOVINARJE IZ POZD ORODJE-OPREMA ŠENTJUR 
Iz obrtne delavnice je s 1. 1. 1979 nastala 

POZD orodje-oprema Šentjur. Potrebe na tr
žišču so namreč narekovale povečanje proiz
vodnje in z ustanovitvi jo pozda so se sprožile 
nove možnosti razvoja. Ob tem je bilo seveda 
treba razmišljati tudi na posodobitev proiz
vodnje, izboljšati organizaci jo, tehnologi jo in 
pogoje dela. Zato je v Dramljah nastal nov 
obrat. Otvoril i so ga lanskega novembra. Šest 
zaposlenih v tem novem obratu, ki je velika 
pridobitev za pozd, zdaj izdeluje hladno valja
ne profi le. 

Povpraševanje za izdelki, ki nastajajo v de
lavnici v Šentjurju in v Dramljah, je veliko. 
Pozd orodje-oprema Šentjur tesno sodeluje z 
domačim Alposom, Labin Progresom, Si-
skom, s tovarno cevi iz Dervente in Aleksinca. 

POZD ORODJE-OPREMA ŠENTJUR proiz
vaja: 

- HLADNO VALJANE PROFILE 
- ORODJE ZA HLADNO VALJANJE PROFI

LOV 
- NUDIJO USLUGE ZA OSTALE MEHAN

SKE OBDELAVE KOVIN 
Usmeritev 23-članskega kolektiva je pred

vsem: končati objekt v Dramljah, da bi tako 
proizvodnja bolje in hitreje stekla. Začeli pa 
naj bi tudi z gradnjo v Šentjurju, kjer bi zgra
dil i delovne prostore za nadal jnjo proizvod
njo. Za redno delo pa potrebujejo še več KVA
LIFICIRANIH STRUGARJEV in KVALIFICIRA
NIH DELAVCEV IZ KOVINSKE STROKE. 

DELAVCI POZDA 
ORODJE-OPREME 
SE PRIDRUŽUJEJO 
ČESTITKAM 
OB PRAZNIKU 
OBČINE ŠENTJUR 
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OBRTNO ZDRUŽENJE V 
PRID ČLANSTVU IN 
SKUPNOSTI 

V občini Šentjur pri Celju 
so se v zadnjih letih mnogo
krat pogovarjali o tem, kako 
bi pospešili razvoj malega 
gospodarstva ter ga naravna
li tako, da bi dejansko sledilo 
potrebam združenega dela in 
občanov. Dejstvo je bilo na
mreč, da je bila ta veja go
spodarstva sicer precej ra
zvita, vendar še vse premalo, 
da bi lahko pomembno pri
spevala k hitrejšemu razvoju 
celotne skupnosti. Zato tudi 
ni naključje, da je prav po
treba po hitrejšem razvoju 
celotne obrtne dejavnosti v 
šentjurski občini, pa njena 
vse večja vloga v krajevnih 
skupnostih in nenazadnje ši
rok družbeni interes po te
snem povezovanju malega 
gospodarstva z združenim 
delom - da je torej vse to 
terjalo tudi učinkovito orga
niziranost tega pomembne
ga gospodarskega področja. 
Lani, v februarju je bilo, so v 
Šentjurju vendarle usta
novili Obrtno združenje, ki 
je tedaj povezovalo 185 obrt
nikov in 36 tako imenovanih 
delavcev s popoldansko 
obrtjo. Trenutno je v združe
nju 204 rednih članov. 

RAZVEJANA 
ORGANIZIRANOST 
ZDRUŽENJA 

Takoj po ustanovitvi je 
Obrtno združenje Šentjur iz
peljalo tudi svojo samou
pravno organiziranost. Pač 
glede na potrebe, ki so jih 
izkazovali člani. Najvišji or
gan združenja je zbor obrtni
kov, v katerem so vsi člani 
Obrtnega združenja. Delega
ti zbora pa sestavljajo skup
ščino. Ta se je od usta
novitve dalje sestala že tri
krat in obravnaval nekatere 
temeljne usmeritve delova
nja združenja in razvoja obrti 
v šentjurski občini. Sicer pa 
jo sestavlja 35 do 45 delega

tov zbora obrtnikov. 
Vse operativne zadeve 

Obrtnega združenja opravlja 
izvršni odbor. V času svoje
ga mandata se je sestal de
vetkrat in obravnaval vrsto 
pomembnih in žgočih vpra
šanj, pripravil ustrezna gra
diva za skupščino ter usmer
jal in spremljal delo sekcij in 
odborov. P o d okriljem izvrš
nega odbora namreč deluje
jo štirje odbori, ki imajo 
vrsto pomembnih nalog in 
za katerih delo se člani moč
no zanimajo. Kreditni odbor 
skrbi za to, da se opravi pra
vična delitev kreditov, ki jih 
namenja banka šentjurskim 
obrtnikom. Odbor daje mne
nje banki, sestaja pa se po 
potrebi, največkrat pa kar 
enkrat na mesec. 

Tudi odbor za izobraževa
nje je opravil v času od orga
niziranja Obrtnega združe
nja dalje pomembno delo. 
Dvakrat je organiziral raz
pravo o osnutku zakona o 
usmerjenem izobraževanju, 
ki člane - obrtnike - še kako 
zadeva. Odbor je organizira
la tudi tečaj za varstvo pri 
delu, povezal pa se je tudi s 
šolami in pripravil za učence 
osmih razredov ogled neka
terih šentjurskih obrtnih de
lavnic. Odbor za izobraževa
nje pa je organiziral tudi raz
pravo o letošnji kolektivni 
pogodbi ter o zakonu o dav
kih občanov. 

Tretji odbor, ki deluje pri 
izvršnem odboru Obrtnega 
združenja Šentjur, je odbor 
za stanovanjska vprašanja. 
Ta odbor je povezan z ustrez
no komisijo pri samoupravni 
stanovanjski in njegova na
loga je predvsem v tem, da 
pomaga reševati pereče sta
novanjske probleme delav
cev, ki so zaposleni pri obrt
nikih. 

In slednjič deluje še odbor 
za šport in rekreacijo, ki seje 
s svojo dejavnostjo v zad

njem letu dobro izkazal. Or
ganiziral je namreč nekaj 
tekmovanj, pa tudi omogo
čil, da so se člani Obrtnega 
združenja udeležili regijskih 
ali slovenskih tekmovanj v 
različnih disciplinah. Po
membno je še omeniti, da so 
se šentjurski obrtniki vklju
čili tudi v občinske sindikal
ne športne igre. V odboru za 
šport in rekreacijo pa načrtu
jejo, da bodo pripravili prvo 
soboto v septembru na Boču 
prijateljsko srečanje vseh 
šentjurskih obrtnikov in nji

hovih zakonskih drugov. 
Srečanje bo kajpada pope
streno tudi z vrsto športnih 
tekmovanj in zabavnimi 
igrami. 

K o govor imo o organizira
nosti Obrtnega združenja v 
Šentjurju moramo omeniti 
še tri sekcije, ki delujejo pri 
izvršnem odboru. T o so sek
cija avtoprevoznikov, ki ima 
85 članov, sekcija gostincev, 
ki ima 23 članov in sekcija 
obrtnikov strojnih in zemelj
skih del, ki ima 30 članov. Za 
sedaj še velja ugotovitev, da 

sekcijsko delo v združenju 
še ni zaživelo, vendar si pri
zadevajo, da bi nekatere na
loge, probleme in vprašanja 
v bodoče vendarle reševali v 
sekcijah, ki med .seboj pove
zujejo istorodne obrtne de
javnosti. 

ZA HITREJŠI RAZVOJ 
OBRTI 

Z namenom, da bi pred 
sprejetjem srednjeročnih 
planskih dokumentov posta
vili temelje za bodoči hitrejši 
razvoj malega gospodarstva, 

' so v šentjurski občini pripra
vili že pred poletnimi počit
nicami razgovor, ki so se ga 
udeležili tako člani izvršnega 
sveta, kot člani izvršnega od
bora Obrtnega združenja in 
drugi zainteresirani dejavni
ki. Cilj pogovora je bil anali
zirati stanje na področju ma
lega gospodarstva v občini 
ter zastaviti naloge, ki bodo 
v prihodnjih letih pospešile 
razvoj te veje gospodarstva. 
Ena od posledic pogovora je 
bila tudi ta, da so pri izvrš
nem svetu občine Šentjur 
ustanovili posebno komisijo, 
ki bo do jesenskih mesecev 
opravila analizo obrtne de
javnosti v občini ter nakaza
la možnosti povezovanja 
obrti z združenim delom. V 
šentjurski občini namreč 
vlada velik interes za usta
navljanje posebnih organiza
cij združenega dela, ki g lede 
na izkušnje dajejo pomemb

ne gospodarske rezultat^ 
Dalje pa je interes tudi 
tem, da bi še tesneje povezan 
obrtno dejavnost z zdrui>^ 
nim delom in pospešili r̂ . 
zvoj kovinsko predelovalt^^ 
storitvene obrti in obrti, ki^j 
bila vezana na kmečki turj. 
zem in gostinstvo. Ob zago. 
tavljanju teh ciljev bo sevedj 
moralo odigrati še kako p(>. 
membno v logo Obrtno zdru. 
ženje, katerega naloga bo 
usmerjanje članov k nalo. 
gam, ki pomenijo splošni in. 
teres šentjurskih delavcev in 
občanov. ^ 

PO INFORMACIJE NA 
ZDRUŽENJE 

Obrtno združenje v Šent
jurju je pred kratkim dobilo 
svoje prostore v stavbi, kjer 
je bil prej sedež Občinske 
skupščine. Strokovna tajni
ca dela na sedežu združenja 
od 6. do 14. ure, uradne ure 
za stranke pa so v ponedelj
kih, sredah in petkih. Ven
dar pa vsem članom, ki bi 
želeli tudi v ostalih dneh pri 
ti po inormacije na sedež 
združenja, vrata ne bodo za 
prta. Na sedežu Obrtnega 
združenja se trudijo, da bi 
dali .svojim članom čimveč 
pojasnil glede reševanja teh 
ali onih vprašanj, ki zadevajo 
delo v obrti. Široko pa odpi
rajo vrata tudi zdomcem, ki 
želijo pojasnila glede more
bitnega odpiranja obrtne de 
lavnice v .šentjurski občini. 

OBRTNO ZDRUŽENJE 
OBČINE 
ŠENTJUR PRI CEUU 
ČESTITA VSEM 
OBČANOM 
OB OBČINSKEM 
PRAZNIKU! 



PROSLA VA Z LETALSKIM DOŽIVETJEM 
z velikim letalskim mitin

gom in zaključkom jugoslovan
skega aerorallya za pokal mar
šala Tita bodo celjski letalci 
proslavili 50-letnico Aerokluba 
Celje in 90-Ietnico telesne kultu
re v Celju. 

I Aerorally za pokal maršala Tita 
je največja letalska prireditev v 
državi in se je pred 23 leti pričela 
ravno v Celju. Letošnja tekmova
nja motornih pi lotov v tej disci
plini, ki obsega točnost pristaja
nja na točko, časovno točnost ter 
različne navigacijske in opazo
valne naloge se bo pričelo v Va-
Ijevu. končalo pa v Celju. Tega 
tradicionalega tekmovanja v mo
tornem letenju se bo letos udele
žilo okoli 50 pi lotov iz vse Jugo
slavije, celjske barve pa bosta za
stopala Peter K a m e r in Zan P i -

Ob zaključku tega tekmovanja 
bo v nedeljo, 17. t. m. ob 14. uri 
na letališču v L e v c u tudi velik 
letalski miting z zelo pestrim in 
zanimivim programom. P o pro
glasitvi uradnih rezultatov tek
movanja, ko bo predsednik pred
sedstva S R S Viktor Avbe l j pode
lil pokale najboljšim, se bo na
mreč pričela letalska manifesta
cija v zraku, na kateri bo sodelo
valo okoli 100 motornih, reaktiv
nih in jadralnih letal ter 30 padal
cev, balon in radijsko vodeni le
talski model i . Posebno pozor
nost bosta verjetno vzbudili le.se-
ni maketi potniškega letala DC-9 
in hidroplana, ki tudi letita. 

Posadka vojnega letalstva se 
bo na tem mitingu predstavila v 
polni sestavi z reaktivnimi letali, 
domačimi orli, jastrebi in kragu
lji, helikopterji pa bodo izvedli 

prikaz desanta. Omeniti velja še 
akrobatska letala, to je motorno 
Z L I N in jadralno B L A N I K s ka
terim bo ponovno navdušil pre
kaljeni veteran Maks Arbajter. 

Prizadevni organizatorji te ve
like letalske prireditve so pomi
slili tudi na tiste občane, ki bi 
morali zaradi neparne avtomo
bilske številke ostati doma, saj so 
organizirali tudi posebne avtobu
sne prevoze iz Celja do letališča v 
l ^ v c u . Na sliki: na republiškem 
prvenstvu v aerorallyu. ki je bilo 
pred nedavnim na letališču v 
Levcu , se je 15 letal takole razvr
stilo pred letališkim poslopjem. 
K a k o bo šele v nedeljo, ko bo 
samo na rallyu sodelovalo okoli 
50 letal. 

T E K S T : F. P U N G E R C i C 
S L I K A : F. G A B E R 

ŠTIRI LETA SPOROV 

VSEGA SO KRIVI GOLOBI 
Sostanovalci grozijo z novo prijavo 

Golob i so prebivalc i mest 
in tako smo se že navadil i 
nanje, da j ih skoraj ne opa
zimo. V ve l ik ih mestih, kjer 
so j i m začeli povzročat i pre
g lav ice , pa so se loti l i kon
trole nad njimi. Tega v Ce
lju še nimamo, čeprav bi bi
lo potrebno, da nekdo skrbi 
zanje. Sem bi spadala tudi 
določ i tev prostora, ki bi bil 
namenjen hranjenju golo
b o v in ostalih ptic. Samo 
upamo lahko, da se bo to 
uresničilo in se bodo s tem 
končali spori kot je tale v 
bloku Ob železnici 1. 

Vsi se jezijo nanjo, očitajo 
ji, da vidi samo sebe in se 
sploh ne ozira na sosede. 
Prišlo je že do hudih besed 
in do metanja kamenja v sta
novanje. In vse to zaradi go
lobov. 

Jožica Dobovišek je upo
kojenka, ki živi sama in vso 
svojo skrb je posvetila golo
bom. Dan za dnem jih hrani, 
golobi so se tega privadili in 
vestno prihajajo. »Vse lepo 
in prav, če ima človek rad 
živali," menijo sosedi, »toda 
krmila bi jih lahko kje drug
j e . « Golobi namreč z odpad
ki umažejo okenske police in 
pločevinaste robove nad 
okni, ki pa se jih ne da očisti
ti. Menda vse skupaj smrdi. 
Po leg tega predstavljajo go
lobi nevarnost za zdravje, saj 
je dokazano, da prenašajo 
bolezeni. Vse to so argumen
ti, s katerimi nastopajo sta
novalci. Spopad se vleče že 
nekaj let, rezultata pa ni no
benega. Pred dvema letoma 

je bil zoper njo postopek na 
poravnalnem svetu, kjer je 
izjavila, da golobov ne bo 
več krmila, če bo občina po
skrbela prostore, kjer bi jih 
ljudje lahko hranili. Seveda 
se to ni zgodilo in s hranje
njem je nadaljevala. Podob
no je obljubila tudi na seji 
hišnega sveta prejšnji me
sec, pa je bilo že čez tri dni 
vse postarem. V odloku o 
hišnem redu so zapisali, da 
je »hranjenje golobov na bal
konih in okenskih policah 
ter odmetavanje hrane skozi 
okna na zelenice, dvorišča 
ob hiši (in sploh okoli hiše), 
kakor tudi na nadstrešja pri 
vhodih, iz zdravstvenih in hi
gienskih razlogov prepove
dano.« Ob razstavi Holtikut-
lura 80 so počistili okolico 
bloka, sedaj pa je spet vse 
umazano. Pa še otroško igri
šče je zraven! 

Nato je svoje povedala še 
Jožica Dobovišek. Pravi, da 
vreči koruze in pšenice ko
maj spravi do doma, torej res 
ne more hrane nositi še kam 
drugam. Tisto o smradu pa 
je baje čista izmišljotina, saj 
ima ona v stanovanju dva 
bolna goloba, pa prav nič ne 
smrdi. »Navsezadnje,« je re
kla, »pa lahko vsak počisti 
polico pred svojim oknom.« 
Pritoževala se je, da ji vsi na
gajajo in jo zmerjajo, čeprav 
ni nikoli nikogar užalila. 
Enostavno ne razume, kako 
so sosedi tako kruti in ne pri
voščijo go lobom hrane. Toda 
ona ve, da so lačni in da mo
rajo jesti, torej jih bo hranila 

še naprej. Dejala je, da se ni
kogar ne boji, kar naj jo to
žijo. 

Tudi sanitarnemu inšpek
torju je spor prišel na ušesa. 
Pravi, da jo lahko kaznuje 
sanitarna občinska straža. 
Sanitarna inšpekcija je do 
sedaj ni mogla, ker odlok o 
krmljenju ptic ne določa 
sankcij, novi odlok, ki je v 
obravnavi, pa bo to omogo
čal. Hišni svet pa že grozi s 
prijavo. K d o bo odnehal, ne 
vem, Doboviškova je vztraj
na, stanovalci pa že počasi 
izgubljajo živce in voljo. 

Samo s kaznovanjem pro
blem ne bo rešen, potrebna 
bo širša akcija, da se nekaj 
stori z golobi, ki jih je vedno 
več. Doboviškova v to ne 
verjame, saj mi je za slovo 
rekla: »Ce boste kaj pisali, 
kar dajte, go lobom to tako 
ali tako nič ne koristi.« 

T A T J A N A P O D G O R Š E K 

4 5 STANOVANJ 
V ŠENTJURJU 

v okviru praznovanj obči
ne Šentjur pri Celju bodo ju
tri slovesno izročili ključe 
družinam, ki se bodo vselile 
v nov stanovanjski blok na 
Pesnici. Stanovanjski blok 
bo ponudil streho 45 druži
nam, za katere bo letošnji 
občinski praznik še toliko 
bolj slovesen. 

D S ^ 
POKROVI
TELJSTVO V 
SALZBURG 

Konec minulega mese
ca je na pobudo republi
ške konference S Z D L ob
činska konferenca S Z D L 
Žalec prevzela pokrovi
teljstvo nad slovenskim 
klubom Oton Zupančič iz 
Salzburga. 

Klub je obiskala dele
gacija predstavnikov ob
činske konference S Z D L , 
Kulturne skupnosti, 
D P D Svobode iri osnov
ne šole Peter Sprajc-Jur 
iz Žalca. Društvo v Sal-
zburgu ob.sega dejavno
.st!: kulturno, športno in 
zabavno. Posebno pozor
nost pa posvečajo sloven
skemu pouku. 

Sodelovanje med klu
bom Oton Zupančič in 
občino Žalec bo potekalo 
predvsem na kulturnem 
in šolskem področju, že 
je.seni pa bo delegacija 
kluba obiskala občino 
Žalec. T . T.. 

TOPLI ČLOVEŠKI ODNOSI 
NA GINEKU TRI 

Celjani in okoličani kar 
prevečkrat kritično oce
njujemo delo medicin
skega o.sebja celjske bol
nišnice. Mnogokrat .seve
da upravičeno, mnogo
krat pa tudi ne. Prav zara
di tega smo toliko bolj ve-
.seli različnih pohval, ki 
jih slišimo. Se zlasti pri
jetno presenečeni pa smo 
bili, ko nas je obiskala Mi
lica Jokič iz Benkovca pri 
Zadru, zraven pa je bil tu
di njen mož Cedomir. Mi
lica se je namreč zdravila 

na ginekološko porodni
škem oddelku celjske 
bolnišnice, ali natančneje 
povedano na Gineku tri. 
Najprej nas je .seveda za
nimalo, kako to, da se je 
Milica odločila za zdrav
ljenje prav v Celju. 

"Zdravljenje na gineko
loško porodniškem od
delku v Celju so mi sveto
vali zdravniki v Splitu, ki 
So trdili, da je celjska bol
nišnica in še zlasti ta od
delek med najboljšimi v 
Jugoslaviji. Seveda .se ni
sem mogla takoj odločiti, 
ko pa sem slišala še vrsto 
Pohval na račun medicin
skega osebja v Celju še v 
Beogradu, z moževem ni
sva več oklevala. Odločila 
sem se za Celje.« 

Miličin mož Cedomir se 

je samo veselo smehljal 
in povedal, da je izredno 
srečen, ker je žena imela 
v Celju takšno nego. Ne
go, kakršne drugod ni.so 
navajeni. 

Milica pa je dodala: 
• Medicinsko o.sebje je en
kratno. N e veste, koliko 
bolnemu človeku pome
ni, če čuti, da zdravniki in 
.se.stre ter .strežnice bolni
ka spo.štujejo. Niti enkrat 
nisem imela občutka, da 
.sem tu samo pacient in 
nič več. Medicinske .se
.stre na Gineku tri .so bile 
z mano tako dobre, da 
vam ne morem povedati. 
Kar čuti .se, kako dobro .se 
spoznajo na .svoje delo. 
Pa ne, da bi delale .samo 
to, kar morajo. Mnogo
krat so prišle k meni ter 
me povrašale, če kaj že
lim ali morda česa pogre-
.šam Zdravniki, ki operi
rajo, se tudi kasneje zani
majo za bolnika. Opazila 
pa .sem, da takšen odnos 
ni bil samo do mene, pač 
pa prav do v.seh bolnic, ki 
.so .se takrat zdravile. 
Vsem bi se rada zahvalila 
za pozornost, strokovno 
delo in človečnost. Vern, 
da morda vse ženske, ki 
.se zdravijo, niso zadovolj
ne, vendar pozabljajo, da 
pri zdravljenju sodeluje 
tudi bolnik. Se zla.sti pa 
me je navdušil primarij 
Slavko Peterlin, ki je ve
lik človek. Njemu in 
v.sem drugim .še enkrat 
moja najtoplejša zahvala 
za vse." 

Cedomir pa nam je ob 
slovesu dejal, da bi mora
lo biti povsod tako kot je 
v Celju. In priznati mora
mo, da smo bili izpovedi 
srečnih zakoncev iz Dal
macije veseli tudi mi. Kar 
prevečkrat pozabljamo 
na dobre stvari okrog 
sebe. 

J A N E Z V E D E N I K 

USPOSABLJANJE VOZNIKOV 

VOZNIKI OD ROJSTVA? 
Inštruktor nima istih pravic kot drugi delavci 

število prometnih nesreč 
nam pokaže, da se mnogi vozniki 
obnašajo na cesti skrajno malo
marno in neodgovorno . Inštruk
torji avto-šole pri Združenju šo
ferjev in avtomchanikov jih tega 
verjetno niso učili, kar tudi in 
struktorji drugih avto-šol. Kak 
šen je odnos vozn ikov do avto-
šole? Al i sploh kaj cenijo pridob
ljeno znanje? Kakšno je delo in
štruktorjev? Al i .se beležijo uspe
hi tudi po opravljenih izpitih? 
K a k o je , če opravljaš poklic ho
norarno, oziroma, če usposabljaš 
pokl icne voznike? Spraševali bi 
se lahko brez konca in kraja ter 
ugibali in odgovarjali na vpraša
nja, zato raje prepustimo čas in 
prostor inštruktorjem avto-šole. 

F R A N C S E V C N I K A R - preda
vatelj in inštruktor: Marsikdo si 
je zamišljal, da zahteva praktična 
vožnja manj truda, tako da jih 
ve l iko obupa že na začetku, kar 
povzroča osip kadra. Inštruktor 
je lahko le človek, ki ima veselje 
do tovrstnega dela. S kandidati 
prihaja d o prob lemov le takrat 
kadar morajo opraviti več ur, ker 
to vključuje tudi večje izdatke. 
Inštruktorje je izredno prizadela 
omeji tev sodi-lihi, kajti opraviti 

morajo vse ure, ne g lede na to, da 
je tudi poučevanje omejeno na 
osem ur dnevno. Iz tega sledi da 
inštruktorji nimajo istih pravic 
kot jih imajo drugi delavci. Zara
di različne strukture kandidatov, 
/.ahtevajo predavanja precej.šen 
napor. Ljudje mislijo, da j im bo 
znanje samo padlo v glavo, toda 
le obiskovanje predavanj /.ago-
tavlja hiter uspeh. Obojestranska 
želja, da se izpit opravi kar se da 
hitro, zahteva prilagoditev po.sa-
meznim strankam, kar pa pome
ni ce lodnevno vezanost. Več ino 
časa posvečam predavateljske
mu delu, medtem ko instruiram 
le zaradi povezave teorije s 
prakso. 

S L A V K O V E T E R N I K - in 
struktor: Udeleženci mestnega 
prometa so zelo netolerantni, ka
dar opazijo voz i lo avto-šole. Ze 
ob vsakem najmanjšem zastoju, 
ki ga povzroči kandidat, se začne 
pritiskanje na trobilo. Vozniki 
nemalokrat ne upoštevajo pred
pisov, medtem ko si kandidati 
velikokrat premalo prizadevajo. 
V delovni organizaciji imamo tu
di voznike s premajhnim občut
kom za odgovomos t , ker ne opo
zarjajo pravočasno na napake, ki 

so nastale na vozilu. Naloga in
štruktorjev je, da usposobijo 
kandidata v čimkrajšem času 
Ker si vsi inštruktorji ne prizade
vajo v enaki meri, v o d i m o stati
stiko in g lede na porabo goriva in 
ohranjenosti vozila dodajamo ali 
odvzemamo po.samezniku točke, 
kar vpliva na dohodek. 

Š T E F A N B O B E K - inštruk
tor: Usposabljam poklicne voz
nike za tovornjake. Ljudje se po 
gosto odločajo /.a ta poklic, pri 
tem pa ne pomislijo, ali je to tisto 
pravo, kar bi radi v življenju de
lali. Zaradi neustreznih predstav 
o poklicu, marsikdo odstopi že 
takoj na začetku. Začetno fazo 
izpita opravimo na poligonu, ta
ko da ne ovi ramo mestnega pro
meta. P rob lem je z vzdrževa
njem, ker je vozi lo nenehno na 
ce.sti. K o gre kandidat na cesto, 
moramo biti v nenehni priprav
ljenosti, da ne povzroči nesreče. 
T o delo me v osmih urah bolj 
izčrpa, kot bi me delo voznika, 
tudi če bi vozi l štiriindvajset ur. 

M A K S V O D E B - inštruktor: 

Redno sem zaposlen v A E R O Ce
lje, v popoldanskem času pa de
lam honorarno kot inštruktor. S 
tem, ko spremenim svojo dejav

nost, mi je življenje manj mono
tono. V primeru, da bi moral kot 
inštruktor delati redno, torej 
osem ur, bi učinkovitost dela 
padla, tako sem pa lahko ves čas 
polno angažiran. Pri svojem delu 
se ne oziram na to, da imam re
dno službo. N e delam samo za 
dva deci. Vsi ravno ne gledajo 
tako, ampak mislijo bolj na di
nar. Takšno ravnanje obsojam. 
Naša avtošola je znana po tem, 
da se maksimalno zavz.emamo za 
kandidata. N e delamo tako kot 
nekateri, ki dajejo kandidatom 
pretežno relacijske vožnje. Stari 
vozniki zapostavljajo avto šolo. 
Doživel sem že, da sem ustavil 
pred prehodom za pešce, med
tem ko je voznik za menoj prehi
teval in ogrozil pešce. Včasih 
kandidat na semaforju ne spelje 
takoj, vozniki začno trobiti, zme
dejo kandidata, kar pa povzroči 
še večjo zmešnjavo. Ljudje po-
/.abljajo, da se niso rodili z izpi
tom, da so bili tudi oni kandidati. 
Vsekakor je razlika med vožnjo v 
avto-šoli in med praktično vož
njo. Sem pa prepričan, da b o d o 
kandidati ohranili ce lo g lavo in 
celo pločevino, če bodo vozil i ta
ko kot v avto-šoli. 

V I L I E I N S P I E L E R 

http://le.se-


LUČKI DAN 

PRIJETNO IN BOGATO 
L e p delež lovcev, mladih In športnikov 

čeprav že gostje, izletniki 
in turisti prinašajo v Luče 
ob Savinji v tem času razgi
bano življenje, je bilo v so
boto, 9. in v nedeljo, 10. av
gusta, prijetno še bolj. To 
po zaslugi domačega turi
stičnega društva, ki je pri
pravilo enajsto tradicional
no turistično prireditev. Od 
letos naprej je turistično ra
janje zamenjal »lučki dan.« 
Tokrat je bil velik, bogat in 
razgiban in je trajal skoraj 
48 ur. 

Prireditve so se začele v 
soboto s športnimi srečanji 
in zanimivo razstavo, na ka
teri so prikazali domačo in 
staro posodo, tudi orodje. 
Opozorili so na trlice in lan, 
na volno in njene izdelke, 
prikazali staro kuhinjsko po
sodo, prav takšne likalnike 
in še kaj. Tudi telege za živi
no itd. 

Tudi razstava skulptur in 
slik samouka Antona Vene-
ka iz Rečice je vzbudila veli
ko pozornost, tembolj, ker se 
je avtor tokrat predstavil še z 
domačo krajino. 

V šahovski simultanki 
proti tridesetim nasprotni
kom je velemojster Bruno 
Parma oddal le pol točke. 
Vsa ostala srečanja so se 
končala v njegovo korist. 

V rokometni tekmi so do
mačini premagali ekipo iz 
Ormoža z rezultatom 28:26. 

V nedeljo je navdušil polet 
zmajev. Drznim letalcem je 
zaploskalo na stotine parov 
rok. 

Osrednja nedeljska prire
ditev je bila povorka, ki je 
prav tako ohranila svoje obi
čajno narodopisno obeležje. 

Predice in citraši so bili v 
središču pozornosti. L e p je 
bil delež lovcev, ki so na vo
zu prikazali vrsto svojih tro
fej. In potem mozirski konje
niki, pa kočija, ki je bila park 
v malem in velik šopek cve
tic, narodne noše, mladi kos
ci in grabl j ice . . . In ples v 
središču kraja in vel iko do

bre volje na vsakem koraku. 
Številni obiskovalci in gle

dalci so bili zadovoljni s pri
reditvijo, ki je uspela v celoti 
in potrdila ne samo moč in 
sposobnost domačega turi
stičnega društva, marveč tu
di rezultate skupnega dela z 
mladimi, lovci, športniki in 
drugimi. M . B O Z i C 

TURISTIČNI DROBIŽ 
N A Č R T R O G A Š K E S L A T I N E - Krajevna skupnost 

Rogaška Slatina je izdala načrt kraja v merilu 1:10.000. 
Na njem so poleg ulic označene tudi vse hiše s hišnimi 
številkami v kraju in bližji okolici. Tako je načrt v 
pomoč turistom, ki se odločajo za prenočevanje v za
sebnih sobah. Na drugi strani načrta je seznam ulic, 
kratek opis zgodovine in sedanjosti Rogaške Slatine, 
zemljevid dela Slovenije in nekaj najpomembnejših 
naslovov s telefonskimi številkami. 

TRETJI K M E Č K I P R A Z N I K N A P L E Š I V C U - V 
nedeljo, 24. avgusta bo v organizaciji turističnega druš
tva Velenje na Plešivcu že tretji kmečki praznik. Prika
zali bodo kmečke stroje, orodje in različna opravila. 
Tako cepljenje drv, točenje medu, kuhanje oglja, izde
lavo skodel, mlačev, pripravo domačih jedi itd. Pome
rili pa se bodo tudi kosci, grabljice, mlatili, požeruhi in 
drugi. 

R E K O N S T R U K C I J A C E S T E - Zaradi rekonstruk
cije zadnjega dela ceste, ki pelje na Stari grad, na 
najbolj obiskano izletniško točko Celja, je gostišče na 
Starem gradu ponovno zaprto. Odprt je le Friderikov 
razgledni stolp in še to samo ob sobotah in nedeljah. 
Zaradi del na cesti je v tem času najprimernejši dostop 
do Starega gradu po Pel ikoanovi poti, oziroma čez 
Zagrad. 

Z R E Č E - Vtem, ko je planinska koča na Rogl i zase
dena, so za hotel Dobrava v Zrečah nujne rezervacije. 
Ob hotelu je plavalni bazen, posebnost pa je tudi turi
stični menu (100 dinarjev), ki ga v hotelu pripravljajo 
za izletnike ob sobotah in nedeljah. 

A L M A M . K A R L I N 

SAMOTNO 
BOTOMNJE 
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Še danes ne vem, ah me je mučila vro
čina zato, ker kljub pomanjkanju moja kri še vedno ni bila 
dovolj razredčena, ali pa me je omamljala velika množina 
vlage, ki se je nekajkrat na dan zgostila v oblake, pakla v 
grozljivih pljuskih na tla in se razbeljenega zemeljskega 
površja v hlapih spet dvignila. Spominjam se samo, da 
sem, pa čeprav sem se temu še tako upirala velikokrat kar 
pakla na posteljo in do skrajnosti izčrpana obležala na nje, 
in da sem tako dolgo poskušala do suhega zdrgniti svoj 
obraz, dokler se mi ni vnela koža. Noči so bile hladnejše, 
vendar še vedno tako tople, da sem bila tudi brez rjuhe vsa 
premočena, tej vročini pa se je pridružila še kožna bolezen, 
ki se je pojavila že na Imperialu, a je ladijski zdravnik na 
rečo ni odkril. Noben zdravnik ni znal ozdraviti te bolezni, 
in šele tri leta pozneje, na Japonskem, so izginile zadnje 
pikice. Bolezen se je na zunaj kazala samo v potujočih 
pikicah, ki pa so me tako srbele, da bi skora znorela. 
Praskala sem se kot džngelska opica, zdaj po nogah, zdaj 
po rokah ali prsih, najhuje pa je bilo zvečer, tako da sem se 
morala od polnoči pa do treh zjutraj umivati z boraksovo 
vodo, šele potem se se od utrujenosti pogreznila k sopranu 
mojega trpljenja. Ker sem spala na prepišni postelji, so me 
začele mučiti v udih različne bolečine, hudio so me boleli 
tudi zobje, razvrvani živci pa se niso hoteli umirati, vrhu 
vsega me je preganjalo še prekletstvo, da sem morala pre
našati skrajno pomanjkanje, samo da sem lahko obdržala 
svojo skromno sobico. Ce bi samo za hip popustila - tele
sno ali duševno - bi se znašla v prekopu, zato sem sama 
sebe prepričevala, da mi ničesar ne manjka. Enkrat na dan 
sem kupila za deset centov kruha in se tresla pred staro 
prodajalko, kije sedela v pekarni in bolj skopo tehtala kruh 

kot mlad moški, ki mi je - zaradi mojega spola - dal četrt 
štručke povrhu. Komaj sem pojedla kruh, že sem sanjala o 
še več kruha, in h kruhu nisem imela drugega kot slabo 
tropsko vodo. Ko je nekoč ponoči deževalo, sem nalovial v 
vrč s strehe odtekajočo se deževnico in ugotovila, da je 
nekohko hladnejša, pravi nektar. 

In kakšne tantalove muke sem prestajala na vsakem 
koraku! V vseh lakarnah so prodajali ledeno kavo in slado
led, iz vseh restavracij je prihajal zapeljiv vonj, in daje bila 
mera polna, so v odprtih lopah prodajali tudi »vroče pre«, 
se pravi dunajske klobasice. Vsakič, ko sem šla skozi pre-
kopno cono, ki je bila en sam park in so v njim nasadili 
razne vrste sadnega drevja, sem naskrivaj pobirala drobne 
jobose (močno dišeče majhne sadove, podobne slivam, 
toda z večjo pečko) in jih sesala, da bi imela občutek, da 
jem. Nekoč sem pobrala košček ledu, ki ga je izgubil razna-
šalec ladu. Hlapi, ki so se vzdigovali z njegovega vozička, 
so bili tako gosti, da je bilo videti, kot bi ga obdajali oblak. 

Toda vse te težave niso bile nič v primerjavi z denarnimi 
skrbmi, ki so me vsak dan bolj trle. Nikjer ni bilo mogoče 
kaj zaslužiti, na v prodajalnah, ne v uradih, ali ne bi bila 
pripravljena... 

Nazadnje sem šla k ameriškemu Rdečemu križu, dobila 
tam manjše posojilo in rekla, da sem pripravljena v pre-
kopni coni v bolnišnicah pomivati nočno posodo, samo če 
bi mo nastavili, toda celo takega dela nisem dobila. Neki 
moški me je bil pripravljen sprejeti kot natakarico v svo
jem baru, toda ko me je videl, je rekel, da za tako delo 
nisem primerna - ker da sem prenežna in preodlična. 

S koraki, ki sem jih naredila vsak dan pri iskanju službe, 
bi skoraj spet prišla nazaj v Evropo, toliko jih je bilo, in 
vselej sem jih delala s praznim želodcem in brez prijateljev; 
vselej v skusšnavi stopiti na lažjo pot, ki je bila pri roki, a 
vselej tudi z mislijo v sebi, da bi z mano - z mojim zunanjim 
jazom - nezmotljivo ugasnila tudi moj idealizem in moja 
umetnost. Ta misel mi je dajala potrebno potrpežljivost, ki 
sem jo rabila za nadaljni boj. Proti koncu tretjega tedna 
sem se odločila zastaviti tisto malo nakita, ki sem ga imela, 
in povprašala sam lastnika za posredovanje dela, kje bi 
lahko najbolje zastavila. Skoraj vsak dan sam šla k staremu 
gospodu, po rodu Nemcu, kije šel rad na roko. Nekega dne 
mi je predlagal, da bi skupaj odprla urad za prevajanje. 
Naznanilo o uradu sem naslikala v desetih jezikih in tablo 
postavila pred vrata. V uradu se je oglasilo le malo odjemal
cev, pač pa je prišlo k nam a nešteto mornarjev na krajši 
klepet. Jezikovnih vaj torej ni manjkalo. Počasi sem prev
zela v uradu vse dolžnosti, ki pa jih ni bilo veliko: vpisovala 
sem prosta delovna mesta in tiste, ki so iskali službo, med 
njimi je bilo največ črnk, hiše, ki so bile naprodaj, hišno 
opremo, ki sem vpisovala v posebno knjigo, sprejemala 
sem telefonske pogovora in varovala slabo idočo posloval

nico, kadar je šel lastnik na trg, da bi kupil zelenjavo za 
ženo. Za vse to delo mi je ponudil v svoji hiši hrano in 
stanovanje in ker sem bila tako rekoč brez sredstev, sem 
bila primorana sprejeti njegovo ponudbo. 

V BANANOVČEVEM ZAKOTJU 
Če sem v začetku toliko pisala o svojih osebnih doživet 

jih, potem sem o njih pisala samo zato, da bi posvarili 
ženske, naj bi se ne podajale nepremišljeno v podobne 
pustolovščine. Potovanje po tropih je bistveno drugačno 
kot potovanje po Evropi, a tudi veliko težje za žensko koi 
za moškega, saj se običajnim, neizogibnim težavam pri
druži še nepopisljiva nenravnost ekvatorialnega področja, 
ki se ne ustraši nobenega nasilja, vedno pa je zraven tudi 
sum, da imaš pri žensk, ki potuje sama, opraviti s špijonko 
ah s pokvarjeno pustolovko. Najpomembnejše za študijsko 
potovanje ni pogum, pač pa vztrajnost in volja brezpogojno 
prenašati vse težave. S tem pa drago plačaš vse, tudi naj
lepše, kar tropi sploh morejo dajati. 
Nemčeva hiša je stala na koncu Kaledonijske ceste onstrai> 
črnske četrti, kjer Evropejci navadno ne stanujejo. Hišaji 
bila skrita za visokimi, svetlo zelenimi bananovčevimi listi: 
bila je rjava hiša na koleh in je imela tri sobe - ropotarnico, 
ki je bila zaklenjena, dnevno sobo, v kateri je bilo brez redi 
postavljeno pohištvo in je lesene stene krasilo le neka! 
zaprašenih knjig ter stoli in miza, in spalnica starih zakon
cev, na katero je mejila kuhinja. V dnevno sobo so postavil 
zame vojaško posteljo, ki je pri vsakem gibu zahreščala 
ki se v njej nikoli nisem mogla obrniti, ne da bi si nakopali 
grajo, kajti vrata v spalnico zakoncev so bila stalno odprti' 
medtem ko so bila okna kljub hudi vročini vedno zaprtB' 
tako da sem komaj dihala. Kopalnica je morala biti vednO 
suha, zato sem se, ko so vsi spali, umivala v banji zunaj rH 
verandi. Kadar sem hotela obiskati znani prostor, sere 
morala iti mimo postelje zakoncev. 

Vstajah smo ob petih zjutraj. Vselej sem morala nagi", 
smukniti v obleko, če nisem hotela, da me kdo presenef 
pri oblačenju. Zunaj je bilo še temno kot v rogu, toda ^ 
mesečnih nočeh so se prekrasni bananovčevi listi bleščal^' 
kot bi bih pokriti z injem. Listki gumijevca, ki so bili zvečal 
sklenih, kot sklene otrok ročice k molitvi, so se poča^ 
odpirali: vršički ovijalk so se napeli in čisto rumeni ptiči' 
le malo večji od naših kanarčkov - so se usedli na ograj" 
verande in od spanja še omotični strmeli v nas. Tu in tam ^ 
je kaka zaragueya - vrsta južnoameriških podlasic, ki pre^ 
na kure in nosi na hrbtu mladičke, tako da se le-ti z repko^^ 
drže materinega repa - plazila skozi visoko, ostro tra^''' 
posejano s koprivami in bodečim grmičjem, v listih ma^' 
govca pa so šumotali ptiči phaetoni in drugi pernati gostja 



ppEBOLD 

HREZPLAČNO 
^ 0 novih plavaicev 

r^di letos so na bazenu v Preboldu pripravili plavalni 
teiaj za najmlajše. Zanimivo je, da se bo v treh tečajih 
'učilo plavati skoraj 100 najmlajših, sicer pa je v žalski 
jb^ini letos kar 500 novih plavalcev. Učenci četrtih razre-
i(,v so se namreč letos naučili plavati v šoli v naravi v 
j^li. Nekaj najmlajših tečajnikov pa smo zalotili na pre- I 
^Idskem kopališču. 

Z D E N K A K R A M A R I Č : 
»Voda v bazenu je topla. V e 
sela sem tega, da se bom 
naučila plavati. Tečaji so 
brezplačni. Za kopanje v ba
zenu pa moram odšteti deset 
dinarjev. K o se po kosilu zo
pet vrnemo na bazen, vstop
nine ni treba znova plačati.« 

G R E G A M A R K O V I C T 
»Star sem osem let. Z našimi 
tovariši se dobro razumemo 
in nikogar ni strah vode. V 
začetku je bila voda bolj 
mrzla, sedaj pa je kar topla. 
V tečaju pa smo v glavnem 
samo otroci iz Prebolda in. 
okol ice .« 

MATEJ P I R N A T : -Sedem 
let sem star in izgleda, da se 
bom naučil plavati. Nekaj 
metrov preplavam že kar 
brez pomoči, potem moram 
stopiti na dno, pa spet nada
ljujem. Malico si pa na bazen 
prinesenmo kar sami.« 

P E T R A V O Z L I C : Tudi 
moj brat obiskuje ta plavalni 
tečaj. Stara sem pet let in če 
se letos ne bom naučila, se 
bom prav go tovo prihodnje 
leto. V o d e me nič ni strah in 
tudi zebe me nikdar. Na ba
zenu je prav prijetno.« 

Mladi so torej zadovoljni. Zadovoljni so tudi njihovi starši. 
Zapišemo naj le še to, da je letos organiziral plavalni tečaj 
letos ustanovljeni Smučarski klub iz Prebolda, ki si za odlo
čitev, da bo pripravil tudi edini brezplačni tečaj v Sloveniji, 
'̂•asluži V.SO pohvalo. 

J A N E Z V E D E N I K , Slike: T O N E T A V C A R 

POLENE V 
PREBUJANJU 

Polene so ena najmanj
ših krajevnih skupnosti v 
občini Slovenske Konji
ce, .saj imajo samo 300 
prebivalcev. Kljub temu, 
da je krajevna skupnost 
majhna, sodi med najbol 
urejene v občini Sloven
ske Konjice. 

Kaj pravi o delu v kra
jevni skupnosti Franc 
Slapnik, predsednik sve
ta krajevne skupnosti 
Polene. 

» Z e pred referendu
mom leta 1974 smo zgra
dili asfaltno cesto v dolži
ni 2,5 km. Cesta povezuje 
Polene s Slovenskimi K o 
njicami. Leta 1975 smo 
zamenjali električno 
omrežje, leta 1979 pa smo 
zgradili nov vodovod . 
Zbiralnik ima približno 
30 m ' vode in v Polenah 
je pitne vode za vse do
volj. Istega leta smo zgra
dili še asfaltno cesto, ki 
povezuje Cretvež-Bukov-
je. Vas pa ima tudi urba
nistični načrt. 

Mislim, da se je za vse 
te uspehe treba zahvaliti 
vaščanom. Za ceste so od
stopili zemljo, pri gradnji 
vodovoda pa so naredili 
mnogo prostovoljnih ur. 
K uspehu je vel iko pripo
mogla tudi aktivnost čla
nov sveta krajevne skup
nosti in družbenopolitič
nih organizacih občine 
Slovenske Konjice. V pri
hodnje bi radi napeljali še 
telefon, to bomo delali 
skupaj z va.sjo Zgornja 
Pri.stava. Kljub uspehom 
pa z vsem le nismo zado
voljni. Polene tare pro
blem kmetijstva. Kmeti j 
stvo v naši krajevni skup
no.sti je v .stagnaciji. Mla
di nikakor nočejo o.stajati 
na kmetijah, vel iko raje 
služijo kruh v delovnih 
organizacijah v Sloven
skih Konjicah." 

M. M A T I J E C 

KRAJEVNI PRAZNIK NA PLANINI 

VELIKO DELA JIH (AKA 
Potreifen je nov samoprispevelt 

S povorko kmetijskih pro
izvajalcev se je začelo praz
novanje krajevnega praznika 
na Planini pri Sevnici. S tem 
praznikom se vsako leto spo
mnijo dneva, ko je bila osvo
bojena Planina. Letos praz
nujejo že 36-letnico. Povorka 
je prikazala različna kmečka 
dela od mlatenja, čevljarje-
nja, izdelovanja sodov, kova
nja do tarenja lanu. 

Med osrednjo proslavo, so 
položili cvetje pri spomeni
ku N O B . Slavnostni govor je 
imel predsednik skupščine 
krajevne skupnosti Planina 
Edi Dolar. Najprej je pozdra
vil vse goste, ki so prišli iz 
družbenopolitičnih organi
zacij v Šentjurju, iz sosed
njih krajevnih skupnosti 
šentjurske občine, iz pobra

tene krajevne skupnosti 
Ljubljana Moste in iz delov
ne organizacije Krka N o v o 
mesto. Naštel je nekatere 
probleme, ki pestijo to kra
jevno skupnost. Se vedno ni 
povsem urejena cestna pove
zava s Šentjurjem, komunal
na uredi tev. . . Zato je pouda
ril, da bi bil potreben nov 
samoprispevek do leta 1985, 
ki bi pomagal premostiti te
žave tega še vedno nerazvite
ga področja. 

Ob tej priložnosti so pode
lili srebrno republiško znač
ko Mariji Pregrad in zlato 
zvezdo Mariji Žagar za njuno 
delo pri Rdečem križu in kr
vodajalskih akcijah. V kul
turnem programu sta nasto
pila Mešani pevski zbor pro
svetnega društva Zarja Šen

tvid in Moški p)evski zbor 
Planina. Na prireditvenem 
prostoru je Ak t iv kmečkih 
žena pripravil razstavo 
kmečkih jedi, štab civilne za
ščite in krvodajalska komisi
ja pa srečlov. V osnovni šoli 
so bili na ogled izdelki roč
nega dela, ki so jih naredile 
žene, ki so obiskovale pozi
mi krožek ročnih del. Neka
teri izdelki so bili prave male 
umetnine. Mladinska organi
zacija je poskrbela, da so se 
mladi lahko pomerili v spret-
nostni vožnji, pa tudi v stre
ljanju z zračno puško. Tisti, 
ki niso navdušeni nad takš
nimi zabavami pa so lahko 
šli do starega zdravstvenega 
doma, kjer so pred 14 dnevi 
odprli muzej N O B . 

T A T J A N A P O D G O R Š E K 

V DOBJU NOV 
GASILSKI AVTO 

Koncem avgusta bodo v 
krajevni skupnosti Dobje 
pripravili slovesnost, na ka
teri bodo svečano predali 
.svojemu namenu nov gasil
ski avto. T o je pomembna 
pridobitev za v.se občane te 
krajevne skupnosti, saj je bi
la gasilska organizacija do
slej preskromno opremljena 
za učinkovito pomoč pri pre
prečevanju in ga.šenju poža
rov. N o v gasilski avto je ve
ljal 500.000 dinarjev, sred
stva zanj pa so zbrali; Gasil
sko društvo in krajevna 
skupno.sti Dobje ter Požarna, 
skupnost občine Šentjur. 

DS 

ŽG - ŽTO CEUE 
TOZD za promet Celje, Titov trg 1, 
objavlja 
prosta dela in naloge 

več delavcev za premik z železniškimi 
vozili.. 

Pogoji: končana osemletka in odslužen vojaški rok 
Pridobitev kvalifikacije v posebnem tečaju. 

Prijave sprejema kadrovska služba v roku 15 dni po 
objavi. 

smer v steni Romsdalhorna 
^Norveškem. Višina 1700m, težav-
^st IIj_ iy^ plezanja dva dni. 
'ena Je zaradi posnetka izpod stene 

^J^Pektivno znižana in strmina ne-

ALPINIZEM 

MLADI V OSPREDJU 
Ustaljene norme za tečajnike ne veljajo več? 

v zadnjih k-tih .se otepamo v Celju s pro 
b lemom (ki tare tudi vse ostale od.seki-). da 
mladi plezalci s komaj enoletnim stažem 
plezajo daleč težje smeri kot jih dovoljuje 
pravilnik komisije za alpinizem. D o priprav
niške dobe naj bi začetniki plezali kot drugi 
v navezi največ do I I I . stopnje, pripravniki 
po enem ali dveh letih pa kot prvi v navezi 
d o iste .stopnje, s članom pa do I V . 

Ce je načelnik odseka ali in.struktor ob 
sobotah in nedeljah s tečajniki v gorah, se to 
pravilo d o neke meje upošteva, če so sami. 
pa vstopiji v •nedovoljene smeri in težav
nostno stopnjo-, ki daleč krši pravilnik. Iz-
ple/.ajo čili in živi ter bi morali za vzpon 
dobiti kolajno in kazen obenem. 

Ob preteklem vikendu .se je to pokazalo 
ponovno, saj preplezane smeri daleč preka
šajo dovol jeno. 

2. 8. je tečajnik Cajzek Lo jze z G o l o b o m 
preplezal v enem dnevu Kamniško in Bolo-
stajo v Vršičih (ocena I V . , A2, oz. ̂  V , A l ) ter 
Sarino poč v Dedcu V-^ , A l , Kozmus in 
Trontelj pa Pinterjevo v Dedcu IV-t^. 

3. 8.: Cajzek in Kisovar Beli raz Dedca V-^ , 
A2 in zopet Cajzek s K o z m u s o m Kaza lčevo 

v Vršičih I I I . I V . Isti dan sta Smodiš Srni 
Ijan in Vanovšek ponovila .Spominsko v se
verni steni Ojstrice V4 , A l . 

9. 8. sta Srot Bojan in Mraz Matjaž preple
zala Steber Štajerske Rinke I V , I I I , Cajzek 
in Kisovar pa Direktno v Štajerski Rinki 
V+. A l ter isti dan Cajzek, Kisovar in Šrot 
Ig l i čevo v Mali Rinki I V + . Turki Irena in 
Sprogar Bojan ( A O Zasavje) sta plezala 
Vzhodno v Mali Rinki - I I I . 

10. 8. sta Cajzek Lo jze in Sprogar Bojan 
ponovila eno najtežjih klasičnih smeri pri 
nas: R e ž e k - M o d č e v o v Štajerski Rinki V. , 
Turki Irena in Kisovar Bojan Salaj Ger inov 
greben v Turški gori I I I . , Canžek Franc in 
Pepcvnik A c o pa prvo ponovi tev Smeri .sko
zi okno v Štajerski Rinki I I I . Pepevnik je 
istega dne ponovil še Tečajniško I I I . in Du
šanov steber v Mali Rinki I I I . , oba v solo 
vzponu. 

Iz podatkov se vidi , da tečajniki, ki so šele 
letos začeli s plezalno šolo. že segajo po V. in 
celo V I . težavnostni stopnji. Pri tem smo 
istočasno priča hitremu kvalitetnemu razvo
ju in ve l ikemu tveganju. 

CIC 

i b č n e n o g a v i c e z v š i t k o m 



TUDI LETOS 
PULJ BREZ 
FILMA O MORJU 

Prod nekaj dnevi se je v 
Pulju končal letošnji festival 
jugoslovanskega filma. Do
kler je trajal, se je o njem 
vel iko govori lo po radiju in 
televiziji, pa tudi mimo časo
pisov ni rriogel. Kljub vsem 
pikrim, ki so bile namenjene 
žiriji letošnjega festivala za
radi ocenjevanja slovenskih 
filmov, je tudi letošnji Pulj 
minil. Do tu je še vse lepo in 
prav, saj prinašajo vsa tek
movanja zmagovalce in po
ražence (včasih tudi po krivi
ci), pri čemer pa tudi sedma 
umetnost ni izjema. Bolj ža
lostno je dejstvo, da tudi na 
letošnjem festivalu ni bil pri
kazan noben film, ki bi govo
ril o morju in ladjah. T o nam 
kaže, da v preteklem obdob
ju ni bil posnet niti en tak 
film. Mar res ni režiserja, ki 
bi posnel film, katerega vse
bina bi govorila o morjii in 
ladjah ter življenju na njih? 
Na prste roke lahko prešteje
mo take filme. Takoj po zad
nji vojni je tov. Afrič, ki je žal 
že mrtev, posnel s skromni
mi tehničnimi sredstvi, ki so 
bila takrat na voljo, film 
»S lav ica« . Nato je nastal Mi-
kula mali. Ta mladinski film 
je bil prirejen tudi v televizij
sko nadaljevanko. Tu je še 
pred kratkim posnet film 
Frane Juriča »Pakleni 
otoci-. 

Ce pogledam o vsebino teh 
filmov, v idimo, da vsi pred

stavljajo morje in življenje 
na in ob njem v času vojne. 
T o je lepo. Toda ali ni.smo 
tudi \ ' času jadrnic bili po 
morščaki".' Spomnimo .se sa
mo Dubrovniške republike 
ter njenega ne tako malošte
vilnega ladjevja in konzlov. 
ki so bili v vseh pristaniščih 
Sredozemlja. 

Ce pogledamo stanje naše
ga pomorstva danes, vidimo, 
da se l e t o ni bistveno spre
menilo. Naš ladje tudi danes 
plujejo po vseh morjih in se 
ustavljajo v vseh pristani
ščih. Dokler pa bodo na la
djah ljudje, bodo na njih pro
blemi, o katerih se da pisati 
scenarije ter po njih snemati 
filme. T i filmi bi naši kine
matografiji prinesli osveži
tev, saj je na ladjah življenje 
čisto specifično. Upati je, da 
bodo o tem pričeli razmišlja
ti tudi naši številni scenaristi 
in režiserji. 

M A T J A Ž G A L J O T 

U R E D N I Š T V O . : Hvala za 
pismo in predlog. Vpraša
nje je le, če bo prihodnje le
to kaj drugače. 

SE LE 
SPREMINJA 

Meškov studenec vabi: 
Združenje obrtnikov Celje je 
izpolnilo svojo obveznost, 
dano »Hortikulturi 80 Celje«-. 
Ob studencu je velik, zao
krožen kamnit tlak, nad stu
dencem pa vrsta velikih, 
čvrstih kamnitih stebrov, ki 
služijo lahko tudi za krajši 
počitek obiskovalcu stu-
denčka, urejeno je tudi malo 
korito pod pipo, nad pipo pa 
napis »Meškov studenec. 
Združenje obrtnikov Celje 
1980... 

Bližnja sprednja okolica 
studenca je posipana do ce
stišča z debelim peskom. Tu 
stoji prometni znak: Ustav
ljanje v območju studenca 
je prepovedano. 

Občani upamo, da si ne bo 
nihče več dovoli l pranja vo
zila na tem tako prijetnem 
kotičku našega mesta! Priz

nanje in iskrena h\ala vseh 
občanov Združenju obrtni
kov Celja! 

Prosimo organe javnega 
reda, da .se večkrat ustavijo 
na tem kraju. 

Kreuhova hišica v Gubče-
vi ulici v razpadanju še ve
dno čaka obnove, oziroma 
odstranitve. Baje je kupil od 
občine Celje hišico nek mla
denič, ki namerava tu po te
meljiti obnovi poslopja in 
okolice urediti buffet, kar bi 
bilo pozdraviti. Taka uredi
tev bi bila tudi v korist nove
mu la.stniku, občanom pa 
kratek, prijeten postanek po 
nakupu v veleblagovnici T. 

Dr. E R V I N M E J A K 

U R E D N I Š T V O : Ali ni lepo, 
če obljube ne ostanejo le ob
ljube. 

NEPOTREBNA 
VZNEMIRJENOST 
OB POGREBIH -
ŠE ENKRAT 

7. avgusta je v svoji 31. šte
vilki Nov i tednik objavil po
jasnilo pokopali ;ke službe 
glede časa pokopov na celj
skem mestnem pokopališču. 
Ker direktor Pokopališke 
službe ing. Karel Lorenčak v 
pojasnilu operira z nekateri
mi polresnicami, se mi zdi 
umestno, da kot bralec N o 
vega tednika in kot poten
cialni uporabnik - potrošnik 
storitev Pokopališke službe 
dodam svoje mnenje. 

Ker v svojem uvodu, tova
riš Lorenčak, napadate pisa
nje Janka Volfa v Večeru 24. 
julija kot neobjektivno in ne
resnično pisani'^, sem si po
novno prebral .^kriminirani 
članek in ga poskušal anali
zirati, v čem je njegova sla
bost. Janko Volf v svojem 
uvodu ugotavlja, da so neka
teri občani s precejšnjo neje
voljo sprejeli odločitev celj
ske Pokopališke službe, da 
so pogrebi lahko .samo ob 
ponedeljkih, sredah in pet
kih in enkrat mesečno tudi 

na delovno soboto. V vašem 
odgo\'oru priznavate, da ste 
res usmerjali čas pokopov na 
te dneve, vendar pa naj to ne 
bi bilo pravilo. P o vašem 
mnenju naj bi bili pokopi 
možni tudi o.stale dni. še zla
sti v izrednih primerih. Ni.ste 
pa pojasnili, in to bi bralcu 
Novega tednika nudilo po
polnejšo informacijo, koliko 
pogrebo\ ' ste v teh dnevih 
dejansko imeli in kaj .so za 
vas izredne razmere. V nada
ljevanju trdite, da nikoli ni 
pokojnik čakal na pokop .šti
ri dni. Pa vzemiva v roke ko
ledar, tovariš direktor, in 
štejva, kdaj bo pokopala va-
.ša služba pokojnika, če je 
umrl v soboto popoldne. V 
soboto in nedeljo svojci po
kojnika ne bodo mogli uredi
ti ničesar, ker nimate ne vi 
ne bolnica vzpostavljene de
žurne službe (razen prevozov 
umrlih oseb). Svojci lahko 
naroče samo osmrtnice, pa 
jim to ne koristi kaj dosti, 
ker se z vami ne morejo do
govoriti za čas pogreba. Se 
pravi, da pridejo svojci k 
vam šele v ponedeljek zju
traj. Ker bodo osmrtnice ob
javljene naslednji dan, v to
rek, ta dan pa vi, in to sami 
priznavate, ne pokopavate, 
je lahko pogreb samo v sre
do. Al i ste šteli, koliko dni je 
od sobote do srede, tovariš 
direktor? Sedaj- pa se vpra-
šajva, ali je vaše pisanje ob
jektivno in resnično, ko trdi
te, da pokojnik ni nikoli ča
kal na pokop štiri dni. Člo
vek bi pričakoval, da se bo
ste vsaj takrat, ko poskušate 
naliti občanom čistega vina, 
potrudili in objektivno infor
mirali. Sicer pa, da se ra
zumeva: pokojnik lahko po
čaka na pokop tudi nekaj te
dnov ob sodobni hladilni te
hniki. Mislim, da gre tu bolj 
za tiste, ki želijo spremiti po
kojnika na njegovi poslednji 
poti. Al i se vam ne zdi, da je 
za svojce precej mučno čaka
ti na to, da bo nastopila odre
šilna sreda? 

Novinar nadalje ugotavlja, 
da je o omejitvi pogreba od 6 
na 3 dni odločal zbor delav

cev Pokopališke službe. N e 
vem sicer, kako ste seznanje
ni, kako je s postopkom 
spreminjanja poslovnega ča
sa, vendar vem, da sveti po
trošnikov v krajevnih skup
nostih o tem ni.so razpravlja
li. V 23. členu Zakona o zdru
ženem delu, in ta velja tudi 
za Pokopal iško službo, je za
pisano, da morate v skladu z 
zakonom s potrošniki skleni
ti samoupravni sporazum, s 
katerim bi določili medse
bojna razmerja. 78. člen iste
ga Zakona je .še bolj obliga
toren in vas obvezuje, da ne 
morete ničesar, kar je pove
zano z zadevani skupnega 
pomena ali .storitvami, ki jih 
organizacija združenega dela 
opravlja, narediti brez sode
lovanja potrošnikov. Celjski 
potrošniki se ne spominja
mo, da bi kdaj prišli s svojo 
problematiko na dnevni red 
naših sestankov. T o , da nista 
bila seznanjena Komi te za 
družbenoekonomske od
nose in razvoj in Izvršni svet, 
vam je sedaj verjetno jasno, 
ko je Izvršni svet razveljavil 
sklep vašega zbora delavcev, 
ker ni bil sprejet po normal
ni in zakonsko veljavni poti. 
Pravite, da ste obvestili o va
ši problematiki Komunalno 
skupnost. Al i ste si prizade
vali in poskrbeli za to, da bi 
ta problematika prišla pred 
delegate Komunalne skup
nosti? Sam se spominjam .sa
mo vašega predloga o povi
šanju cen vaših storitev, kjer 
naj samo mimogrede ome
nim, da je bil tako površno 
pripravljen, da v povprečju 
vsak tretji indeks ni bil pra
vilno izračunan. 

Sami ste novinarju pove
dali, da ste se za ta ukrep 
odločili zaradi varčevanja, 
hkrati pa priznali, da po vsej 
verjetni >sti s tem ukrapom 
ne bosie odpravili izgube. V 
vašem akcijskem programu 
stabilizacijskih ukrepov ste 
zapisali, da naj bi prerazpo
redili delovni čas, in sicer od 
10. do 18. ure. Rok za izved
bo ste si zastavili do 1. aprila. 
Pozorno branje vašega pro
grama stabilizacijskih ukre
pov in poročila pa nam doka
zuje, da tega ni.ste uresničili. 
V poročilu predsednika 
Koordinacijskega odbora .ste 
v točki 3 zapi.sali, da .ste po
kope uredili tako, kot to 
htevajo občani Celja. Mislim, 
da tudi s tem zavajate bralca 
vašega poročila, ker sva že 
prej ugotovila,^ da to ni res. 
Novinar v svojem zaključku 
ugotavlja, da rad verjame, da 
imate precejšnje kadrovske 
težave in vam predlaga, da bi 
to razreševali z u.streznim na
grajevanjem, ne pa z omeje
vanjem pokopov. In kaj je v 
tem tendencioznega, neob-

jektivnega in neresni(\f^ 
V problematiki, katero^ 
podpi.sali 7. avgusta, ug ^ 
Ijate že v 1. točki, da 
zadnjem času odpov^^ 
delovno razmerje 2 dolg!"" 
da je delo na pokopalij^ 
žavno in na splošno ^J'-
stavljeno ter premalo ngjj' 
jeno proti delavcem v i3 
striji. Mislim, da bo t\^-
prav. da citirava del \;^^ 
poročila: »Vsa dela .se opf.' 
Ijajo na prostem in ob rg '̂ 
vremenskih prilikah, p^' 
tega pa .se pri pokopaljj^' 
delavcih pojavljajo .še 
čene psihološke in eniopj' 
nalne motnje, kar jih o(i\s 
ča od opravljanja določaj 
.storitev, tako da noben j 
ber delavec dolgo ne ostj 
na tem delovnem mestu 
druge strani se za ta delai 
činoma prijavljajo manj 
litetni ljudje, ki delajo râ  
izgrede, kot so: vinjeno 
neredno prihajanje na d, 
ali ostajanje z dela več o 
ter zaradi težavnosti dela o 
hajajo cesto k zdravniku 
seveda v bolniški stal(j 
Konec citata. Al i se vam 
zdi, da imate pri razreši 
nju tega, kar sva zgoraj zaj 
sala, več možnosti, da se s; 
bilizirate. kot pa da omeju 
te čas pokopov? 

O ostalih stvareh z vami; 
kaže polemizirati, saj bo 
to dovolj priložnosti ] 
skupščini Komunalne .sku 
nosti. 

Ce si kot bralec želim a 
gažiranega in družbe 
osveščenega novinarja, p 
tem seveda ne bom dovol 
da napadate povprek in p 
čez pisanje, če vam ne usti 
za, še zlasti če vas opozoril 
to, da niste storili vsega tist 
ga, kar bi kot direktor Poli 
pališke službe morali. I 
slim, da sva s tem, ko s 
prebrala ponovno njeg( 
članek in vaše pojasnil 
ugotovila, da vaše pojasni 
v bistvu samo potrjuje pis 
nje Večera. Predvsem pal 
da je v vašem pisanju v( 
tendencioznosti in neobjes 
tivnosti. 

Pa še nekaj! N e vem, zak 
ste objavili svoj odgovor 
časopisu N o v i tednik, koj 
v i l . točkf svojega poročila 
i zvaja nju sta bi 1 i zac i j skei 
programa pišete, da ste j 
kot nepotrebno revijo odp 
vedali. 

B Z CEIJ 

U R E D N I Š T V O : Tako br 
lec, ki sicer ni podpisan 
polnim imenom, toda nj 
gov naslov imamo v ur 
dništvu, tako, da vsako 
daljnje pojasnjevanje in rj 
zre.ševanje problema ne tj 
otežkočeno zaradi anoH 
mnosti. I 

ZLATA POROKA 
ANE IN MARTINA ROMIH 

Pri Romihovih, na Sv. Ani 
pri Teharjih so prav te dni 
slovesno obhajali zlato poro
ko. Zakonca Martin in Ana 
Romih sta si svečano oblju
bila še vrsto let zvestobe, 
skupnega življenja, pred
vsem pa tistega ljubega 
zdravja, ki ga v teh letih še 
kako potrebujeta. 

Slovesnost so oni dan 
opravili v Celju, doma pa so 
imeli pravo, pravcato ohcet. 
Bilo je veselo, sproščeno, 
plesali in peli so. Marsikdo 
pozna Romihove. Pozna jih 
kot vesele, šega ve in dobre 
ljudi. 

Oče Martin je rojen 25. ok
tobra 1902 leta na Teharjih. 
Je iz kmečke družine. Tudi 
mati Ana je rojena na Tehar
jih istega leta, le nekaj mese
cev poprej. Srečnim staršem 
je prijokala na svet 22. junija, 
1902 leta. V tistih letih pred 
pn^o svetovno vojno sta bila 
mlada, nadebudna, obisko
vala ljudsko šolo na Teharjih 
in seveda kljub takratnim te
žavam in .skrbem sta živela 
spro.^čeno. otroško življenje. 
Prva svetovana vojna je 
odvihrala, dobro se spomi
njata nastanka nove kraljevi
ne Srbov, Hrvatov in Sloven
cev, malo kasneje Jugosla
vije. 

Oče Martin je bil prilož
nostno zaposlen. Delal je na 
Stolarni. pri zidarskem moj
stru Jezerniku. 23. marca 
1923 leta pa se je zaposlil v 
Cinkarni. Tu je ostal zvest 
delovnemu kolektivu do 
upokojitve, leta 1958. Marsi
kaj je delal v Cinkarni, ven
dar največ kot topilec pri pe
čeh. "Delalo se je na akord, 
pa vendar smo morali delati 
tudi po 12 ur na dan. pa vse 
.robote in veliko nedelj. •• po
ve Martin. 

Martin in Anica sta se 
kmalu spoznala. Anica je bi
la brhka in prijetna deklina, 
»pa tudi plesala je rada«, pra
vi Martin. In tako je »grata-
la« velika ljubezen. Poročila 
.sta se leta 1930. Lepa ochet je 
bila, mi oba zatrjujeta. Dva 
dni so plesali, vriskali, peli in 
se veselili. 

Prevzela sta malo kmetijo, 
Ana je gospodinjila, kme-
tovala, Martin pa je v Cinkar
ni služil dinarje. V zakonu 
sta imela štiri otroke, dve de
klici in dva fanta. Vsi so po
ročeni, vsi imajo .svo;e do
move in otroke. Pa tudi 
pravnuke imata oče Martin 
in mati Ana. 

»Zaslužek v Cinkarni je 
nekako bil, pa tudi zemlja je 
nekaj dala. da smo lahko do
stojno živeli. Pa vendar je bi
lo potrebno trdo delati. - pra
vi Martin. »Da, otroci so rast-
li. hodili v šole. vedno je bilo 
potrebno kaj dozidati, po
praviti pri hiši, obnoviti 
hlev,<- doda Ana. 

»Močno pa se je spremeni
lo, ko so v drugi svetovni 
vojni. Nemci vzeli lep del ro
dne zemlje. Martin se je jezil, 
pa so mu zagrozili z najhuj
šim in smo morali dati zem
ljo, ki nam je dajala prepo-
trebni vsakdanji kruh« se 
spominja tistih dni Ana. Kot 
drugi so tudi Romihovi dobi
vali karte za hrano, pa vsee
no .so skušali kaj pridelati. 
Nemci so na odvzeti zemlji 
in gozdu zgradili taborišče. 

Pa so le pričakali željeno 
svobodo. Lepi so spomini na 
tiste čase. spomini na XIV. 

, divizijo, pa tudi bridki in ža
lostni na vojne čase. 

Martin je sicer bil nekaj
krat operiran, pa se ne da. 
Prav ima. Ia' sliši bolj rahlo. 
Tu in tam mu moraš kaj 

krepkeje povedati na uho. 
Pravo nasprotje je Ana. Ne, 
za bolnico ne ve. No, enkrat 
zaradi poškodbe roke. pa to 
ni ti.sta prava, zahrbtna bole
zen. Dobro vidi, sliši in je ra
da vesela. 

Letos so .se pri Romihovih 
zbrali otroci, vnuki in prav-
nučki. celo .sorodstvo. Kaj.se 
ne bi. Oče Martin in mati 
Ana sta praznovala, slavila 
50 let zvestobe. 50 let skup
nega vsega lepega in tudi v 
življenju marsikaj grenkega. 
Zlata poroka, redki jo učaka-
jo. je resnično enkratna. 

»Res je" pravi Ana, »živeli 
smo skromno, delovno in 
pošteno. Vesela sva z oče
tom, da sva toliko let skupaj, 
da se zberemo, poveselimo'« 
"Marsikaj sem v življenju 
prestal, služil kruh družini in 
.sebi. Mislim, da sva z ženo 
dovolj skrbela, pošteno in 
dobro vzgojila otroke,« z.a-
mišljeno, pa vendar s tihim 
ponosom pove Martin. 

Jubilantom ob obletnici 
zlate poroke vse lepo. mnogo 
dobre volje in še vrsto zdra
vih let. 

VLADO RENCEU 

S L O V E N S K E K O N J I C E : rodi 

1(> se j f in ( Icrkov m K (Ickiif. 

P O R O K E 

. ^ . E N T J U R P R I C E I J I I : p o . o 

ril .se ji' |Kir 
Š M A R J E P R I JEL.SAI1: poro 

ciUi sla Sf ( l \ a para. 
Z A I . E C : poročili .so .s»- K O K O -

L i : Mihael iz KapU- in Z K V N I K 
N<'/.ika i/ Kapic : B A N K O Milan 
i/. L o č i c c o b Savinji in S E D M I 
N E K Maiida i/. Zj^oinjih Roj ; 
.<=iTi:RREJ Ivan i/ B rc«a pri Pol 
/.cli m S K A R L O V N I K Radi<a i/. 
Po l / c l c ; S T E B E R N A K Marjan i/. 
Pivholda m K O B A L Mojca i/. 
Prebolda. 

L A S K O : poročila sta se: S I N -
K O V I C Jože in T R U P I Marija 
oba !/ \ ' ' o v e g a . 

Sl.OVr S K E K N J I C E : poro 
čili sr L U K . ^ E Stanislav i / 
Mozi mSiC Jožica iz Spod
njê .' . J A N Č A R Iztok iz 
Br.-^ ! ."^TRUC Ema iz Slo 
ven li ,.,njic. S T ! : A I ' S An-

dn :z eCkevasi :n R R G L E Z 

.T; . ( • : B U C A J ' 1 Kinijel iz 

• J Konj ic ii: . - ' INK Bi-
• lovenskih Konjic-; S L E -

K Silvester iz Brezna in 
A N Marina iz Stranic-; J E -

Srečko iz Loške- fjore in 
i.NT.AR Rozalija iz Dobrave pri 

i. uiih. R O Z . M A N Cve tko iz 
Skc;!-Mrij in R E C N I K Danica iz 

.Skal<-; H R E N Vladimir iz .Sti;ii 
in K O N E C Marina iz Kri/i" 
M O ( ' A N Edvard iz Loc- in 1 
( J A T Ana iz l,o(-; SE."=iEL FI;MI' 
Velenja in R A K O V N I K MaHP 
Spodnjena D<)li(-a. BHK/N" 
K a n 1/ Viii.irij in . I E V Š K N 

l/Cdnid.i 1/ l ) o l ) i a \ « - pn K" 
cah: .<^Min Draj^o iz Ml;i' 
B R E Z N I K Ivanka i/ Mlac 

S M R T I 

Š M A R J E P R I J E L S A H : UIH 

so: N O V A K Jcia. 7.̂ ). iz Dol»"^' 
S R O A R Jožc-fa, iz J<-S(A' 
B A B N I K Pavlina. Tli. iz Ljui''' 
ne; N O V A K Franc- HO. iz N'" 

vasi; N A R B E R G E R .ložei. 
Sladke- nnrv: K A S A J O A - I . 
Gornje vasi 

^ . A L E C : umrli so OB'''^ 
Marjan, 40. iz 2ak-a; POlJ^;* 
I^eopold, 39. iz Podvrha; KR̂ ^̂ ' 
P A K Roza. 80, iz r'o]zc-lc-. 

L A S K O : L U K y \ . ^ C E K Ivai'.' 
iz Radeč; F A B I A N I Vi lko . 
Zebnika 

S L O V E N S K E K O N J I C E : u" 

li .so: K O P S E Janc-z. (ifi. i/ 

ne; S O D I N Kristina. 8.̂ . i/ 

nic-; Z A L O Ž N I K Alojzija. . 

Hudinjc-; G A C N I K Jože. -1"^ 
Vitanja; K O L A R I C Hc-rmin«'j 
IZ Konjoške vasi; T R S T E ^ - ^ o 
Karel. iz Skale; TIRGt:("j. | 
Lc>(>)jold. f)7. IZ Zt)el<>\t- U>>i'' 
. M E R M A N Marija, ( i « , i/ 

D N E R Terezija. 7.0. iz Loč. ĤJ 

B E R M K Franc-. 7.0. i/ L^'' '"' 
P I N T E R Anta. 94. i/ Bc / i " ' ' 
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pEALNA UVRSTITEV ROKA KOPITARJA 

ČASTNO PETO MESTO 
Kopice vabil na velike prireditve 

Rok Kopitar, edini Ce
ljan, ki je letos sodeloval na 
01 v Moskvi, se je odzval 
našemu povabilu. Obiskal 
je uredništvo N T in govoril 
v "živO" za radio Celje o 
svojih vtisih iz OI v Moskvi. 

• Čeprav so v časopisih raz
lične izjave, moram na do-
niačih tleh o svojem nastopu 

na OI v Moskvi na nizkih 
ovirah dejati, da sem s svojo 
uvrstitvijo več kot zadovo
ljen. Morda so nekateri atlet
ski strokovnjaki spričo mo
jih uspešnih nastopov pred 
olimpijskimi igrami z vode
njem lestvice najboljših te-, 
kačev na tej progi z njihovi
mi časi v primerjavi z mojim 
ustvarjali z nekaterimi šport

nimi novinarji preveč obeta
ven razplet. Sam nisem mi
slil, da bom lahko .segel po 
kolajni. S trenerjem Mirom 
Kocuvanom sva načrtovala, 
da se iz predtekmovanja in 
polfinala uvrstim v finale. T o 
sem dosegel in v .samem fi
nalu še častno peto mesto. V 
kvalifikacijah sem tekel la
godno. V polfinalu sem se 
moral močno potruditi, ker 
mi je nagajal protiveter, ki je 
zahteval precej dodatnih 
moči. V samem finalu sem 
tekel na vse, da bi do.segel 
kar najboljšo uvrstitev. Priz
nati moram, da mi je za večji 
podvig nekoliko zmanjkalo 
moči v samem finišu. Moral 
bom še trdo delati, da bom 
izboljšal tudi po tehnični 
plati .sam tek in prehajanje 
preko ovir. Menjavanje rit
ma s tekom najprej na 13, pa 
nato dober del proge na 15 
korakov, vsekakor ne služi 
še bolj vrhunskemu rezulta
tu. Tu so še skrite » reze rve« . 
Smatram, da sem dosegel 
uvrstitev, ki sem jo trenutno 
sposoben, čeprav bi morda 
ob drugem razpletu lahko 
segel še kakšno mesto višje. 

Sedaj imam kopico vabil 
na vel ike mednarodne mitin
ge. P o napornih pripravah 
pa potrebujem nekoliko po
čitka in sprostitev. T o je po
vsem normalno in človeško. 
Iz OI v Moskvi imam polno 
malho vtisov. Vse je bilo do
bro organizirano. Življenje v 
olimpijski vasi je bilo razgi
bano, nudili so nam vrsto 
kulturnih in drugih priredi
tev. Zal mi je, da Moskve 
skorajda nisem videl, ker ni 
bilo časa." 

K. J U G 

JOŽE TANKO PLAVAL OD 
UMAGA DO KOPRA 

Celjski plavalec Jože Tanko, sicer tudi trener celjskih plavalcev 
Neptuna, je v soboto dosegel nov športni uspeh. K o t prvi s lovenski ' 
plavalec je preplaval razdaljo od Umaga do Kopra. K o smo ga v ' 
soboto zvečer poklicali v Koper , nam je dejal: ; 

» B i l o je to težavno plavanje. Morje ni bilo mirno in zlasti pri Piranu i 
sem plaval kar 45 minut na mestu. Visoki valovi in proti tok mi ni i 
dovolil napredovanja. Se prej pa sem pri Savudriji naletel na jato i 
meduz, ki so me dodobra ožgale. Kl jub temu pa sem po 11 urah in 24; 
minutah priplaval na cilj. O b normalnih pogojih bi moral preplavati^ 
27 ki lometrov, toda zaradi slabega vremena sem moral opraviti pot j 
dolgo 33 ki lometrov. Startal sem ob 6.20 uri in prišel na cilj o b 17.441 
uri." i 

Dalje nam je Jože Tanko, ki je s tem uspehom postal nov republi-, 
ški rekorder v maratonskem plavanju, povedal , da je shujšal za 4 , 
kilograme. Pri podvigu pa so mu pomagali člani dmštva za podvodni^ 
šport pri L T E M O Celje ter zdravnik Janez Tasič, brez katerega b i : 
težko uspel. • 

Jože Tanko bo sedaj nekaj dni počival na dopustu. 2 e prve dni I 
meseca septembra pa se bo podal na znani jugoslovanski plavalni : 
maraton na Hvaru. Meseca oktobra pa bo sodeloval skupaj z \feljkom-j 
Rogošičem, našim najboljšim maratoncem na maratonu v Egiptu. I 

J .KUZMAl 

MEP 1980 

VZORNE PRIPRAVE 
Velik interes za prireditev doma in v svetu 

L e malo časa nas še loči od 
letošnjega mladinskega 
evropskega prvenstva v ko
šarki, ki bo v Celju od 22.-30. 
avgusta t. 1. Organizacijski 
odbor ima pod vods tvom 
pred.sednlka Branka Martiča 
in sekretarja Vilija Šustra 
polne roke dela. Oba pa sta 
imela srečno roko, saj sta 
zbrala v ustrezne delovne 
odbore in organe izkušene 
športne delavce, ki kolektiv
no uspešno premagujejo v.se 
zahtevne naloge. 

V taboru organizatorjev 
smo zvedeli, da je sicer rok 
prijav že zaključen. V pred
pisanem roku so se prijavile 
le 3 reprezentance od 12-tih, 
ki bodo sodelovale na tej pri
reditvi. T o kaže, da vodstva 
posameznih državnih evrop
skih reprezentanc krepko za
mujajo . . . 

Doslej je kar 9 delovnih or
ganizacij prevzelo pokrovi-
telj.stvo nad sodelujočimi 
ekipami, ki bodo skrbele za 
dobro počutje mladih gostov 
v našem mestu. T o so - Aero , 
EMO, Kovinotehna, Toper, 
Ingrad, Merx, Zavarovalnica 
Triglav, Združene slovenske 
železarne in T E K O . 

V Evropi vlada veliko zani
manje za to prireditev. S Z j(> 
prijavila kar 32 turistov. 1/. 
držav udeleženk pa pričaku
jejo prihod izbranih trener
jev državnih reprezentanc. 

V dopoldanskem času bo 
prvih pet dni tekmovanja 
vstop pro.sti T o je izr(»dno le
pa poteza prireditelja, ki b o s 
tem omogočil ogled priredi
tve vsem ljubiteljem košarke 
iz pionirskih in mladinskih 

vrst. Vse tekme bodo odigra
ne v dvorani Golovec, ki jo 
že sedaj urejajo za to priredi
tev s pričetkom ob 9.00 v do
poldanskem in ob 16.00 v po
poldanskem času. 

V času prvenstva bo v Ce
lju tudi zbor košarkaških tre
nerjev iz naše republike, ki 
bodo na strokovnem izpo
polnjevanju. 

Organizacijski odbor je na 
prvenstvo povabil komplet
no člansko državno repre
zentanco, ki je na OI v Mosk
vi osvojila zlato odličje s tre
nerjema Rankom Zeravico 
in Mirkom Novo.selom na 
čelu. 

Mladi reprezentanti Jugo
slavije se vestno pripravljajo 
v N o v e m mestu. Reprezen
tanca še ni izbrana. Na pri
pravah pa so - od 1. proti 
desni v prvi vrsti Miroljub 
Mitrovič, Zoran Radovič, 
Srdan Dabič, Mladen Ceti-
nja, Ncbojša Zorkič in Matej 
Janžek. V I I . vrsti stojijo -
pomočnik trenerja Janez Dr-
varič. Žarko Drvarič, Marko 
Ivaruivič, T o m o Tiringer, 

Robert Medved, Nikol; . 
zič, Branko Vukičevič 
ran Cutura, Goran Gi 
in trenei ^..uka Stančic 

Celje že '"ivi in diha 
vel iko špori. l o prin 
manifestacijo mladir 
dvanajstih evropskih c 
Številni letaki in izložb" 
zarjajo ljubitelje špoi; 
košarke v našem mest 
širši okolici, da si bo v za: 
tretjini tega meseca vrei 
ogledati boje pod koši, sai 
ta igra tudi v Evropi na i/.i 
dno kakovostni ravni. 

K . J U G 

STUDIO 

RADIA CELJE 

TELEFON 

2 2 - 0 0 9 

POZDRAV KADETOV IN Z.SAGADINA 
Cez teden dni se prične v Celju evropsko mladinsko ko

šarkarsko prvenstvo, na katerem bo sodelovalo kar 12 ekip. 
V naši izbrani mladinski reprezentanci sta tudi dva celjska 
košarkarja Matjaž Janžek in Robert Medved . Skupaj s svo
jimi kolegi iz reprezentance ste se oglasila s priprav iz N o 
vega mesta. 

Oglasil pa se nam je tudi znani celjski košarkaški trener 
Zmago Sagadin, ki trenutno služi redni vojaški rok. Pisal 
nam je iz Rimskih Topl ic , kajti tu je na zdravljenju po 
uspešni operaciji meniskusa. Že l imo mu čimprejšnje oz
dravljenje in povratek med svoje varovance. 

J . K U Z M A l 
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KVALITETA MLADIH 
Številni prizadevni funkcionarji 

Vzporedno s kvalitet
nim napredkom izbrane 
članske ekipe pa so v 
klubu napredovali tudi 
mladinci, kadeti in pio
nirji. Obdobje zadnjih 
let je bilo izredno bogato 
za mladinsko ekipo. lAita 
1976 so bili na državnem 
prvenstvu v Čačku četr
ti, leta 1977 v Celju tretji 
in leta 1978 v Sarajevu 
prvi. V Celje so .se vrnili 
kot prvaki Jugoslavije, 
kar je bil doslej največji 
uspeh v zgodovini celj
ske košarke. 

Pionirji so leta 1974 na 
pionirskem festivalu v Li
tiji, ki služi za prvenstvo 
Slovenije, osvojili prvo 
mesto, leta 1975 pa so bili 
v Ljubljani drugi! Leta 
1979 je pionirska .selekci
ja, združena z igralci treh 
občin (Celje-Laško-Za-
lec), osvojila sredi Ljub
ljane naslov prvaka Slo
venije, leta 1980 pa je bila 
tretja. Mladi košarkarji 
Celja pa so si s trdim de
lom in s svojo kvaliteto 
priborili tudi mesta v dr
žavni reprezentanci. Tone 
Sagadin, Zoran Gole in 
Aleš Pipan so bili člani 
mladinske državne repre
zentance, Robert Medved 
in Matej Janžek pa kadet
ske. 

Na I V . evropskem mla
dinskem prvenstvu v 
Atenah 1. 1970 je igral tudi 
Tone Sagadin, naša dr
žavna reprezentanca pa je 
bila takrat četrta. Aleš Pi
pan je leta 1978 nastopil 
na V I I I . evropskem mla

dinskem prvenstvu, kjer 
je naša državna reprezen
tanca osvojila bronasto 
kolajno! Izreden uspeh 
pa sta Matej Janžek in 
Robert Medved do.segla v 
državni kadetski repre
zentanci, ki je leta 1979 
zmagala na evropskem 
kadetskem prvenstvu v 
Damasku in si tako pri
služila zlati kolajni. T o so 
bila doslej tudi najvišja 
odličja celjskih košarkar
jev kot članov državne re
prezentance". 

Vsi ti uspehi niso prišli 
sami od sebe. Vsekakor 
so rezultat dobre organi
ziranosti, visoke strokov
ne ravni trenerjev, moral
ne in materialne podpore 
šir.še družbene skupnosti, 
pa visokega vrednotenja 
košarke kot športa v ra
zvojni politiki telesne 
kulture v celjski občini. 
Košarka je namreč že 
vrsto let uvrščena v prvi 
prioritetni razred med 

v.semi športnimi panoga
mi in igrami. T o me.sto si 
glede na množičen ra
zmah te igre tako v vseh 
vr.stah šol in razširjenem 
delu v šolskih športnih 
društvih pov.sem zasluži. 
Rezultat teh množičnih 
oblik dela se vidno odra
ža tudi v kvalitetnih do
sežkih. Košarka je tako 
pognala g loboke in čvrste 
korenine, ki bodo skrbele 
za nadaljnc razraščanje 
mogočnega drevesa. Tudi 
morebitna nihanja v kva
liteti so lahko le začasen 
in prehoden pojav v tej 
športni panogi. 

Prav je, če ob :<aključku 
tega prispevka še omeni
mo ti.ste može, ki .so v 35-
letni zgodovini celjske 
košarke zavzemali najod
govornejše funkcije - me
sto pred.sednikov kluba: 
Slavko Kokot , Drago 
Le.sjak, Branko Ver.stov-
šek, Milan Testen, I vo 
Berk, Jože Geršak, Tone 
Erjavec, Branko Mai l ič in 
Jože Bobnar. Najdaljši 
staž na tem odgovornem 
mestu so imeli Slavko 
Kokot , Ivo Berk in Jože 
Geršak. Za temi zaslužni
mi možmi pa je bila .še 
vr.sta drugih zane.senja-
ko\f kot Andrina Kavs, 
Janez Cepin (16 let tajnik 
kluba!), Otmar Koštomaj, 
Marjan Zalesnik, Zdenka 
Zimšek, zakonca Štefan 
in Zdenka Jug, Branko 
Planine, dr. Rudi čajevec, 
Elza Sagadin, Franček 
Zorko in še vrsta drugih. 

K A R E L J U G 

ŠTIRINAJST KOLAJN ZA JUGOSLOVANE 

MLADINSKE DAIV SOLUNU 
Dve kolajni za Roberta Gabra 

Med tednom so bile v So
lunu v neznosni vročini k?-
tošnjc mladinske atletske 
balkanske igre, na katerih je 
nastopilo tudi močno zastop-
.stvo mladincev in mladink iz 
Jugoslavije. V vodstvu jugo
slovanske reprezentance so 
bili tudi trije Celjani Štefan 
Jug kol pomočnik vodje re
prezentance, dr. Rudi Čaje
vec kot zdravnik in Topo le 
Igor kot trener. Lepo prizna
nje od osrednje A Z J iz Bc>o-
grada celjskim atletskim de
lavcem. 

Za vtise s tega tekmovanja 
smo zaprosili pomočnika vo
dje mladinske reprezentance 
SFRJ Štefana Juga, ki je 
med drugim dejal: 

»Iz vročega Skopja smo 
potovali v Grčijo z avtobu
som v še bolj vroči Solun, 
vel iko balkansko pristani
šče, ki šteje nad 1,5 milijona 
prebivalcev. Na stadionu je 
bila vročina neznosna - v do
poldanskem času, ko so bile 
kvalifikacijo, kar blizu 50", v 
večernem času finalnih na-
.stopov pa še v.selej nad 40°! 
Jugoslovani nismo imeli 
kompletne zasedbe. Kar v 
sedmih disciplinah nismo 
imeli nobenega predstavni
ka. Mladinska atletika v so
sednjih balkanskih državah 
je na izredni kakovostni rav
ni. Kljub temu so naši mla
dinci in mladinke skupno 
dosegli 14 kolajn - 2 zlati, 5 

srebrnih in 7 bronastih. 
Pred.stavniki iz celjskega ob
močja so .se odrezali prav do
bro. Celjan Robert (ŽJaber je 
osvojil 2 kolajni - srebrno v 
štafeti 4 x 400 m in brona.sto 
v štafeti 4 x 100 m, Makov-
šek Bogdan iz Velenja je do
.segel bronasto kolajno v ho
ji. T o p o l e Brigita je bila s 
172 cm peta v skoku v viši
no, Jana Pečovnik iz Velenja 
peta v peteroboju, Milan 
Kranjc s 400 m v skoku ob 
palici je bil sedmi, Klavdija 
Jug iz Velenja je bila osma 
na 100 m čez ovire, Mojca 
Cetina pa se je v teku na 
100 m uvrstila v finale, kjer 
pa zaradi poškodbe ni nasto
pila.« K . J U G 
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IZ GRŠKE POPOTNE MALHE 

ATENSKI UTRINKI 
Pravzaprav so vsi vtisi iz 

Aten najbolj bežni in v mno-
gočem zmedeni. Ostal pa je 
občutek zanimivosti, ki pre
pleta staro z novim, lepo z 
grdim. Ostaja še vel iko utrin
kov. Naprimer slika stare in 
ubožne ženice, ki je zgrblje
na in utrujena molče sedela 
na marmornatih stopnicah 
veličastnega poslopja, na ka
terem se je bohotil napis 
»Bank of Greece« . Pa utri
nek iz Akropole , kjer sta v 
senci mogočnega Partheno-
na z nejevoljo izmenjavale 
poglede stara ženica, zapeta 
od vratu do peta v dolgo 
črno tuniko in z vročimi vol
nenimi nogavicami na nogah 
ter privlačna mlada turistka 
v razpeti bluzi in kr?tkih hla
čah. Al i spomin na vet rovno 
noč na Lykavetosu, največ
jem atenskem gričku, odko-

ALi ZE 
VESTE.-

ČASTNI MEŠČAN 
Eden od najlepših spo

menikov sodobne spo
minske arhitekture stoji 
prav v Mostarju. T o je 
partizansko spominsko 
pokopališče na Bi je lom 
brdu, ki so ga sezidali v 
čast padlim borcem iz 
mostarskega območja. 
Mostarci so se avtorju 
spomeniškega komplek
sa odolžili na prav pose
ben način: beograjskega 
arhitekta Bogdana Go-
gdanoviča so proglasili za 
častnega meščana mesta 
Mostarja. 

der nas je silna burja domala 
pometla. Pa seveda utrinek z 
vel ike atenske tržnice, kjer 
sem se s čudnimi občutki 
sprehajal med roji muh, ki so 
plesali po kosih mesa, raz
stavljenih kar na cesti, pod 
improvizirano streho. Pa 
med izredno lepo založenimi 

stojnicami, ki so se kar šibile 
pod težo prelepega sadja, 
sodčkov z olivami vseh vrst, 
siri in zelenjavo. Pozabiti ne 
smem tudi pravega vrelišča 
osrednjega atenskega trga 
Omonie, kjer gneča ne poje
nja niti ob najbolj zgodnjih 
urah in ki vabi vso noč v svo
je trgovinice ob prelepo raz
svetljenem trgu, sredi kate
rega brizgajo pod nebo curki 
prelepega vodometa. Kaj 
prisrčen je tudi utrinek z me
njave straže grških gardistov 
ob grobu neznanemu vojaku 
v Atenah. Visoka, v narodne 
noše s krilcem in bele hlačne 
nogavice oblečena gardista 
sta stala kot kipa pod vročim 
soncem. Nato je prišla sme-
na in sam obred menjave 
straže je bolj spominjal na 
karikiran balet z dolgimi 
svečanimi koraki in nena
dnim tekom po stopničkah, 
tako da se kar nismo mogli 
ubraniti nasmehu. Podobno 
kot v Veliki Britaniji je 
obred menjave častne straže 
gardistov bolj turistična po-« 
sebnost, ki privablja. 

Vsi ti nametani utrinki so 
se povezali v kaj zmedeno 
mozaično podobo grškega 
glavnega mesta. Utrujenost 

je botrovala veselju, da smo 
slednjič zapuščali to člove
ško mravljišče, ki ga nismo 
utegnili spoznati. 

Nadaljevali smo pot po 
izredno lepem delu Grčije. 
Cesta nas je vodila skozi Te
be in Lavadijo, ob pravi raj
ski poljedelski pokrajini. 
Sprva manj prijazno okolje 
je ponujalo zanimiv pogled 
na nepregledne črede ovac, 
ki so se prosto pasle ob cesti, 
pa tudi na njej. Kasneje smo 
prišli v prvo pravo ravnino, 
povsem drugačno pokrajino, 
kot smo se je navadili prejš
nje dni. Ob cesti so mimo 
nas brzela neskončna polja 
žita, oljk, paradižnikovih na
sadov, vinogradov in bom
baža. P o mnogočem je prav 
ta del poti vzbujal občutek 
domačnosti in znane lepote. 
Zanimiv je bil tudi pogled na 
številna naselja iz velikih šo
torov, v katerih so prebivali 
sezonski obiralci bombaža, 
tobaka in drugih poljščin. 

In potem je bilo te prelepe 
poti konec. Vse višji in višji 
griči, po katerih se je vila ce
sta kot neskončna kača, so 
nas pripeljali pod vznožje 
Mont Parnasa, ene najvišjih, 
a ob Olimpu in sveti gori 
Atos zagotovo najbolj slovite 
gore. Mont Parnas je pesni
ška gora, gora neumorne 
muze poezije s prispodobo 
krilatega konja Pegaza. A 
nas je presenetilo še kaj dru
gega. Ob poti so se namreč 
pričele vrstiti reklame, ki so 
vabile na Mont Parnas kot 
najlepše zimsko smučarsko 
središče Grčije. Kaj nenava
den je bil pogled na reklame 
za smuči in smuške čevlje 
pri več kot 30 stopinjah vro
čine, ki nas je spremljala vso 
pot. Priznam, da nisem vedel 
za to, da poznajo Grki tudi 
sneg in zimske športe. 
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B R A N K O 

S T A M E J Č I C 

Neskončen je vrvež na atenski tržnici, kjer se stojnice kar šibi jo pod bogato J 
najrazličnejših živil 

Menjava straže grških gardistov v slikovitih nošah je prava paša za oči vsega nenaij 
dnega lačnih turistov. 

RAZTEGLJIV 
PARADIŽNIK 

V tem času je dovolj najra
zličnejšega sadja in zelenja
ve, torej tržnica ni slabo zalo
žena. Cene pa se gibljejo gle
de na količino sadja in zele
njave, ki je na razpolago. 
Tam, kjer je blaga dosti, je 
tudi konkurenca velika. Te
mu ustrezajo cene, saj ima 
lahko ena vrsta sadja ali zele
njave tudi pet različnih cen. 
Takšen primer je paradižnik, 
ki si ga lahko kupil po 15, 18, 
20, 25 in 30 din ali pa breskve 
po 20, 25, 30 in 35 din za kilo
gram. Kjer takšne izbire ni, 
moraš pač kupiti, kar ponu
jajo, pa čeprav je včasih pre
cej drago. Tako sem opazila 
smokve in špmačo po 60 din. 
V teh dneh se je pojavilo tudi 
prvo grozdje. Za kilogram 
svetlega je treba odšteti 40 
din, za kilogram temnega pa 
50 din. Torej bo bolje da se-
žete po lubenicah, kjer se ce
na ni dvignila nad 20 din ali 
pa po slivah, ki tudi niso 
dražje kot 30 din. Dovolj ve
lika je izbira paprike, katere 
cena se giblje med 20 in 40 
din in fižola, ki ne stane več 
kot 35 din, dobite pa ga tudi 
že za 25 din. 

T o je samo nekaj napot
kov, sicer pa pojdite sami na 
tržnico in izberite, kar želite. 

T. P O D G O R Š E K 

PREVARANI BRKAC 
Kdor hoče biti uspešen ri

bič na »ta ve l ike« ribe in še 
roparice povrhu, mora biti 
skregan s posteljo, ter v od
ličnih diplomatskih odnosih 
s svojo boljšo polovico. Mla
doporočenci ne pridejo v po-
štev, kot kandidati za lov ve
likank, saj prve mesece za
kona niti ne vidijo, niti ne 
slišijo, spijo pa kar stoje. 
Vreme, naj bo tako ali dru

gačno, ne sme biti ovira v 
času, ko roparice prijemajo. 

Mlakarjev Herman iz Lju-
bečne pri Celju, odgovarja 
vsem zgoraj navedenim kri
terijem, zato se le malogdaj 
vrne z ribolova praznih rok 
in kislega obraza. 

Pred kratkim se je odpra
vil na Smartinsko jezero na 
lov roparic. 

K o je odvezoval svoj čoln 

na obali jezera, je občutil po 
rokah in obrazu prve dežev
ne kaplje, ki so se iz minute v 
minuto stopnjevale. Vendar 
ribič Mlakar ni odstopal od 
svojega sklepa, da bo ribaril. 
Vse je delal sam, veslal in 
vijačil z, umetno ribico, ki je 
naenkrat po močnem prije
mu obstala in se stresla. Her
man je slutil s kakšno ribo 
ima opraviti, zato jo je potr
pežljivo krotil in utrudil do 
take mere, da jo je lahko pri
jel za škrge in jo potegnil v 
čoln. 

Sele na bregu v travi jo je 
-stehtal in zmeril. Prevarani 
»Brkač« je bil dolg 126 cm, 
tehtal pa je 17,60 kg. 

KRST RIBIŠKE PALICE 
Minulo nedeljo jo je ribič 

Herman zopet mahnil v ra
nem jutru na Smartinsko 
akumulacijo na lov krapov. 
Najprej je ribe malo nakrmi! 
s polento, malo počakal in 
zatem z očmi pričel potrpež
ljivo spremljati vrvico, ki se 
je po slabi uri sunkovito na
pela. 

Mlakarjev oči, je previdno 
zategnil in zapel močnega 
krapa. K o se je riba toliko 
upehala, da jo je lahko ribič 
Herman prijel in jo položil 
na travnik, je istočasno v 
zvoniku farne cerkve v Rož
ni dolini ura odbila 6 zjutraj. 

Nova ribiška palica, katera 
je to jutro prestala ribiški 
krst, je zdržala 6,40 kg težke
ga krapa, z dolžino 67 cm. 

AMADEUS POPfOCA 

DA se predstavim: sem celjska Pika nogavička 
in obljubljam, da bom tiste trgovce, ki računajo 
kornet 11 dinarjev In ne 10 kot ostali, pošteno 
premikastila. Če ml bodo pa ušli, jih bom Inš' 
pektorju zatožila! 
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